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PROTOKÓŁ  Nr LVII/2014 

z sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 

z dnia 30 czerwca 2014 r. 

 

Obrady otworzył Przewodniczący RM – Janusz Wojciech Kotasiak, 

stwierdzając na podstawie listy obecności prawomocność obrad.  

Sesja rozpoczęła się o godz. 12.00. 

Następnie Przewodniczący powitał gości zaproszonych na sesję. 

W sesji udział wzięli: 

1. Radni RM – zgodnie  z załączoną listą obecności (załącznik nr 1  

do protokołu). 

2. Prezydent Miasta – Jarosław Wilczyński 

3. Wiceprezydent Miasta – Paweł Górniak  

4. Sekretarz Miasta – Marzena Dębniak 

5. Skarbnik Miasta – Elżbieta Pichór 

6. Poseł na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej – Jarosław Rusiecki 

7. Asystent Posła na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej – Jarosława Rusieckiego  

– Artur Głąb 

8. Asystentka Posła na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej – Jarosława 

Górczyńskiego – Agnieszka Rogalińska 

9. Radna Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego – Maria Adamczyk 

10. Wicestarosta Ostrowiecki – Eligiusz Mich 

11.  Przedstawiciel firmy Geoplan – Pan Adrian Luszka 

12.  Przedstawicielka Pracowni Projektowej w Kielcach – Pani Regina 

Kozakiewicz – Opałko  

13. Przedstawiciel firmy Investment Support – Kacper Kozłowski  

14. Naczelnicy Wydziałów Urzędu Miasta  

15. Dyrektorzy jednostek organizacyjnych i zakładów budżetowych Gminy 

Ostrowiec Świętokrzyski oraz prezesi spółek gminy 

16. Przewodniczący Rad Osiedli 

17. Przedstawiciele lokalnej prasy, radia i telewizji kablowych 

 

Nieobecni radni: Małgorzata Krysa – Kowal, Wojciech Mazur. 
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Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Proszę Państwa! Nim rozpoczniemy 

sesje, chciałem Państwu powiedzieć, że w dniu 2 czerwca 2014 roku zmarł  

Pan Władysław Semeniuk – Radny Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 

kadencji 1998 – 2002. Był Wiceprzewodniczącym Komisji Budżetu, Promocji  

i Współpracy oraz członkiem Komisji Planowania Przestrzennego i Ochrony 

Środowiska Miasta. Bardzo proszę o powstanie i minutą ciszy proszę uczcić 

pamięć naszego kolegi. 

Radni Rady Miasta minutą ciszy uczcili pamięć Śp. Radnego Władysława 

Semeniuka. 

Ad I/Przedstawienie porządku obrad.   

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Przechodzimy zatem 

do realizacji porządku obrad. Państwo Radni dostali porządek obrad  

w materiałach na sesję. Proszę, Pan Prezydent, bardzo proszę. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Chciałem 

dokonać następujących zmian w porządku obrad. Proponuję, aby w porządku 

obrad sesji  umieścić – nowy projekt uchwały – zmieniający uchwałę w sprawie 

uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 2014 rok – jako  

poz. 21. Również w związku z wniesionym projektem uchwały zmieniającym 

uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski  

na 2014 rok, proszę o wymianę załącznika nr 1 do projektu uchwały  

zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2014 – 2023. Nowy załącznik został rozdany 

Państwu Radnym na posiedzeniach komisji. Ponadto projekt uchwały w sprawie 

wzniesienia pomnika ku czci Żydów z Ostrowca Świętokrzyskiego  

i okolicy zamordowanych przez Niemców w latach 1939 – 1945 – dotychczas 

umieszczony pod poz. 6 – przenieść na koniec punktu V – jako poz. 23. 

W miejsce projektu uchwały pod poz. 6 wnoszę nowy projekt uchwały  

w sprawie użyczenia miejskich obiektów sportowych administrowanych przez 

Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Ostrowcu Świętokrzyskim na rzecz 

KSZO OSTROWIEC SA. Projekt był rozdany Państwu Radnym  

na posiedzeniach komisji i uzyskał opinię merytorycznych komisji. Dziękuję 

serdecznie. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze  

z Państwa Radnych wnosi poprawki do porządku obrad? Czy Państwo Radni – 

wobec tego, jeżeli Pan Prezydent wniósł, zdołali wszystkie te poprawki nanieść? 
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Rozumiem, że z pełną świadomością mogę zapytać czy przyjmujemy tak 

zmieniony porządek obrad, czy są jakieś uwagi jeszcze? Jeżeli nie ma, proszę 

bardzo. Proszę o głosowanie nad zmianą projektu obrad wniesionym przez Pana 

Prezydenta. Kto jest za? Dziękuję. Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? 

Stwierdzam, że projekt został jednogłośnie zmieniony. 

 

Radni RM jednogłośnie przyjęli następujący porządek obrad: 

I. Przedstawienie porządku obrad. 

II. Przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego  

z dnia 29 maja  2014 r. 

III. Interpelacje i zapytania. 

IV. Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego  

za okres od 22 maja do 18 czerwca 2014 r. 

V. Podjęcie uchwał w sprawie: 

1) miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części miasta 

Ostrowca Świętokrzyskiego w rejonie ulic: Las Rzeczki, Iłżecka, 

Grabowiecka, 

2) zmiany części miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części 

osiedla „Śródmieście” w Ostrowcu Świętokrzyskim, 

3) zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem  

z wykonania budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski, 

4) udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 

za 2013 rok, 

5) zmieniająca uchwałę w sprawie porozumienia międzygminnego 

dotyczącego powierzenia Gminie Ostrowiec Świętokrzyski wykonania 

zadania polegającego na prowadzeniu środowiskowego domu 

samopomocy, 

6) użyczenia miejskich obiektów sportowych administrowanych przez 

Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Ostrowcu Świętokrzyskim na rzecz 

KSZO OSTROWIEC SA., 

7) nadania nazwy ulicy oraz zmiany nazwy ulicy (dotyczy nowego odcinka 

obwodnicy od Alei 3 Maja do ul. Samsonowicza): 

7a) projekt uchwały zgłoszony przez Klub Radnych „Prawo  

i Sprawiedliwość”, 
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7b) projekt uchwały zgłoszony przez Kluby Radnych: „Twój Ostrowiecki 

Samorząd”, „Platforma Obywatelska” oraz „Sojusz Lewicy 

Demokratycznej”, 

8) sprzedaży działek gruntu, 

9) sprzedaży lokalu użytkowego, 

10) oddania gruntu w użytkowanie wieczyste, 

11) udostępnienia lokali użytkowych bez przeprowadzania przetargu, 

12) ujednolicenia terminów użytkowania wieczystego, 

13) wyrażenia zgody na przekształcenie prawa użytkowania wieczystego  

w prawo własności nieruchomości, 

14) ustalenia wysokości opłat za świadczenia udzielane przez przedszkola 

prowadzone przez Gminę Ostrowiec Świętokrzyski, 

15) określenia zasad systemu taryfowego i opłat za przejazdy, uprawnień 

do samorządowych ulgowych i bezpłatnych przejazdów oraz cen 

urzędowych za usługi w zakresie publicznego transportu zbiorowego  

w granicach administracyjnych miasta Ostrowca Świętokrzyskiego, 

16) wprowadzenia przepisów porządkowych przy przewozie osób i bagażu 

ręcznego autobusami komunikacji miejskiej w gminnych przewozach 

pasażerskich na terenie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski wykonywanych 

przez Miejskie Przedsiębiorstwo Komunikacji Sp. z o.o. Gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski, 

17) udzielenia dotacji z budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski  

z przeznaczeniem na realizowane w roku 2014 prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru 

zabytków, położonym na obszarze Gminy Ostrowiec Świętokrzyski,  

nie stanowiącym jej własności, 

18) zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia wysokości stawek opłaty  

za zajęcie 1 m
2
 pasa drogowego dla dróg gminnych, 

19) przedłużenia czasu obowiązywania dotychczasowych taryf dla zbiorowego 

zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania ścieków, 

20) zm. uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski na 2014 r., 

21) zm. uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski na 2014 r., 

22) zm. uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2014 – 2023. 
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23) wzniesienia pomnika ku czci Żydów z Ostrowca Świętokrzyskiego  

i okolicy zamordowanych przez Niemców w latach 1939 – 1945. 

 

VI. Funkcjonowanie i rozwój kultury w mieście.  

VII. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 

VIII. Odpowiedzi na zapytania dot. sprawozdania z prac Prezydenta 

Miasta. 

IX. Sprawy różne. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Jednocześnie, w między czasie przybył 

na naszą sesję Pan Poseł na Sejm – Jarosław Rusiecki. Witam serdecznie Pana 

Posła, dziękuję za przybycie. 

 

Ad II/ Przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 

z dnia 29 maja 2014 r.: 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Przystępujemy do realizacji kolejnego 

punktu, mianowicie przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta Ostrowca 

Świętokrzyskiego z dnia 29 maja 2014 roku. Czy są jakieś uwagi ze strony 

Państw Radnych do protokołu? Jeżeli nie ma, to proszę o przyjęcie przez 

głosowanie. Kto jest za przyjęciem protokołu? Kto jest przeciwny? Kto się 

wstrzymał? Stwierdzam, że protokół z sesji z dnia 29 maja 2014 roku został 

przyjęty jednogłośnie 21 głosami. 

Radni RM jednogłośnie przyjęli protokół z sesji Rady Miasta z dnia  

29 maja 2014 r. 

 

Ad III/Interpelacje i zapytania: 

 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Przystępujemy do punktu trzeciego – 

interpelacje i zapytani i – zgodnie z tradycją – bardzo proszę, żeby Państwo 

Radni po kolei zgłaszali: Pan Zbigniew Moskalewicz, Pan Radny Edward 

Kunat, trzeci Pan Włodzimierz Sajda, czwarty będzie Pan Radny Dariusz 

Kaszuba, piąty będzie Pan Henryk Rożnowski, czy są jeszcze jakieś, kto? Aha, 

Pani Radna Sejmiku jako szósta – Pani Maria Adamczyk. Sądzę, że w tej 
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kolejności będziemy zabierali głos, z tym, że jeżeli Państwo Radni oczywiście  

w międzyczasie będą mieli jakieś problemy, to proszę – po wyczerpaniu tej listy 

będziemy kolejne głosy udzielali. Bardzo proszę, Pan Radny Zbigniew 

Moskalewicz. 

Radny Z. Moskalewicz – Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący! Panie 

Prezydencie! Szanowni Państwo! Mam jedną interpelację i jeden wniosek, 

właściwie dwie interpelacje.  

1) Pierwsza dotyczy opracowania i wprowadzenie programu „Miasto dla 

seniora”. Zmiany demograficzne zachodzące w kraju, województwie i naszej 

gminie, stawiają przed samorządami różnych szczebli olbrzymie wyzwania. 

Kształtowanie wspólnej, pomyślnej przyszłości, wymaga partnerstwa  

i współdziałania osób w każdym wieku. Seniorzy wymagają działań 

wspierających proces aktywnego starzenia się, gdyż dynamika starzenia się 

społeczeństwa jest coraz większa. Nasze miasto starzeje się w bardzo szybkim 

tempie. Ilość osób w wieku 65+ w Ostrowcu przekroczyła już liczbę 12 tysięcy 

mieszkańców, przy utrzymującym się ujemnym przyroście naturalnym  

i emigracji młodych ludzi z naszego miasta stajemy się gminą osób starszych.  

Proponowany Program "Miasto dla Seniora", zakłada włączenie jednostek 

organizacyjnych Urzędu Miasta, gminy, instytucji kultury, sektora organizacji 

pozarządowych oraz firm prywatnych do działań służących na rzecz poprawy 

jakości życia i aktywizacji seniorów w Ostrowcu Świętokrzyskim. Instytucje  

i stowarzyszenia realizują bardzo wiele ważnych dla seniorów funkcji i potrzeb. 

Warto promować te, które są szczególnie istotne dla osób w wieku 65+,  

tj.: samokształcenie, poznawanie środowiska, poszerzania wiedzy  

i umiejętności, aktywność kulturalna, wypełnienie wolnego czasu, 

utrzymywanie więzi towarzyskich, stymulacja psychiczna i fizyczna, gdyż 

wpływają na ich aktywność społeczną. Program byłby skierowany do osób 

powyżej 65 roku życia mieszkających w Ostrowcu Św. Dzięki uczestnictwu  

w programie, seniorzy będą mogli korzystać z promocji i ofert przygotowanych 

przez firmy i instytucje specjalnie z myślą o nich. Każdy mieszkaniec gminy, 

który ukończył 65 lat, będzie mógł przystąpić do programu poprzez złożenie 

wniosku, aby otrzymać imienną kartę seniora. Korzystać z przygotowanych 

ofert, będzie można po okazaniu imiennej karty seniora wraz z dokumentem 

tożsamości. Proponowany Program "Miasto dla Seniora" na lata 2015 - 2017, 

obejmuje zadania wykraczające poza obligatoryjną działalność samorządu, 

niezdefiniowane w innych programach na  rzecz rodziny - tworząc pakiet 
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działań skierowanych do seniorów zamieszkałych na terenie naszego miasta. 

Udział w programie nie jest warunkowany sytuacją dochodową. Jedynym 

kryterium jest ukończenie 65 roku życia. Moim zdaniem wszystkie działania 

związane z Programem mogły by być pokryte ze środków Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. W załączeniu 

przekazuję projekt takiego programu. (Interpelacja stanowi załącznik nr 2  

do protokołu)  

2) Kilka lat temu ówczesne Centrum Integracji Społecznej wykonało  

i zamontowało na terenie naszego miasta tablice z mapami każdego osiedla. 

Kiedyś ktoś tutaj poruszał z radnych tą sprawę. Niestety dzisiaj większość z nich 

nadaje się do wymiany lub odremontowania, kilka – jak się wydaje – przestało 

w ogóle istnieć. Tablice te ustawione były po to, żeby nie znający topografii 

poszczególnych części miasta osoby mogły w miejscu ogólnodostępnym znaleźć 

blok, ulicę czy poszukiwany budynek. Wnioskuję o przeprowadzenie remontu 

tych tablic lub ich wymianę. Proponuje przeznaczyć na wykonanie tych prac 

środki finansowe z pozycji budżetowej - promocja miasta. Innym problemem 

jest stan tablic i słupów ogłoszeniowych. Szczególnie tablice, które pamiętają 

jeszcze lata PRL-u są bardzo zniszczone i chyba wymagają wymiany. Część 

słupów ogłoszeniowych również nie stanowi wizytówki dla naszego miasta.  

Jak się wydaje, to dzierżawca powinien zadbać o ich schludny wygląd. Dlatego 

proszę odpowiedź na pytanie: Czy w umowie dzierżawy jest zapis o dbaniu 

przez dzierżawcę o należyty wygląd tablic i słupów? Wnioskuję również   

o przeprowadzenie kontroli stanu w/w miejsc i urządzeń oraz o przeprowadzenie 

niezbędnych prac remontowych. (Interpelacja stanowi załącznik nr 3  

do protokołu)  

3) Następną interpelację zgłaszam, aby przeanalizować możliwość 

wybudowania miejsc lęgowych w celu zwiększenia populacji jerzyków. 

Niestety wszelkiego rodzaju prace ociepleniowe na budynkach wielorodzinnych 

doprowadziły do tego, że ta populacja jerzyków została radykalnie zniszczona,  

a plaga komarów i innego rodzaju owadów w naszym mieście występuje 

rokrocznie i radzimy sobie z tym problemem używając chemii. Jak się okazuje, 

istnieją na całym świecie miasta, gdzie walczy się z tym problemem poprzez 

zwiększenie populacji jerzyków. Możliwości tych niewielkich ptaków są 

imponujące. Jeden jerzyk potrafi zjeść nawet 20 tysięcy tych dokuczliwych 

owadów. Myślę, że w ramach zajęć grupy stolarskiej Centrum Integracji 

Społecznej można by wykonać kilkadziesiąt tego rodzaju budek i umieścić je  
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na budynkach mieszkalnych należących do spółdzielni mieszkaniowych,  

OTBS – u, budynkach użyteczności publicznej i na budynkach należących  

do prywatnych właścicieli. W dalszej perspektywie, jeżeli by się okazało,  

że istnieje większa populacja jerzyków w Ostrowcu można by postawić wieże – 

maszty lęgowe na terenie parków, ośrodków wypoczynkowych i osiedli. Tutaj 

przekazuję również propozycję rozwiązań konstrukcyjnych tych budek 

lęgowych. Dziękuję bardzo za uwagę. (Interpelacja stanowi załącznik nr 4  

do protokołu)  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Panu Radnemu.  

Głos zabierze teraz Pan Radny Edward Kunat, bardzo proszę. 

Radny J. E. Kunat – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie!  

1) W związku ze zmianę linii autobusowych  w naszym mieście, na moją 

prośbę odbyło się spotkanie z Dyrektor MPK przy przejeździe kolejowym przy 

ul. Mostowej. We wcześniejszej interpelacji proponowałem wówczas pętlę  

w tym miejscu dla linii „43”. Obecnie, w związku ze wspomnianą wyżej 

reorganizacją linii aż się prosi przywrócenie ruchu do 3,5 tony na wymienionym 

przejeździe. Bardzo wydatnie wpłynęłoby to na optymalne wykorzystanie 

przelotu autobusu bez zbędnych kilometrów. Co najważniejsze, nie trzeba było 

by korzystać z pętli poza granicami miasta. O ile mi wiadomo, o rozwiązanie 

tego problemu zwracali się też mieszkańcy ulicy Zygmuntówka, Mostowej,  

a nawet Sandomierskiej. Wysoka Rado! Panie Prezydencie! Proszę zauważyć, 

że przy tej samej linii kolejowej, zarówno w stronę Skarżyska – Kamienna,  

jak i Sandomierza, są przejazdy kolejowe zamykane elektronicznie, a nawet 

tylko same znaki ostrzegawcze typu przejazd kolejowy bez zapór. Jeszcze raz,  

w imieniu mieszkańców miasta proszę o zajęcie się tą sprawą, a skorzystają  

na tym mieszkańcy, jak również MPK. (Interpelacja stanowi załącznik nr 5  

do protokołu) 

2) Druga interpelacja – również w związku ze zmianą linii autobusowych 

jakiś czas temu składałem interpelację o wykonanie pętli autobusowej w ulicy 

Rudzkiej, obok posesji 193, prawie na granicy miasta, by nie trzeba było 

korzystać z pętli w Przyborowie. Wniosek ten był pozytywnie rozpatrzony przez 

komisję z Rady Powiatu, dlatego też przypominam o tym w chwili planowania 

linii autobusowych w naszym mieście. 

3) I ostatnia interpelacja – z uwagi na to, że ul. Topolowa nie będzie 

wykonywana w tym roku, proszę, by odpowiednie służby częściej podsypywały 

doły w części ul. Topolowej, jak również w ul. bocznej Ostrowieckiej  
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o numerach parzystych. Obecnie przejazd samochodem graniczy z cudem  

bez uszkodzenia podwozia, a przechodnie są ochlapywani błotem. Sprawa pilna.  

Z poważaniem. Kunat. Dziękuję (Interpelacje 2 i 3 stanowią załącznik nr 6  

do protokołu)  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję Panu Radnemu. Teraz głos 

zabierze Pan Radny Włodzimierz Sajda, bardzo proszę Pana Radnego. 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 

1) Panie Prezydencie! Mieszkańcy bloku nr 2, to jest niedaleko jedynki  

ul. Starokunowskiej prosili mnie, abym poruszył temat schodów, tam są tak 

zrujnowane, że grozi to wypadkiem, Panie Prezydencie.  

2) I chciałbym, Panie Prezydencie, następną sprawę mam - czy jest decyzja, 

którą poruszałem wcześniej, tej drogi wewnętrznej dojazdowej od  Kilińskiego 

do Cieku Denkowskiego, który wcześniej poruszałem, wie Pan i czy ten projekt, 

spod takiej mojej wiedzy wiem, że projekt budowlany już jest zatwierdzony  

i kiedy miasto zrealizuje tą drogę dojazdową.  

3) I, Panie Prezydencie, mam jeszcze taką sprawę, że wcześniej poruszałem, 

to nie jest droga miejska, ulica Traugutta, co zginęli na przejściu dla pieszych, 

znak to jest przy Rondzie Republiki Ostrowieckiej, przy Technikum, to jest 

Zespół Szkół nr 3, znak dla pieszych jest całkiem zastawiony, przecież to jest 

bezpieczeństwo, zgłaszałem to nie raz, to powinno być natychmiast wzięte  

i zrobione, i ta nieszczęsna topola, która stoi po stronie dawnej, parkingu i droga 

wojewódzka, po drugiej stronie chodniki. Przecież to służby, nasze służby są,  

że mogą wymusić od właściciela drogi i chodników. No zgłaszane jest to, Panie 

Prezydencie, przez 8 lat i nie można tego problemu rozwiązać. No przecież  

to grozi, też jeździ Pan tamtędy i ta topola czy kasztan to jest, powiem Panu,  

że ludzie już nie mają słów o to.  

4) I Panie Prezydencie, mam jeszcze, w związku z wykonywaną przez 

Wodociągi inwestycję unijną, to proszę o informację,  o takie informacje:  

ile osób musi być podłączonych do kanalizacji, aby Wodociągi nie musiały 

zwracać dotacji? Ile osób podłączonych jest do kanalizacji na podstawie 

zawartych umów na dzień dzisiejszy i ile osób trzeba podłączyć jeszcze  

do końca bieżącego roku, aby było to zgodne z harmonogramem inwestycji.  

I to prosiłbym na piśmie. 

5) Panie Prezydencie! Pamięta Pan, jak ja zgłaszałem na Gutwinie, ten co jest  

na wyspie, ten grzybek, budka gastronomiczna, powiedział Pan, że mogą tam 

wchodzić ludzie, mogą się opalać, wszystko bo to jest udostępniony teren dla 
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użytkowników. To jakim sposobem, Panie Prezydencie, będąc w sobotę, 

otwarty, już jest dzień wakacji i specjalnie się tam pofatygowałem, a tam 

furteczka jest zamknięta na kłódkę. Jak to jest, Panie Prezydencie? Też Pan 

grzmiał tu na sesji i mówił, i tam mogą leżeć, i nic nie będą przeszkadzać. 

Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Panu Radnemu. 

Proszę, głos zabierze Pan Radny Dariusz Kaszuba. 

Radny D. Kaszuba – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panowie 

Prezydenci! Szanowni Państwo!  

1) Na jednej z poprzednich sesji zwracałem się z zapytaniem o dalsze losy 

byłego ośrodka wypoczynkowego w Przebrnie koło Krynicy Morskiej.  

Z otrzymanej wówczas informacji wynika, że po trzech przetargach – ostatni 

odbył się w styczniu na cenę wywoławczą 139 tys. zł bodajże, nadal nie ma 

chętnych do zakupu. Jest analizowana ponoć możliwość fizyczna likwidacji 

ośrodka, jeżeli tak, to kiedy i w jakiej formie ona nastąpi.  

Proszę również o informację, jakie koszty poniosła Gmina Ostrowiec 

Świętokrzyski z tytułu opłat za dzierżawę gruntu, od momentu zaprzestania 

działalności rekreacyjnej przez ośrodek w Przebrnie.  

2) Moje drugie zapytanie pokrywa się z zapytaniem Radnego Moskalewicza, 

niemniej jednak pragnę uzupełnić je, że te tablice informacyjne, osiedlowe 

tablice informacyjne są zdewastowane poprzez zaklejenie ogłoszeniami lub 

nawet ich resztkami. Dlatego naprawdę istnieje potrzeba ich renowacji  tak,  

aby nie wystawiały one złego świadectwa gospodarzom terenu.  

3) Trzecie zapytanie – otóż, Szanowni Państwo, od kilku lat jedyną ozdobą 

granitowego ostrowieckiego rynku jest fontanna, o której funkcjonowanie 

pytałem rok temu. Z ostatnich informacji prasowych w maju bieżącego roku 

wynika, że – cytuję – „z powodu awarii, której nie można usunąć od kilku lat, 

nadal nieczynna jest efektowna kaskada wodna”. Koniec cytatu. Zwracam się 

więc z zapytaniem, jakie środki były i będą ponownie przeznaczone na jej 

kolejne remonty? Czy do tego czasu możliwe jest zabezpieczenie niebezpiecznie 

głębokich otworów w kaskadzie, które stanowią zagrożenie dla bawiących się 

tam dzieci? 

4) Czwarte zapytanie. Otóż, Rada Osiedla „Złota Jesień” wnioskuje  

o wybudowanie nowego placu zabaw dla dzieci w rejonie bloków  

na ul. M. Radwana 12 i 14. Takiego miejsca tam po prostu brakuje. Mieszkańcy 

proszą również o remont chodnika asfaltowego i ścieżki rowerowej wzdłuż  
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ul. Polnej w rejonie osiedla „Ogrody”. Proszę o odpowiedź, czy jest taka 

inwestycja. Dobrze, już zwalniam. Chodzi  o ostatni punkt? Proszę bardzo. Plac 

zabaw przy blokach na ul. Mieczysława Radwana numer 12 i 14 – takiego 

miejsca tam brakuje i mieszkańcy proszą o remont chodnika asfaltowego  

i ścieżki rowerowej wzdłuż ul. Polnej, po stronie os. Ogrody. Prosiłbym  

o przekazanie tego sygnału służbom odpowiednim, może wzmocnię tą prośbę 

mieszkańców i Rady Osiedla „Złota Jesień”.  

5) Pytanie piąte – od pewnego czasu Zakład Usług Miejskich powinien spłacać 

środki z nieprawnie wykorzystanego funduszu. Proszę o informację, w jakiej 

wysokości pieniądze zwrócono i ile jeszcze do spłaty pozostało. 

6) W przedostatnim zapytaniu chciałbym nawiązać do odpowiedzi otrzymanej 

po zapytaniach zgłoszonych na sesji w imieniu Klubu Radnych „Prawa  

i Sprawiedliwości”, dotyczących MWiK, to jest troszeczkę zbieżne  

z zapytaniem Radnego Sajdy. Otóż, z tego pisma, jakie otrzymałem, 

datowanego na 21 maja wynika, że istnieje nadal realne zagrożenie braku 

osiągnięcia zaplanowanego efektu ekologicznego. Zwracam się więc  

z zapytaniem, jaki efekt został osiągnięty według stanu na dzień dzisiejszy. 

7) I ostatnie moje pytanie. Otóż, korzystając z obecności Pana Wicestarosty 

Micha, bardzo proszę o podanie konkretnego terminu wymiany barierek  

na ul. Jana Pawła II. Pan Starosta z pewnością posiada wiedzę na ten temat, 

który poruszałem na jednej z sesji w obecności Pana Starosty Kałamagi. Myślę,  

że przy okazji oczekiwanego wiele lat remontu przy ul. Iłżeckiej warto zadbać 

również o poprawę bezpieczeństwa i estetyki na ul. Jana Pawła II. Proszę  

o odpowiedzi na piśmie. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Panu Radnemu. Głos 

zabierze Pan Radny Henryk Rożnowski, proszę. 

Radny H. Rożnowski – Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! Wysoka 

Rado! Ja w zasadzie mam jedno zapytanie.  

1) W miesiącu styczniu czy w lutym tu, na tej sesji, rozmawialiśmy, może 

niezbyt oficjalnie, na temat funkcjonowania ustawy śmieciowej. Dzisiaj mija 

rok czasu od funkcjonowania tej ustawy i chciałbym się dowiedzieć, myślę,  

że nie tylko ja, jak ta ustawa funkcjonuje w mieście, jakie są segregacje,  

jak wygląda segregacja śmieci, jakie są koszty tego całego przedsięwzięcia,  

bo wydaje mi się, że temat jest bardzo istotny i uważam, że na pierwszej  

czy kolejnej sesji powakacyjnej taką informację powinniśmy uzyskać. 

2) I jeszcze jedna sprawa, nawiązując do wypowiedzi kolegów odnośnie 
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dróg powiatowych i tych powiatowych spraw, to ja chciałbym się przypomnieć 

Panu Staroście, a mianowicie oznakowanie poziome dróg powiatowych. O ile – 

ja już tu mówiłem na poprzedniej sesji – o ile drogi w zarządzie gminy są 

oznakowane i przejścia dla pieszych, natomiast drogi powiatowe dużo  

do życzenia pozostawiają. Bo taka prozaiczna rzecz – wjeżdża się  

w ul. Dziewulskiego od ul. Polnej, ul. Dziewulskiego jest oznakowana 

przejściem dla pieszych i środek jezdni wymalowane, wszystko jest jak 

potrzeba, natomiast przejście dla pieszych wzdłuż chodnika, o którym tu kolega 

mówił Kaszuba, jest w zarządzie drogi powiatowej, przejście dla pieszych jest 

niewymalowane. A prosiłem także na jednej z sesji o ponowne oznakowanie 

ścieżki rowerowej na terenie ul. Polnej, tam nie trzeba inwestycji, wystarczy 

odnowić oznakowanie poziome, także prosiłbym tutaj o poważne potraktowanie 

tych głosów, które tu na każdej sesji się na ten temat pojawiają. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. I teraz głos zabierze  

Pani Maria Adamczyk – Radna Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego, 

bardzo Panią proszę do mikrofonu. 

Radna Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego – M. Adamczyk – Panie 

Przewodniczący! Panie Prezydencie! Wysoka Rado! Panie Pośle! Panie 

Starosto! Wszystkich dzisiaj serdecznie witam, bo będę prosić Państwa o pomoc 

dla Banku Żywności. Zalewa nas całkowicie, dachy, które są co roku 

remontowane po prostu przemakają i wkrada się już grzyb do jednej z hal, nawet 

malujemy teraz, przygotowujemy pokoje, pomalowaliśmy jedną halę, natomiast 

pozostałych nie możemy malować, bo nam się to wszystko zniszczy, wkrada się 

grzyb i proszę Państwa – kładzenie papy nic już nie daje, nic, bo rozmawiałam  

z fachowcami, papa na papę, po prostu gdzieś podmaka, podcieka  

a przygotowujemy się do sześcioletniego programu unijnego, bardzo bogatego 

w żywność i nie możemy doprowadzić do tego, żeby ta żywność się zniszczyła. 

Dlatego zwróciłam się na piśmie do Pana Prezydenta i zwracam się również  

do wszystkich ludzi dobrej woli o pomoc w tym, żebyśmy mogli w wakacje,  

w okresie wakacji zrobić te dwa dachy, oczywiście pokryte nie papą, pokryć  

po prostu, płyty, nie wiem, jak się nazywają, nie jestem fachowcem, blachą, 

blachą, żeby można było 6 lat, bo tyle będzie program trwał, wytrzymać w tym. 

Nie ukrywam, że zwróciłam się również z prośbą do Pana Marszałka 

Województwa Świętokrzyskiego, który też o tym myśli bo jest to poważna 

rzecz, bo do tej pory zrobiliśmy remonty, jak Państwo wiecie, zastaliśmy bank 

bez kabelka, be żadnych urządzeń, bez niczego i sami do tej pory radziliśmy 
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sobie. Mamy magazyny, oczywiście płytki w magazynach, mamy – jak wiecie – 

z zewnątrz elewację, mamy chłodnie, mamy wózek, mamy dwa samochody, 

które są sprawne, między innymi chłodnię, która nam bardzo pomaga w tej 

chwili dowozić żywność z różnych stron krajowych w tym okresie 

przejściowym i poradziliśmy sobie z urządzeniami, ze wszystkim. Natomiast  

z dachami nie poradzimy sobie dlatego, że jest to duży koszt. I chciałabym 

przeznaczyć te wakacje – mam nadzieję, że nie uda mi się nigdzie wyjechać – 

po to, żeby po prostu – no, Pan Prezydent się śmieje – ale to jest dla nas 

poważny problem, Panie Prezydencie i po prostu będę przede wszystkim 

pilnować tego, żeby można było te dachy zbudować. Zwracam się  

do wszystkich ludzi dobrej woli, może być też sponsoring, oczywiście na konto, 

z rozliczeniem, ze wszystkim, bo z tego co słyszę, to koło 100 tys. będzie 

kosztował jeden dach. Taką mam wstępną orientację, ale nie mamy jeszcze 

kosztorysów, nie mamy żadnej dokumentacji, natomiast dokumentacja będzie 

potrzebna. Jeszcze raz zapraszam, można obejrzeć sobie, co się dzieje w banku. 

Zwracam się ze szczególną prośbą do Pana Posła również naszego, żeby o nas 

troszkę pomyślał i żebyśmy mogli te dachy wykonać. Dziękuję uprzejmie. 

Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Pani Radnej. Bardzo 

proszę, głos zabierze jeszcze raz Pan Radny Włodzimierz Sajda. 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 

1) Skorzystam właśnie, bo czekałem – Panie Starosto – na Pana, aż Pan 

przyjdzie i żeby ten temat odnowić. Chodzi mi, żeby Pan tu nas radnych 

poinformował i za pomocą mediów to przejdzie do ludzi, do mieszkańców 

naszego miasta, kiedy – dokładną datę, nie taką, że „lelum polelum”, tylko 

konkretną datę, kiedy będzie rezonans magnetyczny w Szpitalu. 

2) I odnośnie ulicy Świętokrzyskiej – czy, Panie Starosto – czy czeka Pan  

na zebranie nasienia trawy z ulicy Świętokrzyskiej, żeby posiać później, bo już 

się wykłasza i jest – można nasienie zebrać i później wykorzystać. Żeby nie 

można było wykosić, drzewa miały być wycięte, poznaczone są a wycięte nie są 

– które zagrażają naprawdę bezpieczeństwu ludzi, dla kierowców i dla 

przechodniów, i dla przechodniów. No to nie trzeba sobie „bimbać”, bo to 

naprawdę jest, dla mnie to jest, żeby podstawowych spraw nie wykonać  

dla bezpieczeństwa pojazdów, kierowców i mieszkańców? To jest żenada. 

Ludzie już szydzą – Panie  Radny, niech Pan nie mówi, trzeba poczekać  

na zmianę władzy bo ta władza nic nie zrobi. Dziękuję.  
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Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Szanowni Państwo! Głos 

zabierze w takiej kolejności: zgłaszał się Pan Wicestarosta – Pan Eligiusz Mich, 

Pan Radny Zbigniew Duda i zgłasza się też obecny na naszej sesji Pan Leszek 

Sułek. W tej kolejności bym prosił bardzo i oddaję głos Panu Wicestaroście. 

Wicestarosta Ostrowiecki – E. Mich – Panie Przewodniczący! Panie 

Prezydencie! Panie Pośle! Szanowni Państwo Radni! Ja przepraszam, że akurat 

w tym punkcie, ale chciałbym odnieść się do kilku problemów, które radni 

zgłosili na tej sesji. Odnosząc się do interpelacji  Pan Radnego Kaszuby, 

chciałbym poinformować, że wzdłuż Alei Jana Pawła II będą wymienione płotki 

rozdzielające oba pasy jezdni, są one już gotowe, czekamy tylko na to, żeby 

współgrało to z zakończeniem inwestycji dotyczącej remontu ul. Iłżeckiej  

i wykonania również nakładek wzdłuż Alei Jana Pawła II, które będą sięgać  

do wysokości wjazdu do MPK i wtedy łącznie razem będzie również wykonana 

wymiana płotków. Jeśli chodzi o malowanie pasów, czy też, to co mówił Pan 

Radny Sajda w sprawie koszenia – ja oczywiście przyznaję rację Panom, że jest 

tutaj wiele niedociągnięć, wynikają one głównie nie z organizacyjnych jakiś 

niedociągnięć, ale przede wszystkim z braku środków finansowych, które 

mogłyby pozwolić, żeby uruchomić szerszym frontem tego typu prace 

porządkowe na terenie ulic, które są w zarządzie Powiatu. Oczywiście widzimy 

ten problem i będziemy go starać się zlikwidować, prosiłbym po prostu  

o cierpliwość w tej kwestii. 

Jeśli chodzi o rezonans magnetyczny – tutaj nie mogę złożyć jednoznacznej 

deklaracji i podać konkretnej daty, kiedy mogłoby to nastąpić. Widzimy ten 

problem, wiemy, że rezonans w Szpitalu jest potrzebny, mamy nadzieję,  

że będzie możliwość współfinansowania takiego zakupu ze środków 

zewnętrznych, mamy nawet pewne na ten temat już rozpoczęte działania. To jest 

drogi zakup, ja myślę, że potrzebny tu jest duży wkład własny samorządu. 

Chciałbym, żeby nie było to tak, jak w przypadku zakupu tomografu 

komputerowego, że wszystko będzie tylko i wyłącznie na barkach Starostwa 

Powiatowego, ale również samorządy gminne, w tym samorząd miejski mógł 

włączyć się we współfinansowanie takiego zakupu. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo, teraz proszę bardzo, 

Pan Radny Zbigniew Duda. 

Radny Z. Duda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie! 

Szanowni Goście! W miesiącu marcu złożone zostały interpelacje dotyczące 

wprowadzenia w mieście Ostrowiec Świętokrzyski tzw. Karty Dużej Rodziny. 
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Część rozwiązań proponowanych przeze mnie, były to rozwiązania systemowe, 

łatwe do wprowadzenia, po przeanalizowaniu, na co nasze miasto jest stać i co 

możemy wprowadzić. Prace nad tą kartą zlecił Pan, Panie Prezydencie, 

Prezydentowi Górniakowi. Nasuwa się taka myśl – czy Pan Prezydent do końca 

kadencji będzie pracował – Panie Prezydencie Górniak – nad tą kartą, bo po  

3 miesiące czekamy na jakąkolwiek informację  o działaniach dotyczących tej 

karty. W miesiącu, 12 maja, zebrała się komisja, na której dowiedzieliśmy się, 

że trzeba przeanalizować wszystkie te pomysły po raz kolejny, ja powtarzam – 

w marcu już były pomysły, w dalszym ciągu nie mamy informacji na temat 

tego, co miasto może wprowadzić, czego nie może wprowadzić, no chyba,  

że czekaliśmy na Kartę Dużej Rodziny tą, którą zaproponował rząd, no to jest 

porażka, to wszyscy z tego sobie zdajemy sprawę, że rodziny wielodzietne nie 

będą chodzić do sklepu z drogą biżuterią, bo tak wychodzi z tej karty 

ogólnokrajowej. Panie Prezydencie! Ja chciałbym zdopingować i zmobilizować 

do pracy. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję Panu Radnemu. Proszę, głos 

zabierze obecny na sesji Leszek Sułek, proszę Pana do mikrofonu. 

Pan L. Sułek – Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! 

Wysoka Rado! Mam tu okazję przedstawić Państwu rodzinę wielodzietną  

z trójką dzieci, o której mówiłem na jednej z poprzednich sesji. Nie chodzi tu  

o jakieś miejsca lęgowe dla jerzyków, Panie Moskalewicz, niech Pan się   

na razie skupi, żeby pomóc ludziom, niech Pan poczeka, zanim zrobią te 

siedliska, Pan się nimi zajmie, tu realna sprawa, której się trzeba przyjrzeć. 

Proszę Państwa, w ramach zasobów mieszkaniowych – jeszcze raz przypomnę, 

na czym rzecz polega – jest odpowiedź negatywna bo na 27 metrach jest  

3 osoby zameldowane, a na drugich jest 6 osób zameldowane i twierdzi tu nadal 

OTBS, że jest to nadmetraż. Bierze się pod uwagę tam, gdzie zamieszkuje 

matka z dziećmi, tam nie ma żadnego nadmetrażu bo na 27 metrach jest 

zameldowane 6 osób. Proszę Państwa! Czy tak trudno podjąć ten temat. Od 6 lat 

ci ludzie się ubiegają o to – urządza ich mieszkanie z zasobów na 

Samsonowicza, tych gorszych zasobów zwanych slumsami, bo tam są 

pustostany, oni pokazują te pustostany. Tam by im pasowało, bo tam akurat 

obydwoje rodziców mieszkają. Łatwiej by było im żyć, funkcjonować, 

przypilnowali by im tam dzieci. Ojciec rodziny jest to normalny człowiek 

pracujący, człowiek pracujący w sezonowych pracach, dzisiaj się zwolnił po to, 

żeby pokazać, że jest człowiekiem, jest ojcem, dba o te dzieci. Pomóżmy tej 
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rodzinie w ramach tej akcji, czy wielodzietnej rodziny, czy wielkiej rodziny,  

tak niewiele trzeba – proszę Państwa – zagospodarować jeden pustostan. Jeszcze 

raz apeluję i proszę – dajmy szansę rodzinom z dziećmi, bo mieszkanie to 

podstawa. Dziękuję tu Pani, że się pofatygowała, mam nadzieję, że już więcej 

nie będzie Pani musiała tych małych dzieci zrywać. Następne mam troszeczkę 

szerszej natury pytania. W lipcu, jak pisze tutaj nasz transparent – Prezydencie – 

w lipcu też chcemy jeść. Nie wiem, czy Pan Prezydent jada w lipcu czy nie,  

ale większość ludzi jada w lipcu. Stołówka, która należy pod MOPS zamyka 

podwoje na lipiec i dobra, problem z głowy. Proszę Państwa, tak nie może być, 

ludzi się zostawia samym sobie. Czy tak trudno pomyśleć cośkolwiek? Z tego, 

co wiem, funkcjonuje stołówka przy CIS-ie, za 8 złotych można zjeść obiad. 

Dlaczego tam nie można przekierować. Nie można wykupić trochę tych 

obiadów dla tych ludzi? Przecież nie jest to problem nierozwiązywalny, żeby – 

kończy się miesiąc, proszę przyjść po kwitki, dajemy w tym miesiącu gdzieś 

indziej. A tu się tak – święta są, Boże Ciało, czy inne, 3 dni – a co tam, niech 

sobie biedni radzą. A potem się dziwicie, że biedny gdzieś tam coś ukradł, jakąś 

bułkę czy cukierka w sklepie. Tak nie może być, proszę Państwa, MOPS to nie 

jest to tylko pomoc taka dorywcza, on w jakiś sposób musi czuwać nad tym, co 

w danej rodzinie się dzieje, po to są pieniądze ogromne, ogromne pieniądze. 

Następna też dotycząca żywności sprawa – tutaj, na tej sali mówiłem wszystkim 

Państwu, radnym również, że zapowiada się ciężki okres dla ludzi biednych bo 

nie będzie żywności z PKPS – u. Był to bodajże styczeń czy luty. Wszyscy się 

Państwo dowiedzieli, Pan Prezydent, potwierdzone to było wywiadem z centralą 

PKPS – u, że nie będzie tej żywności, również Bank otrzymywał, 

prawdopodobnie do września, czy października. Pan Prezydent tutaj kiwnął 

głową, że się załatwi tą sprawę, że się zakupi jakąś żywność. Było tak, Panie 

Prezydencie? Nie było. No to będziemy się świadkować w takim razie, bo ja 

wiem, że wobec całej sali Pan powiedział. Do piątku żadnego słowa Pan nie 

skierował w kierunku do Prezesa PKPS – u, żeby się spytać, o jakie ilości 

pieniędzy chodzi, o jakie ilości żywności. Nie będę tu używał mocnych słów, 

żeby to określać, jak to się nazywa, jak to można nazwać, bo nie o to tu chodzi, 

ale trzeba wreszcie Panie Prezydencie, chociaż na koniec kadencji zdać sobie 

sprawę, po co został Pan powołany. Czy Pan ma wspierać jakąś grupę 

interesów, która tu Pana wyniosła, czy ma Pan za sobą tysiące ludzi. Pan jest 

nieszczęściem dla tego miasta, nieszczęściem dla tysięcy ludzi, którym tu Pan 

nie daje szansy na minimalne nawet przeżycie. 
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Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Bardzo proszę, zatrzymajmy się na tym. 

Pan L. Sułek – Dobrze, jeszcze jedno zdanie. Doszły mnie słuchy – czy prawdą 

jest, że Pan dwie sumy, bodajże po 700 tysięcy na krzewienie sportu i inne chce 

przeznaczyć. Czy nie ma ważniejszych rzeczy, jak siatkarki? Owszem,  

dla Starostwa są na pewno najważniejsze bo będą sobie robić tam medialne 

jakieś popisy. Panie Prezydencie! To nie siatkarki są najważniejsze, to zwykli 

ludzie są ważni i proszę, niech się Pan w końcu obudzi. Od jutra będziemy  

do Pana przychodzić codziennie do gabinetu o 12 upominać się o to jedzenie  

na stołówkę. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy Państwo Radni 

zabierają jeszcze glos w punkcie interpelacje i zapytania? Jeżeli nie, 

przechodzimy do punktu czwartego czyli sprawozdanie z prac Prezydenta 

Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego za okres od 22 maja do 18 czerwca 2014 

roku. 

 

Ad. IV/ Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta Ostrowca 

Świętokrzyskiego za okres od 22 maja do 18 czerwca 2014 r. (załącznik nr 7 

do protokołu): 

 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Pytanie do Państwa Radnych,  

czy Państwo Radni mają jakieś uwagi, zapytania do sprawozdania Prezydenta 

Miasta? Panie Leszku Sułek, bardzo Pana proszę, niech Pan mnie zostawi te 

odezwy, a ja rozdam wszystkim radnym, także bardzo proszę, już skończyliśmy 

jeden temat. Dziękuję Panu bardzo. Pytanie do Państwa Radnych, czy są jakieś 

uwagi, zapytania do sprawozdania? Pan Radny Henryk Rożnowski, proszę 

bardzo. 

Radny H. Rożnowski – Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! Na stronie  

3 pkt 3 i ostatnia kropeczka w podpunkcie trzecim tego punktu trzeciego jest 

zapisane – podpisania aneksu do trójstronnych umów z Województwem 

Świętokrzyskim i Zarządem Powiatu Ostrowieckiego o zwiększeniu dotacji 

celowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na sfinansowanie opracowania 

projektowego dla zadania inwestycyjnego „Rozbudowa drogi wojewódzkiej  

nr 754”. I ja bym chciał wiedzieć, ile to nas jeszcze będzie kosztować 

dodatkowo, jakie to my poniesiemy koszty w związku z tym opracowaniem tego 

projektu na realizację tej drogi? I jeszcze jedna sprawa, to tak chyba to uciekło, 

chociaż ja na komisji mówiłem o tym, że jest czas, gdy powstawały samorządy  
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tu się okazuje, że 27 maja Prezydent Rzeczypospolitej zorganizował spotkanie  

z okazji Dnia Samorządu Terytorialnego, natomiast tutaj w mieście tak jakby 

tego samorządu nie było. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Są jeszcze jakieś 

pytania ze strony Państwa Radnych do sprawozdania Prezydenta? Czyli nie ma, 

zamykam ten punkt, przechodzimy do punktu V – podjęcie uchwał w sprawie. 

 

Ad. V/Podjęcie uchwał w sprawie: 

 

1) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Pierwsza uchwała po zmianach, 

oczywiście już mam ten plan przedstawiony, dotyczy miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części miasta Ostrowca Świętokrzyskiego  

w rejonie ul. Las Rzeczki, Iłżecka, Grabowiecka. Projekt uchwały był 

opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę Pana 

Przewodniczącego o opinię Komisji. 

Przewodniczący Komisji Strategii z Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała w/w uchwałę. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Proszę Państwa,  

nim przystąpimy do głosowania, odbędzie się krótka prezentacja tego projektu 

zagospodarowania (prezentacja stanowi załącznik nr 8 do protokołu). Bardzo 

proszę Pana Luszka. Ja rozumiem, że to będzie taka lakoniczna prezentacja, 

prawda, żeby Państwo Radni się zorientowali, o jakie tu problemy chodzi. 

Bardzo proszę. 

Przedstawiciel firmy Geoplan – P. Adrian Luszka – Dzień dobry Państwu. 

Reprezentuję firmę Geoplan z Wrocławia i z góry przepraszam, że do części 

Państwa siedzę frontem. Postaram się w bardzo krótkim, w syntetycznym 

kształcie ująć trochę rys historyczny genezy powstania miasta – ogrodu, który 

 z punktu widzenia urbanistycznego jest bardzo interesujący, myślę, że nie tylko 

w skali naszego regionu tutaj, ale w skali Polski. Otóż, jeżeli chodzi o genezę 

powstania miast – ogrodów, tutaj zaczątkiem była idea Ebenezera Howarda pod 

koniec lat 90 – tych, kiedy to powstał taki ruch reformatorski  urbanizacji,  

w przeciwieństwie do pewnych procesów urbanizacyjnych, które następowały  

w czasie rewolucji przemysłowej, gdzie niespecjalnie dbano o przestrzeń 

publiczną, niespecjalnie dbano o człowieka, ważne było, żeby upchać ludzi  

w takim celu, żeby zasilać fabryki, które powstawały oczywiście w tym okresie. 

I tutaj prekursorem tego nurtu był Ebenezer Howard, przy czym ta idea 
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rozprzestrzeniła się na całą Europę i w różnych regionach naszej części świata 

powstawały towarzystwa, które lansowały. W ramach całej tej idei powstawały 

takie reklamowe, też na owe czasy materiały, jak to było kiedyś, jak to jest 

dzisiaj, biorąc pod uwagę taki przemysłowy charakter, jak będzie jutro  

i połączenie tej części, jakby zieleni, takiej sielanki wiejskiej razem z miejscem 

zamieszkania, to były takie elementy, które głównie jakby przyświecały tej idei. 

Koncepcja miast – ogrodów polegała na tym, że powstawać miały takie ośrodki 

satelitarne, gdzie miasto główne, ten centralny ośrodek to jest ta żółta kropa, 

oczywiście on sobie funkcjonował, powstawały miasta satelitarne, które były 

połączone ze sobą systemem komunikacyjnym i wspólnie funkcjonowały.  

Tak, jak wcześniej wspomniałem, ten taki marketing, jaki na owe czasy 

powstawał, powstawały różne broszurki, powstawały również pewne opisy  

i idea, która oczywiście z punktu widzenia współczesnej retoryki jest może  

nie do końca trafiona, natomiast wiele rzeczy jest jak najbardziej do dnia 

dzisiejszego aktualna. Oczywiście było tam miasto i wieś, i jak stworzyć taki 

model najbardziej właściwy dla człowieka czyli połączyć zalety miasta i wsi  

w postaci miasta – ogrodu. To jest taka krótka informacja, jak to w owych 

czasach przedstawiano, jakie argumenty używano pod koniec XIX wieku. 

Oczywiście produktem finalnym, jeżeli chodzi o takie początkowe inwestycje, 

to one się głównie znajdowały w Wielkiej Brytanii, tam powstały, było kilka 

takich przykładowych, sztandarowych, do dziś uznawanych za prekursorskie 

rozwiązania. Było to Welwyn, były tutaj przygotowane projekty 

zagospodarowania poszczególnych kwartałów, z uporządkowaną zabudową,  

z liniami zabudowy, które były bardzo rygorystycznie przestrzegane, tak to  

w dniu dzisiejszym wygląda, także cały czas charakter został utrzymany,  

ta zabudowa funkcjonuje. Letchworth to jest kolejny przykład również bardzo 

znany, jeżeli chodzi o miasto – ogród to w takim kształcie to powstało, 

przetrwało do dnia dzisiejszego. Jeżeli chodzi o Polskę, to głównie w okresie 

międzywojennym te projekty powstawały, bardziej znane to są Ząbki, Adamów 

– Zalesie, także jest sporo tych przykładów, przy tym tutaj jest bardzo ważna 

rzecz – o tyle, że – tu akurat jest Wrocław i Sępolno, tu Marga – również 

miasto, to jest fragment Gliwic, które przetrwało. To jedna taka uwaga,  

że w okresie międzywojennym to była taka idea, która gdzieś tam wkraczała, 

natomiast po wojnie, niestety ze względów takich ideowych zostało  

to uznawane za niewłaściwe rozwiązanie i często nawet jeżeli po wojnie jeszcze 

częściowo te układy urbanistyczne wyglądały na nieprzetworzone, o tyle różne 
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inicjatywy zacierały ten charakter, zarówno, jeżeli chodzi o podziały,  

jak i funkcje, układ zabudowy na tych terenach. Jeżeli chodzi o Las Rzeczki 

tutaj nasz – bardzo interesujący projekt, miało to w pewnym sensie szczęście, 

ponieważ został podział geodezyjny wykonany w okresie międzywojennym, 

konsumpcja tego planu praktycznie w stopniu niewielkim w części południowej 

miała miejsce i do dnia, praktycznie nieskażonego, przetrwała do dnia 

dzisiejszego, a z racji tego, że tam były lasy, nie było możliwości 

zainwestowania tego w sposób inny niż planem miejscowym. To jest plan 

archiwalny tego założenia przestrzennego. Idea polegała na tym, że powstała 

taka oś orientacji północ – południe, gdzie – zgodnie z tą osią był projektowany 

układ funkcji usługowych, w części północnej dom ludowy, w części centralnej 

Kościół i na północ od domu ludowego - zieleń parkowa. Oprócz tego powstała 

jeszcze strzelnica w południowo – zachodniej części, ośrodek sportów 

rekreacyjnych na terenie, gdzie w chwili obecnej są ogródki działkowe i szkoła. 

Oczywiście część tych funkcji, jakby biorąc pod uwagę realia współczesne  

nie do końca jest trafiona. Wynika to oczywiście z różnych przyczyn  

i w związku z tym plan został dostosowany do realiów współczesnych. Tutaj 

zdjęcie lotnicze, jak wygląda ten teren na dzień dzisiejszy, także las fizyczny 

tam jest, również las w sensie użytku leśnego. Tutaj mamy taką mapę, która 

przedstawia stopień zainwestowania na dzień dzisiejszy, te jasnozielone kolory 

to są grunty leśne, pozostałe żółte to są grunty rolne, brązowe – działki 

budowlane zainwestowane. Także, tak jak wspomniałem wcześniej, konsumpcja 

tego planu była bardzo w stopniu niewielkim zrealizowana. Zanim prace 

planistyczne ruszyły, oczywiście wykonaliśmy szereg różnych analiz, tak, żeby 

wyeliminować poszczególne konfliktowe miejsca, między innymi istotną 

rzeczą, jaka się tutaj pojawiła, to stosunki wodne i cieki wodne, m.in. dopływ 

Strugi Denkowskiej, który w części południowej w takim niebieskim 

przebarwieniu również się znajduje. Otoczenie, ważne było to, żeby 

wyeliminować takie tereny, które mogą w przyszłości nastręczać właścicielom 

problemy, ale też z drugiej strony żeby utrzymać charakter przyrodniczy tego 

terenu. To było bardzo istotne, ponieważ ten teren oczywiście otoczony jest 

lasami, co jakby wpływa na jakość zasobu przyrodniczego tego terenu. Tutaj 

jest mapa, która przedstawia wnioski do planu, jakie wpłynęły, była tu 

aktywność stosunkowo niewielka. I tu już mamy nasz projekt planu, który został 

w takim kształcie również przedstawiony i założenie jest takie, oczywiście 

odtwarzamy jak najbardziej układ urbanistyczny całego terenu, również 
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chronimy tą część przyrodniczą. Główna oś komunikacji kompozycyjnej jest 

utrzymana, tam, gdzie mamy ten teren czerwony, łącznie ze sztafurą, mówimy  

o części usługowej, gdzie zgodnie z założeniami planu ma powstać centrum  

dla tej jednostki mieszkaniowej, jako swego rodzaju  życie towarzyskie, 

usługowe, być może kulturowe, w zależności od aktywności inwestorów. Czyli 

tutaj mówimy o tym terenie rekreacyjnym. Część północna jest utrzymana  

w znacznym stopniu jako grunty leśne, w sąsiedztwie gruntów leśnych tak,  

żeby utrzymać korytarze ekologiczne i tą łączność – że tak powiem – z gruntami 

leśnymi po sąsiedzku. Oprócz tego projektowane są niewielkie ośrodki 

kulturowe, zarówno w południowo – zachodniej części, jak południowo – 

wschodniej, czy drodze powiatowej. Mamy taki dosyć interesujący kawałek, 

który – wydawałoby się – stanowi dobrą bramę, jeżeli chodzi o funkcję 

usługową dla całego tego terenu. Z mojej strony to wszystko. Dziękuję. Mam 

nadzieję, że Państwa nie znudziłem. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo 

Radni! Czy są jakieś uwagi, zapytania do wystąpienia projektanta?  Chciałem  

od siebie dodać, że – proszę Państwa – jest to uchwała, która jest niezwykle 

ważnym dokumentem dla miasta, dlatego, że porządkuje pewien fragment 

Ostrowca na długie, długie lata i wobec tego podejmując dzisiaj uchwałę, 

musimy mieć na uwadze to, że będzie to plan obowiązujący przez pokolenia. 

Jeżeli nie ma żadnych pytań ze strony Państwa Radnych, to wobec tego proszę  

o głosowanie. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały w tej treści,  

jaką Państwo otrzymali i z tą egzegezą zrobioną przez autora? Proszę bardzo, 

kto jest za? Dziękuję. Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam,  

że uchwała została przyjęta jednogłośnie 21 głosami, 20 głosami obecnych  

na sali Radnych. 

 

Radni RM jednogłośnie – 20 głosami za – podjęli uchwałę w sprawie 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części miasta Ostrowca 

Świętokrzyskiego w rejonie ulic: Las Rzeczki, Iłżecka, Grabowiecka. 

 

Patrz uchwała nr LVII/84/2014 – załącznik nr 9 do protokołu. 

 

2) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Szanowni Państwo! Przechodzimy 

wobec tego do drugiego punktu w punkcie piątym – zmiany części miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego części osiedla Śródmieście. I projekt 
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uchwały był także opiniowany przez Komisję Strategii, bardzo proszę  

Pana Przewodniczącego o stanowisko Komisji Strategii w tej sprawie. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – Panie 

Przewodniczący! Panie Prezydencie! Uchwałę powyższą pozytywnie 

zaopiniowała komisja. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy są jakieś uwagi 

Państwa Radnych? Pan Radny Zbigniew Moskalewicz prosi o głos, Pan Radny 

Kunat też następny, proszę bardzo po kolei, Pan Radny Moskalewicz. 

Radny Z. Moskalewicz -  Panie Prezydencie! Mam pytanie – zobowiązany przez 

handlowców naszego miasta – czy istnieje w Ostrowcu uchwała, która  

by ograniczała powstawanie handlowych obiektów powyżej 2 tys. metrów 

kwadratowych. A następne pytanie, dotyczące tego planu zagospodarowania – 

dlaczego tak mało miejsc parkingowych jest w tym planie, bo wcześniejsza 

uchwała, którą przyjęliśmy przed chwilą mówi o tym, że malutki zakład 

usługowy czy handlowy mający 35 metrów kwadratowych musi mieć 2 miejsca 

parkingowe, a duża hala handlowa na tysiąc metrów kwadratowych ma tylko 

miejsc 18. Obawiamy się – i mieszkańcy ul. Focha obawiają się, że ta ulica 

zostanie zablokowana przez parkujące tam samochody jeśli tam powstanie ten 

duży obiekt handlowy. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Pan skończył Panie Radny? 

Wobec tego Pan Radny Kunat, proszę. 

Radny J. E. Kunat – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Ja kiedyś pytałem 

się, jaki był wcześniejszy plan zagospodarowania przestrzennego Śródmieścia, 

czy taka ulica jak Czerwonego Krzyża i tam okolice Czerwonego Krzyża,  

czy one też są zaliczone do Śródmieścia. W tym planie – i widzę to wyraźnie – 

chodzi o teren ul. Kamienna, rzeka Kamienna, Focha i ul. Kilińskiego, natomiast 

nic tutaj nie wspomniane jest – a pisze wyraźnie „osiedle Śródmieście” . Nic nie 

robi się w dalszym ciągu, ul. Szeroka, od Szerokiej na północy po kolei te 

wszystkie, Czerwonego Krzyża i między blokami. Panie Prezydencie! Pan 

kiedyś powiedział, że my jak coś robimy, to robimy globalnie. Jakiejś tej 

globalności trudno zauważyć, bo do tej pory w jakim stanie są. Zresztą, swego 

czasu mieszkańcy tego bloku dopytują się, że Pan Prezydent się tym miał zająć. 

Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Pan Radny 

Włodzimierz Sajda jeszcze. 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 
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Panie Prezydencie! Mnie chodzi właśnie tu o działkę między Aleją a ul. Focha. 

Mam takie pytanie – ile, chodzi  mi od sprzedaży działki – nie wiem, kto kupił 

tą działkę, a inwestycją, chodzi mi, że do tej pory ten, co kupił tą działkę,  

nie zainwestował tam. Ile trwa okres tej uchwały Rady Miasta, zgodnie  

z planem zagospodarowania przestrzennego, żeby tam zaczął coś robić, bo kupił 

ile – 3 czy 4 lata, czy nie wiem, czy 5 lat i to chyba powinno być, że on to tam 

zagospodarowuje coś, a tu tyle czasy i nic się nie dzieje, a teraz się zmienia  

co trochę plan zagospodarowania przestrzennego. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze  

z Państwa Radnych zabiera głos odnośnie tego punktu? Opinie Komisji Strategii 

znamy. Pan Prezydent, bardzo proszę. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo  

Radni! Myślę, że trzeba odpowiedzieć na te pytania. Ja Panu Edwardowi 

Kunatowi tylko powiem, że to dotyczy tylko – zmiana części ograniczonego 

planu od Alei do Focha i do ul. Kilińskiego z jednej strony rzeką Kamienną, 

dlatego tylko tym fragmentem całego osiedla się zajmujemy. Na pozostałe 

pytania myślę, że odpowie, jest projektant, czyli o te miejsca parkingowe,  

tam jest kluczowe pytanie i drugie odnośnie Pana Radnego Sajdy, to Wydział 

Mienia Komunalnego, Pani Targowska, myślę, że jest, dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Bardzo proszę. 

Pani R. Kozakiewicz – Opałko – Proszę Państwa! Jeżeli chodzi o miejsca 

postojowe, najpierw było pytanie, jaki dokument w ogóle reguluje strategię 

miasta w stosunku do wielko powierzchniowych. Otóż, w 2013 roku w marcu 

Szanowna Rada ustaliła zmianę studium. To był ten dokument, gdzie 

wyraziliście Państwu wolę zamiany tych terenów, które do tej pory w studium  

i planie miejscowym Śródmieścia były przeznaczone pod usługi  

na dopuszczenie usług wielko powierzchniowych. Tak naprawdę to nic nie 

zmienia w sensie ilości usług, powierzchni usługowej, można je było 

realizować, z tym, że wybieg był taki przez inwestorów stosowany, że były te 

odległości 3 metry od granicy obiekty, które miały powierzchnię sprzedażową, 

czyli nie powierzchnię obiektu tylko samej sprzedaży, ekspozycji 2 tys. metrów.  

Tutaj się o tyle ułatwia inwestorom,  że może być do dobrze pomyślany, jeden 

wielofunkcyjny obiekt, gdzie powierzchnia sprzedaży przekroczy 2 tys. metrów 

i tylko na tym polega ta różnica i to, że nie jest to kompleksowy plan,  

to z intencji Państwa wynikało, że zmieniamy tylko ten fragment, fragment 

planu Śródmieścia, który pozostał bez zmian i nadal funkcjonuje w całym 
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obszarze, natomiast został wyjęty ten kawałek i on – w tej chwili tam, gdzie 

paski widzimy, jest to teren usług i było częściowo, przy ul. Focha była część 

mieszkalna, która już w między czasie zmieniła sposób użytkowania i jest 

usługą również. Co do parkingów, to, co widzimy na planszy, ten żółty teren,  

to jest teren ochrony wałów, 50 metrów, gdzie prawo wodne dopuszcza  

za zgodą Marszałka, dopuszcza zainwestowanie pewne, więc to jest warunkowe 

zainwestowanie w parking na części tych terenów podwala. Natomiast co do 

innych miejsc postojowych, to nie jest tak, bo jest przyjęte 20 miejsc 

postojowych na 1000 metrów samych usług handlowych, co daje na 50 m jedno 

stanowisko, ale to ponieważ, że zakładamy, że będzie to wielofunkcyjny zespół, 

gdyż jest MacDonalds, a np. na obiekty hotelowe i gastronomiczne jest  

18 miejsc na 100 użytkowników, na obiekty kultury 5 miejsc postojowych  

na 100 metrów kwadratowych. Sale widowiskowe i konferencyjne – 20 miejsc 

postojowych na 100 widzów, obiekty handlu i usług – 18 miejsc na 1000 

metrów, obiekty pozostałe – 20 miejsc postojowych na 1000 metrów.  

Więc wydaje się, że przy tym wyfiksowaniu powinno, tak, to się będzie 

sumować i powinno, ta ilość powinna być wystarczająca. W tej chwili to przy 

małych obiektach faktycznie, żeby uniknąć przyulicznego parkowania, narzuca 

się te parametry, natomiast przy dużych obiektach naprawdę inwestorzy dbają  

o to, żeby ilość miejsc postojowych była wystarczająca, bo to gwarantuje 

klienta, tak. Czy jeszcze jakieś pytania? Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję Pani Inżynier za wyjaśnienie. 

Czy Pan Radny Edward Kunat jeszcze raz zabiera głos? Proszę bardzo. 

Radny J. E. Kunat – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie! 

Ja zrozumiałem to, co Pan mi odpowiedział, ale jeszcze zadałem pytanie, kiedy 

tamta część od ul. Szerokiej, Czerwonego Krzyża i pozostała część, kiedy tamta 

zostanie zrobiona? Czy to będziemy czekać kolejnych lat? Dziękuję.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Panie Prezydencie! 

Czy Pan odpowiada na to pytanie ad vocem? Proszę bardzo, żeby odpowiedzieć. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Szanowna Wysoka Rado!  

Ja uważam, że jeżeli chodzi o planistyczne prace, to tam mamy porządek 

zrobiony w Śródmieściu. Nie uważam, żeby były potrzebne jakiekolwiek 

zmiany miejscowego planu Śródmieścia, bo mamy bardzo dobry plan, 

praktycznie od ulicy tutaj Siennieńskiej, cały ten rejon, problemy są 

własnościowe, regulacji własności, problemy są również roszczeń 

odszkodowawczych innych, ale myślę, że to są zbyt złożone problemy. Tak bez 
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przygotowania i o wszystkim też bym nie chciał opowiadać, dlatego,  

że problemy są natury takiej są sądowej, gdzie rodziny, spadkobiercy rodzin 

potencjalnie nie mają udowodnionych, gdzieś się zwracają i stąd problem  

z zagospodarowaniem chociażby tutaj tych fajnych, atrakcyjnych terenów,  

o których Pan mówi, ale mam nadzieję, że w następnych 8 latach kolejny 

prezydent zrealizuje to zadanie, co również wyraziłem na piśmie ostatnio,  

gdy ostatnio opiniowałem propozycje Wydziału Mienia Komunalnego. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy to wyjaśnienie 

Pana Prezydenta wystarcza Panu Radnemu? 

Radny J. E. Kunat – Tak, oczywiście, ale najgorzej z tymi ludźmi, którzy tam 

mieszkają. Chodzi tu w tej chwili o drogi i chodniki, Panie Prezydencie. No ale 

ja dziękuję bardzo, dziękuję, nie chcę. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Ostatni raz tylko dopowiem – 

my mówimy o planowaniu, czyli o zagospodarowaniu tych połaci miasta, które 

są, dzisiaj straszą, bo są chociażby opuszczone, jakieś po rozbiórkach części 

obiektów. Nie mówimy o jakichś drobnych remontach, które  w ramach tego 

planu można robić. To na pewno jest zupełnie inna kwestia. Jeszcze nie wiem, 

czy ktoś tam jest, Wydział Mienia Komunalnego, żeby Panu Sajdzie 

odpowiedzieć, żeby było wszystko jasne. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Bardzo proszę Panią Naczelnik 

Targowską. 

Naczelnik Wydziału Mienia Komunalnego – A. Targowska – Działka u zbiegu 

ulic Aleja – Kilińskiego – Focha została zbyta w 2012 roku. Termin 

zagospodarowania, zgodnie z warunkami przetargu i ze złożoną ofertą to 

wrzesień – 4 lata od momentu zbycia czyli wrzesień 2016 rok. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Pani Naczelnik. 

Jeszcze, jeżeli ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi do projektu uchwały? 

Bardzo proszę. Pan Naczelnik Marek Nowak się zgłasza, bardzo proszę jeszcze 

do mikrofonu. 

Naczelnik Wydziału Planowania i Rozwoju – M. Nowak – Panie 

Przewodniczący! Wysoka Rado! Moja zastępczyni – Pani Halina Pająk chce 

jeszcze uzupełnić te informacje odnośnie zmian przepisów, jakie miały miejsce 

w 2002 roku. 

Zastępca Naczelnika Wydziału Planowania i Rozwoju – H. Pająk – Proszę 

Państwa! Chciałabym tylko dopowiedzieć na sam koniec, że uchwała   

o przystąpieniu do tego planu miała głównie, również, również mówię, bo może 
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nie tylko to, uporządkowanie przepisów prawnych, ponieważ od 2002 roku plan, 

który obowiązywał, stracił na ważności, te przepisy w planie tym starym, były 

naprawdę już nie do stosowania na bieżąco. Odnośnie ochrony środowiska, 

odnośnie wymogów dotyczących ustalania warunków zabudowy, po poprzednio 

obowiązujące przepisy mówiły, że na podstawie ustaleń planu tego z 2002 roku 

należało ustalać warunki zabudowy. Przepisy się zmieniły, musieliśmy  

je dostosować do obowiązujących przepisów i stąd właśnie te porządkujące 

między innymi sprawy, które mają miejsce tutaj w ustaleniach tego planu. 

Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Zamykam debatę  

na ten temat, projektu tejże uchwały i proszę Państwa Radnych o głosowanie. 

Kto jest za przyjęciem uchwały? Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? 

Stwierdzam, że uchwala została przyjęta jednogłośnie 20 i 1 głosem obecnych 

na sali radnych. 

 

Radni RM jednogłośnie – 21 głosami za – podjęli uchwałę w sprawie zmiany 

części miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części osiedla 

„Śródmieście” w Ostrowcu Świętokrzyskim. 

 

Patrz uchwała nr LVII/85/2014 – załącznik nr 10 do protokołu. 

 

3) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Przechodzimy do pozycji trzeciej – 

zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 

budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski. Poza projektami uchwał z punktu 

trzeciego i czwartego, w dniu 5 czerwca 2014 roku Państwo Radni otrzymali 

sprawozdanie finansowe wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2013 

rok, także informację o stanie mienia komunalnego oraz informacją o realizacji 

zadań Urzędu Miasta i  Gminy Ostrowiec (powyższe materiały stanowią 

załącznik nr 11 do protokołu), to jest tzw. kolorówka, która nie jest 

dokumentem obligatoryjnym, ale przyjętą od 1990 roku zasadą informowania 

Państwa Radnych bardzo dokładnie. Proszę  Państwa! Ponadto w materiałach na 

sesję Państwo Radni otrzymali uchwałę VII Składu Orzekającego Nr 44 z dnia  

30 kwietnia 2014 roku Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie opinii  

o sprawozdaniach z wykonania budżetu miasta Ostrowca Świętokrzyskiego  

za rok 2013 wraz z informacją o stanie mienia komunalnego i stosownymi 

objaśnieniami (załącznik nr 12 do protokołu). Także Państwo Radni dysponują 
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wnioskiem Komisji Rewizyjnej Rady Miasta z dnia 3 czerwca 2014 roku  

(załącznik nr 13 do protokołu) w sprawie udzielenia absolutorium  

oraz otrzymali Państwo uchwałę VII Składu Orzekającego Nr 61/2014 z dnia  

11 czerwca 2014 roku w sprawie opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej  

w sprawie absolutorium (załącznik nr 14 do protokołu). W tym momencie bym 

prosił Pana Prezydenta może o odpowiedni komentarz do materiału, tejże dwóch 

uchwał, które będziemy za chwilę procedowali. Proszę bardzo. 

Prezydent J. Wilczyński – Dziękuję. Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! 

Panie Pośle! Szanowni Państwo! Pozwólcie, że będę zwracał się do Radnych,  

bo już po raz ósmy przychodzi mi, po raz ósmy i ostatni, przychodzi mi zwracać 

się o przyjęcie sprawozdania finansowego i udzielenie absolutorium  

do Szanownych Państwa. Przedstawiając projekt budżetu na 2013 rok mówiłem 

Państwu, że nie jest to budżet aż tak proinwestycyjny,  jak w latach poprzednich, 

ze względu na fakt, że miał on nas przygotować na nowy unijny okres 

finansowania, a także utrzymać zadłużenie w bezpiecznych progach, a wręcz je 

obniżyć. I to nam się udało. W przedstawionych materiałach macie Państwo 

sprawozdanie z wykonania tego budżetu. Zrealizowaliśmy dochody  

w wysokości 187 mln zł, co stanowi prawie 96% planu rocznego, wydatki zaś 

wyniosły prawie 179 mln zł, co stanowi ponad 93% tego planu. Ponadto 

uzyskaliśmy przychody w wysokości 6,6 mln zł, które pochodziły z nadwyżki 

budżetu za rok 2012 oraz wolnych środków z tegoż roku. W zakresie rozchodów 

wykonanych w kwocie 9,9 mln złotych uzyskaliśmy właśnie o tę kwotę 

obniżenie długu poprzez jego spłatę. I w tym miejscu muszę podkreślić,  

że jesteśmy jednym z niewielu samorządów, którym się to udało. Osiągnięcie 

tych wielkości otwiera nam drogę, i to już w najbliższej przyszłości,  

na pozyskanie środków na inwestycje i udział w innych unijnych programach.  

Rok 2013 był dla mnie i dla Państwa rokiem trudnym. Wielokrotnie 

spotykaliśmy się, rozmawialiśmy, szukaliśmy dobrych rozwiązań w sprawach 

bardzo ważnych,  jak chociażby kwestia komunikacji miejskiej. Dobre moim 

zdaniem rozwiązania, które wspólnie zapoczątkowaliśmy, a których 

kontynuację Państwo macie na dzisiejszej sesji, przyczynią się do utrzymania 

spółki miejskiej na rynku, a tym samym utrzymania jakże potrzebnych miejsc 

pracy. Mam nadzieję, że nasi następcy będą kontynuowali tę politykę. Warto 

również przypomnieć, że miniony rok był rokiem rewolucyjnym w zakresie 

gospodarki śmieciowej. Nie chodzi mi tu o organizację wywozu, chociaż i ona 

sprawiła problemy mieszkańcom, lecz o cenę, czyli ustalenie wysokości opłaty, 
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która stanowi stały wydatek ponoszony przez każdego mieszkańca. Moja 

propozycja opłaty,  biorąc pod uwagę bezstronną a nie polityczną ocenę, była 

rzetelna i pozwoliłaby na zbilansowanie całego systemu. Niestety decyzje 

zapadały, zapadły na tej sali, a przyszła rada, przyszły prezydent w przyszłej 

kadencji staną ponownie przed koniecznością zmierzenia się z tym tematem,  

co z pewnością nie przysporzy im popularności, ale tego wymaga 

odpowiedzialność za publiczne, czyli nasze wspólne pieniądze. Należy jednak 

podkreślić, że system się przyjął, a więc rozwiązania, które wypracowaliśmy 

okazały się w znacznej mierze trafne. Mając jednak na uwadze to, co dzieje się 

na zachodzie Europy w przepisach związanych z szeroko rozumianą gospodarką 

odpadami, świadomość nas wszystkich musi się zmienić. Musi być coraz 

większa odpowiedzialność za to co robimy, nie tylko dla nas tu i teraz, ale dla 

naszych dzieci i wnuków. Musimy zrozumieć, że właściwa gospodarka 

odpadami nie jest dla nas karą, ale wspólną odpowiedzialnością za środowisko 

w przyszłości. Dlatego z myślą o tym podjęliśmy już poprzez spółkę ZUO Janik 

działania zmierzające do budowy nowej kwatery do składowania odpadów. 

Problemem wywołującym duże emocje w naszym mieście była działalność 

Targowisk Miejskich. Ujawniały się one w różnych płaszczyznach, o czym 

Państwo wiecie. Sądzę, że na zakończenie naszej kadencji dużym sukcesem jest 

rozwiązanie wielu problemów nurtujących to środowisko. Pomimo,  

iż ubiegłoroczny budżet nie miał milionowych nakładów, to udało nam się 

jednak wykonać wiele potrzebnych dla mieszkańców inwestycji i remontów. 

Szczegółowy ich zakres macie Państwo przedstawiony w sprawozdaniu. 

Zakończyliśmy praktycznie potężną inwestycję polegającą na uporządkowaniu 

gospodarki wodno-ściekowej, realizowaną przez naszą spółkę Miejskie 

Wodociągi i Kanalizacja. Zakończyliśmy również  większość prac przebudowy 

miejskiego systemu ciepłowniczego, realizowane było to zadanie przez Miejską 

Energetykę Cieplną. Te dwie inwestycje gwarantują nam na wiele lat 

bezpieczeństwo i komfort w zakresie dostawy ciepła, wody i odbioru ścieków. 

Szanowni Państwo! Jednym z naszych priorytetów jest już od wielu lat dążenie 

do stworzenia nowoczesnego społeczeństwa informatycznego. Dzięki 

realizowanym projektom życie naszych mieszkańców staje się łatwiejsze  

i nowocześniejsze, a to jest przyszłość. Dotyczy to nie tylko sfery obsługi 

mieszkańców, ale i funkcjonujących w mieście jednostek organizacyjnych. 

Praktycznie wszystkie one zostały już podłączone do miejskiej sieci 

światłowodowej i zbudowanego systemu VOIP. Uruchomiliśmy nowoczesną 
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serwerownię mieszczącą się w budynku przy ulicy Świętokrzyskiej, 

wybudowaną w ramach projektu „e-świętokrzyskie - Rozbudowa Infrastruktury 

Informatycznej JST". To największy projekt informatyczny w kraju. Dzięki tej 

serwerowni powstała możliwość realizowania usług dla jednostek 

organizacyjnych gminy z wykorzystaniem technologii chmury obliczeniowej. 

Takie na bieżąco informacje, w piątek było spotkanie w Kielcach, na którym 

mamy wstępne deklaracje, że z tej chmury obliczeniowej, jako z backupów, 

takich, jak to powiedzieć po  polsku, takiego dysku zapasowego, będą korzystać 

chociażby szpitale, Szpital Wojewódzki kielecki, czy Centrum Onkologii. Takie 

rozmowy są prowadzone, bo znaczenie tego ośrodka będzie, z tego co wychodzi 

– ponadregionalne. Z naszych urządzeń będą korzystać również inne, 

rozmawiamy z Ministrem Spraw Wewnętrznych, przepraszam, to się teraz 

podzieliło, Ministerstwem Cyfryzacji, na temat tego, by również była, jak to się 

nazywa, jakoś to, zmienili nazwę, z ministerstwami odpowiednim, które mają  

w kompetencji cyfryzację, żeby również część takiej krajowej chmury 

obliczeniowej była w Ostrowcu. Rozpoczęliśmy realizację programu 

„Przeciwdziałanie wykluczeniu cyfrowemu wśród dzieci i młodzieży  

w Ostrowcu Świętokrzyskim”, który również uzyskał dofinansowanie  

ze środków Unii Europejskiej. To doskonała forma pomocy dla ostrowieckiej  

młodzieży, uczniów gminnych szkół podstawowych i gimnazjalnych. Dzięki 

temu, właśnie teraz, w tym czasie spełniają się właśnie marzenia  

155 ostrowieckich rodzin, którym kupiliśmy komputery, płacimy za internet.  

To są rodziny, których nigdy na to by nie było stać.  Dodatkowo z tych środków 

doposażyliśmy świetlice i biblioteki naszych placówek oświatowych, dzięki 

czemu internet dostępny jest – można powiedzieć – dla wszystkich uczniów. 

Przygotowując dzisiejsze podsumowanie dotyczące wykonania ubiegłorocznego 

budżetu, podkreśliłem jedynie wybrane obszary. O innych przedsięwzięciach  

i związanych z nimi wydatkach dowiedzieliście się Państwo z przedłożonego 

sprawozdania wraz z tzw. „kolorówką”. Każdy z Państwa zapewne, zapoznając 

się z tym materiałem, które w pełni obrazują naszą wspólną pracę  

we wszystkich dziedzinach życia, mógł sobie wyrobić własny pogląd. Zresztą  

na ostatniej sesji w tej kadencji przedstawię Państwu szczegółowe 

podsumowanie mojej pracy jako Prezydenta Miasta za 8 ostatnich lat. 

Na zakończenie proszę Państwa o przyjęcie sprawozdania i udzielenie 

absolutorium. Dziękuję Radnym za współpracę przy realizacji budżetu  

oraz pracownikom Urzędu Miasta oraz całej sfery budżetowej za wkład pracy, 
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jaki ponieśli w roku 2013 po to, żebyśmy się mogli dzisiaj chwalić takimi, a nie 

innymi wynikami. Naprawdę możemy wszyscy podnieść głowę do góry, to są 

dobre finanse, zdrowe finanse i życzę każdemu samorządowi, żeby mógł tak, jak 

ja powiedzieć, że w przeddzień absorpcji dużych środków jesteśmy na to 

przygotowani. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Panu Prezydentowi. 

Zwracam się do Przewodniczących poszczególnych komisji w sprawie 

dotyczącej zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem  

z wykonania budżetu gminy. Tylko do tego punktu. Proszę Komisję Budżetową. 

Przewodniczący Komisji Budżetu – H. Rożnowski – Panie Przewodniczący! 

Panie Prezydencie! Wysoka Rado! Komisja Budżetu na posiedzeniu analizowała 

ten dokument i niejedno głośnie, ale większością głosów pozytywnie 

zaopiniowała zatwierdzenie sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem 

z wykonania budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo, proszę 

Przewodniczącego Komisji ds. Rodziny.  

Przewodniczący Komisji ds. Rodziny – S. Sulik – Panie Przewodniczący! 

Wysoka Rado! Komisja ds. Rodziny pozytywnie zaopiniowała ten projekt 

uchwały. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Proszę 

Przewodniczącego Komisji Edukacji  

Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu –  

M. Kuszewski – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Komisja Edukacji 

pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Komisja 

Samorządowa. 

Przewodniczący Komisji Samorządowej – Z. Moskalewicz – Komisja 

Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Komisja Strategii. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii również pozytywnie zaopiniowała w/w uchwałę. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Stanowisko Komisji 

Rewizyjnej mają Państwo w materiałach, także Przewodniczącego Komisji 

Rewizyjnej już o to zdanie nie pytam. Otwieram wobec tego debatę dotyczącą 

zatwierdzenia sprawozdania finansowego, bardzo proszę. Kto z Państwa 

Radnych zabiera głos? Nie widzę, wobec tego proszę o głosowanie. Kto jest za?  
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Czy ktoś, kto z Państwa Radnych ma zamiar zabrać głos jeszcze przed 

głosowaniem? Bardzo proszę, Pan Radny Kuszewski. 

Przewodniczący Klubu Radnych „Twój Ostrowiecki Samorząd” –  

M. Kuszewski – Bardzo przepraszam, ale źle chyba zrozumieliśmy Pana 

pytanie, Pana Przewodniczącego, dlatego spóźnione podniesienie ręki. 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie! Dzisiejsze 

podsumowanie rocznej działalności z 2013 roku wymaga uściślenia pewnych 

obszarów. Podsumowując wykonanie budżetu za 2013 rok, należy podkreślić 

cztery takie fundamentalne  działania, które należy wyeksponować. Otóż, 

wykonanie budżetu w dochodach – 96%, wykonanie budżetu w wydatkach – 

93%, wykonanie przychodów – w 100%, wykonanie w rozchodach – w 100%. 

Planowana nadwyżka budżetowa w kwocie 3,3 mln została wykonana w kwocie 

8,2 mln. Jest to w naszej ocenie bardzo pozytywny objaw budżetu, szczególnie 

biorąc pod uwagę dochody i wydatki. 

Budżet gminy na 2013 rok zrealizowany został bez zobowiązań wymagalnych, 

za wyjątkiem zobowiązań Zakładu Usług Miejskich. Na podkreślenie zasługuje 

zakres realizowanych inwestycji – przebudowa ul. Górnej na przykład, 

przebudowa ulicy Górnej, budowa Żurawiej, dokończenie budowy ul. Wąwozy, 

przygotowanie dla inwestycji drogowych w zakresie projektów  

w ul. Tomaszów, budowa drugiego etapu ulic zbiorczych w północnej części 

miasta, ul. Topolowa, Gościniec i wiele innych, które są mniejszego wymiaru 

finansowego. Kontynuacja budowy miejskiej sieci światłowodowej o wartości 

6,5 mln, w tym 5,6 mln z budżetu Unii Europejskiej. Ogółem wydatki 

inwestycyjne przekroczyły kwotę 8 mln zł. Ubiegłoroczny budżet wychodził 

naprzeciw nowemu okresowi finansowania ze środków europejskim, o czym 

tutaj wspomniał w swoim wystąpieniu Pan Prezydent. Realizowano również 

projekty z udziałem środków unijnych w wysokości 2,5 mln zł,  

m.in. w oświacie, w MOPS, w Publicznym Przedszkolu nr 16. W stosunku do 

otrzymanej subwencji oświatowej w wysokości 35 mln, wydatki na oświatę 

przekroczyły kwotę 57,8 mln. Ponieważ ponad 22 mln gmina dofinansowała 

zadania oświatowe, w tym zadania będące w zakresie również w obowiązku 

gminy m.in. przedszkola. W tym konkretnym przypadku postawa Pana 

Prezydenta oraz stanowisko Gminy są godne podkreślenia, gdyż nie szczędzi się 

środków na finansowanie oświaty. Należy podkreślić również działania Pana 

Prezydenta w zakresie unormowania sytuacji w komunikacji miejskiej  

oraz ratowania miejsc pracy w MPK, podkreślić również należy podjęcie 
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działań normujących sytuację na Targowisku Miejskim. Reasumując, Klub 

Radnych „Twój Ostrowiecki Samorząd” oceniając pozytywnie wykonany 

budżet z 2013 roku oraz biorąc pod uwagę pozytywną opinię w tej kwestii 

Regionalnej Izby Obrachunkowej, będzie głosował za przyjęciem sprawozdania  

oraz za udzieleniem absolutorium. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję Panu Radnemu. Chciałem 

Państwa poinformować, że przewidywałem wystąpienia klubowe po tym 

punkcie, przy absolutorium, ale skoro Pan Radny Kuszewski wystąpił w imieniu 

Klubu „TOS”, więc zatem przeprowadźmy tą debatę, opinię poszczególnych 

klubów. Bardzo proszę, kto z przewodniczących klubów pierwszy zabiera głos? 

Bardzo proszę. Pan Radny Martynowski w imieniu „Platformy Obywatelskiej”. 

Bardzo proszę. 

Przewodniczący Klubu Radnych „Platforma Obywatelska” – R. Martynowski – 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie! Szanowni Goście!  

Z analizy przekazanych nam dokumentów tj. sprawozdania opisowego  

z realizacji budżetu, informacji o stanie mienia komunalnego oraz sprawozdań 

rocznych instytucji samorządowych, naszym zdaniem najbardziej istotne 

punkty, które należałoby pokreślić to: dochody ogółem budżetu Gminy 

Ostrowiec Świętokrzyski zostały zrealizowane w stopniu, tak, jak już to 

powiedziałem wcześniej, w stopniu odpowiadającym 96% planu. Oznacza to,  

że były nominalnie niższe o prawie 8 mln od prognozowanych. A co się na to 

złożyło? Podstawowym źródłem dla budżetu były dochody z podatków i opłat  

– 50 mln 760 tys., z czego największą część stanowiły dochody z tytułu podatku 

od nieruchomości – lekko ponad 40 mln, głównie od osób prawnych –  

32 mln 200 tys. i tu zarazem wystąpiła niestety największa różnica w stosunku 

do planu, która wyniosła 1 mln 800 tys. Należy również zaznaczyć duże różnice, 

jakie wystąpiły z tytułu wpływów z innych lokalnych opłat tj. w sumie prawie  

1 mln 700 tys., przede wszystkim z powodu niższych wpływów z poboru opłat 

za odpady komunalne oraz wpływy z pływalni i udostępniania innych obiektów, 

które były niższe od zaplanowanych o prawie 1 mln 400 tys. Udział gminy  

w podatku dochodowym to 40,5 mln, głównie od osób fizycznych – 39 mln, 

gdzie różnica w stosunku do planu to prawie 1,5 mln zł. Te właśnie czynniki,  

te różnice wynikają niestety, ale z ciągle trwającego kryzysu i w związku z tym 

te dochody są niższe. Subwencja ogólna – prawie 37 mln składała się głównie  

z części oświatowej, która wynosiła 35 mln 150 tys. Z tytułu środków 

pozyskanych z innych źródeł na dofinansowanie zadań własnych to lekko ponad 
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11 mln, z czego 8 mln 400 tys. na realizację zadań inwestycyjnych. Dotacje 

celowe z budżetu państwa na zadania zlecone – 26 mln 600 tys., a dotacje 

celowe z budżetu państwa na zadania własne – 7 mln 2500 tys.  

Z kolei w zakresie wydatków – wskaźnik realizacji wydatków za 2013,  

w stosunku do planu wyniósł, też jak wcześniej już powiedziałem, 93,3%,  

co z kolei oznacza, że wydatki były nominalnie niższe o 12 mln 800 tys.  

od prognozowanych i tutaj właśnie duża różnica. Przełożyło się to na wykonanie 

nadwyżki w kwocie lekko ponad 8 mln, co jest oceniane z kolei bardzo 

pozytywnie z punktu widzenia właśnie prowadzonej polityki koniecznych 

oszczędności.  

Jeżeli chodzi o zadłużenie – na koniec roku 2013 łączna kwota zobowiązań 

naszej gminy – nieco ponad 63 mln uległa znacznemu zmniejszeniu w stosunku 

do roku 2012 o prawie 10 mln zł, w tym zobowiązania z tytułu kredytów  

i pożyczek stanowią obecnie 33,3% dochodów, przy limicie ustawowym 60%. 

Wskaźnik z kolei obsługi zadłużenia za zeszły rok to 5,28 wobec ustawowego 

limitu 15%. Wszystkie te wskaźniki uznajemy za bezpieczne i pozytywnie 

oceniamy kierunek ciągłego, wyraźnego zmniejszenia zadłużenia.  

Podsumowując, w dalszym ciągu sytuacja gospodarcza nie daje niestety powodu 

do twierdzeń, że kryzys jest już za nami, dlatego wypracowanie nadwyżki  

w stosunku do planu na 2013 rok uznajemy za bardzo pozytywne działanie. 

Niestety ograniczenie kosztów, w tym i naszego zadłużenia jest  

i będzie w najbliższym czasie koniecznością także dla nowego prezydenta. 

Chcemy podkreślić, że powinniśmy w sposób zdecydowany skoncentrować się 

na kreowaniu polityki zmierzającej również do zwiększenia dochodów 

własnych, w tym poszukiwania inwestorów dla naszego miasta. Na podstawie 

przedłożonych dokumentów i ich analizy, Klub Radnych „Platformy 

Obywatelskiej” opowiada się za  przyjęciem sprawozdania z realizacji budżetu 

oraz za udzieleniem absolutorium Prezydentowi Miasta Ostrowca 

Świętokrzyskiego za 2013 rok i przy okazji dziękujemy wszystkim za dobrą 

wykonaną pracę. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję Panu Radnemu za stanowisko 

Klubu „Platformy Obywatelskiej”. Bardzo proszę Pana Przewodniczącego 

Klubu „Prawo i Sprawiedliwość”.  

Przewodniczący Klubu Radnych „Prawo i Sprawiedliwość” – Z. Duda – Panie 

Przewodniczący! Państwo Radni! Szanowni Goście! Panie Prezydencie! 

Stanowisko Klubu Radnych „Prawa i Sprawiedliwości” dotyczy oceny budżetu, 
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jak również absolutorium dla Pana Prezydenta Wilczyńskiego. Są to ze sobą 

dwie rzeczy tak ściśle związane, że nie można ich naprawdę rozdzielić.  

Plan  dochodów budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski w 2013 roku 

wynoszący 194,84 mln zł został wykonany w 95,9%. Notujemy tu wyraźny 

regres w stosunku do roku 2012, bo w roku 2012 plan dochodów wykonany był  

w 99%. Podobnie jak w latach ubiegłych przeszacowano wpływy z dochodów 

m.in. z tytułu podatków od nieruchomości od osób prawnych, z tytułu opłat  

za czynności urzędowe, z tytułu sprzedaży nieruchomości i składników 

majątkowych, z tytułu wpływów z pływalni i udostępniania obiektów, w sumie 

na łączną kwotę 7,95 mln zł. Wydatki budżetu miasta w 2013 roku wykonano  

w wysokości 178,73 mln zł, czyli w 93,3 % założonego planu. Wydatki bieżące 

to aż 92,6%. Niepokoi nas wzrost udziału wydatków bieżących do ogółu 

wydatków, który zwiększył się do poziomu 92,6% z wielkości rzędu 78,3%  

w 2012 roku. Wskazuje to, że podstawowym założeniem tego budżetu nie jest 

rozwój miasta lecz tylko przetrwanie tego roku. Również porównując lata 

ubiegłe możemy zaobserwować drastyczny spadek wielkości środków 

finansowych przeznaczonych na wydatki inwestycyjne w naszym mieście  

bo w roku 2012 było to 28%, w  roku 2012 – 22 %, przepraszam, powinno być:  

w roku 2011 było to 28%, w roku 2012 było to 22%, a w roku 2013 jest już to 

zaledwie 7,3%. Takie działanie nie poprawi sytuacji miasta i jego obywateli,  

a w mieście o tak wysokiej stopie bezrobocia i dużej biedzie to powinno być 

priorytetem. Inwestycje są najskuteczniejszą i w zasadzie jedyną metodą 

zapobiegania bezrobociu, spirala inwestycyjna tworzy lokalny rynek pracy. 

Uważamy, że w tym zakresie działania pana Prezydenta były słabe  

i nieefektywne. W roku 2013 dało się również zauważyć małe zaangażowanie  

w pozyskiwanie inwestorów tak potrzebnych naszemu miastu. Działania  

i sytuacja spółek i jednostek gmin wskazują na to, że kontrola  

nadzorcza źle spełnia swoje zadania. Pomysł dotyczący likwidacji MPK jest  

przykładem złych i szkodliwych działań Pana Prezydenta i podległych służb.  

Niepokojąco wygląda również sytuacja Miejskich Wodociągów, gdzie jest 

poważnie zagrożone uzyskanie efektu ekologicznego, a to może narazić nas  

na zwrot 70 mln zł. Powtarzane corocznie przez RIO uwagi wobec ZUM – u  

dotyczące zobowiązań wymagalnych i brak poprawy kondycji tej jednostki,  

też pokazują słabość nadzoru. Duży sprzeciw i niezadowolenie mieszkańców 

wzbudziła także podwyżka opłaty targowej. Mimo protestów radnych  

i środowisk kupieckich Prezydent przeforsował tą szkodliwą uchwałę. 
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Spowodowało to zmniejszenie ilości sprzedających i kupujących, a co za tym 

idzie mniejsze dochody dla budżetu. Widoczny jest również brak skutecznych 

działań Pana Prezydenta w zakresie zapewnienia przez naszą Gminę 

pomieszczeń tymczasowych i socjalnych, co skutkuje wypłacaniem 

odszkodowań dla spółdzielni mieszkaniowych. Kwota wypłacana w roku 2012 

to 163 tys. zł, a w roku 2013 jest to już 888 tys. zł. To duża  kwota, którą można 

by wykorzystać na wiele oczekiwanych przez mieszkańców działań. Problem 

ten należy rozwiązać, a nie stosować tymczasowe środki zaradcze. Ciężar 

gatunkowy wyliczonych wyżej spraw jest bardzo duży i dlatego Klub Radnych 

„Prawa i Sprawiedliwości” będzie głosował przeciwko udzieleniu absolutorium 

Prezydentowi Jarosławowi Wilczyńskiemu, natomiast wstrzyma się  

przy zatwierdzaniu bilansu. Dziękuję. (Stanowisko Klubu Radnych „Prawa 

i Sprawiedliwości stanowi załącznik nr 15 do protokołu) 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Panu Radnemu  

i proszę Pana Przewodniczącego Klubu „Sojusz Lewicy Demokratycznej”. 

Przewodniczący Klubu Radnych „Sojuszu Lewicy Demokratycznej” –  

H. Rożnowski – Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! Wysoka Rado! 

Klub Radnych „Sojuszu Lewicy Demokratycznej” przeanalizował dokładnie 

materiały przedstawione przez  Pana Prezydenta, sprawozdanie z wykonania 

budżetu, a także dokumenty, uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej i Komisji Rewizyjnej. Myślę, że nie trzeba już przytaczać tych 

wszystkich cyfr, o których tutaj moi przedmówcy mówili, są one zresztą zawarte 

w materiałach i uważamy, że zarówno sprawozdanie z wykonania budżetu,  

jak i wszelkie dokumenty i działania Pana Prezydenta były nakierowane na to, 

aby jak najmniej było to uciążliwe dla obywateli naszego miasta, 

funkcjonowanie miasta, funkcjonowanie Gminy. Budżet na rok 2013 naszym 

zdaniem nakierowany był przede wszystkim i realizowany pod kątem 

przygotowania gminy do absorpcji  środków unijnych i myślę, że nie jestem 

odosobniony w tym poglądzie, że to się udało, dlatego jest mniej inwestycji 

wykazanych w sprawozdaniu, dlatego też uważamy, że zarówno budżet został 

zrealizowany prawidłowo i wydatki były pod kontrolą cały czas. W związku  

z powyższym będziemy głosować za przyjęciem sprawozdania z wykonania 

budżetu, jak również za udzieleniem absolutorium. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy ktoś z Państwa 

Radnych zabiera jeszcze głos w tej sprawie, po wystąpieniach klubowych? 

Jeżeli nie, proszę o głosowanie. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały  
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w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem  

z wykonania budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski, bardzo proszę, kto jest 

za? Dziękuję. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Panowie, nie zasłaniajcie 

nam, bo nie jesteśmy w stanie policzyć. Dziękuję. Stwierdzam, że uchwała 

została przyjęta 14 głosami za przy 7 głosach przeciwnych, wstrzymujących się, 

przepraszam, czyli brak głosów przeciwnych.  

 

Radni RM stosunkiem głosów: za – 14, przy 7 głosach wstrzymujących się  

i braku głosów przeciwnych – podjęli uchwałę w sprawie zatwierdzenia 

sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu 

Gminy Ostrowiec Świętokrzyski. 

 

Patrz uchwała nr LVII/86/2014 – załącznik nr 16 do protokołu. 

 

4) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – W związku z tym, proszę Państwa, 

znamy już stanowiska poszczególnych klubów, bo ja w tym punkcie chciałem 

prosić przewodniczących klubów, ale wyszło, jak wyszło – bardzo dobrze. 

Mamy całościowo – jedna uchwała się wiąże z drugą. Ta uchwała dotyczy 

udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego  

za rok 2013. Kto jest za przyjęciem tej uchwały, proszę bardzo? Kto jest 

przeciwny? Dziękuję. Kto się wstrzymał? Nikt. Stwierdzam, że uchwała została 

przyjęta 14 głosami za, przy 7 głosach przeciwnych. Głosów wstrzymujących 

się nie było. 

  

Radni RM stosunkiem głosów: za – 14, przy 7 głosach przeciwnych i braku 

głosów wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie udzielenia 

absolutorium Prezydentowi Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego za 2013 rok. 

 

Patrz uchwała nr LVII/87/2014 – załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Panie Prezydencie! Jestem w obowiązku 

złożyć Panu podziękowanie za to. Ja wiem, że każda opcja ma swoje widzenie, 

każdy z nas ma swój punkt także zaczepienia i wątpliwości z realizacji budżetu, 

niemniej jednak demokratyczne reguły są takie, że większość decyduje i tak też 

się niniejszym stało, co nie oznacza, że nie brak racji w wystąpieniu kolegów  

z PiS – u, bo mają ku temu wszelkie prawo. Niemniej jednak, absolutorium Pan 
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większością głosów otrzymał i gratuluję Panu tego sukcesu. Dziękuję. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Ja chciałem wszystkim 

radnym, którzy głosowali za przyjęciem absolutorium podziękować. Dziękuję 

serdecznie za zrozumienia i takie wymowne w momencie głosowania było,  

jak radni opozycji podnieśli rękę na nie, że zagrzmiało i myślę, że to był cały 

komentarz. Ja myślę podobnie. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. 

 

5) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Przechodzimy do punktu czwartego, 

piątego, przepraszam, do punktu piątego. Proszę Państwa, jeszcze chwila  

i zrobimy przerwę na kawę, ale jeszcze mamy parę uchwał. Uchwała numer,  

z pozycji piątej – zmieniająca uchwalę w sprawie porozumienia 

międzygminnego dotyczącego powierzenia Gminie Ostrowiec Świętokrzyski 

wykonania zadnia polegającego na prowadzeniu środowiskowego domu 

samopomocy. Projekt był opiniowany przez dwie komisje: ds. Rodziny  

i Samorządową i bardzo proszę o opinię komisji. 

Przewodniczący Komisji ds. Rodziny – S. Sulik – Panie Przewodniczący! 

Wysoka Rado! Komisja ds. Rodziny pozytywnie zaopiniowała ten projekt 

uchwały. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Komisja 

Samorządowa. 

Przewodniczący Komisji Samorządowej – Z. Moskalewicz – Komisja 

Samorządowa pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy są pytania  

ze strony Państwa Radnych? Jeżeli nie ma, proszę o głosowanie w sprawie tej 

uchwały. Kto jest za jej przyjęciem? Dziękuję. Kto jest jej przeciwny?  

Nie widzę. Kto się wstrzymał? Nie widzę. Stwierdzam, że uchwala została 

przyjęta jednogłośnie. 

 

Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie 

porozumienia międzygminnego dotyczącego powierzenia Gminie Ostrowiec 

Świętokrzyski wykonania zadania polegającego na prowadzeniu 

środowiskowego domu samopomocy. 

 

Patrz uchwała nr LVII/88/2014 – załącznik nr 18 do protokołu. 
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6) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Uchwała szósta – to jest ta, która 

została wprowadzona, zmieniona, prawda, w porządku obrad – użyczenie 

miejskich obiektów sportowych administrowanych przez Miejski Ośrodek 

Sportu i Rekreacji w Ostrowcu Świętokrzyski na rzecz KS KSZO Ostrowiec 

SA. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta 

oraz Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu. Bardzo proszę przewodniczących 

komisji o stanowisko komisji w tej sprawie. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – Panie 

Przewodniczący! Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała w/w uchwałę. 

Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu –  

M. Kuszewski – Panie Przewodniczący! Komisja Edukacji także pozytywnie 

zaopiniowała ten projekt uchwały. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Komisji Samorządowej – Z. Moskalewicz – Komisja 

Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała ten projekt. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Tak, Rodziny i Samorządowej, 

przepraszam. Dziękuję bardzo. Czy są jakieś uwagi, zapytania do projektu 

uchwały? Pan Radny Włodzimierz Sajda, proszę bardzo. 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie! 

Panie Przewodniczący! Na początku to chciałem pogratulować Paniom,  

że weszły do Plus Ligi, no i piłkarzom ręcznym też, że weszli do wyższej klasy 

rozgrywek. Ja mam takie pytanie, Panie Prezydencie. Tu użyczamy halę 

klubowi, który – on powinien zarabiać na to i powinien mieć sponsorów tak,  

jak w innych miastach, w Kielcach i to najgorzej mnie boli, że Stowarzyszenie 

Ostrowiecka Akademia Piłkarska Galaktikos jest, zwróciła się  o nieodpłatne 

użyczenie przez miasto boiska przy ul. Różanej, albo, żeby jeżeli nie za darmo 

to za mniejszą opłatą, bo np. 250 zł za godzinę to jest troszkę za dużo. To tyle 

chciałem właśnie powiedzieć. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy Pan Prezydent 

odpowie na pytania Pana Radnego? Bardzo proszę. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! To są kilka 

różnych rzeczy. Faktem jest pierwszym niezaprzeczalnym, że dotychczasowa 

sekcja siatkówki stowarzyszenia KSZO Ostrowiec musi się zmienić, zmienić 

formę organizacyjną na spółkę akcyjną, która będzie działać non profit. To jest 

bardzo ważne i  istotne. Czyli wszystkie pieniążki, które będą wypracowane, 
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zostaną  przeznaczone na działalność statutową czyli szkolenie młodzieży bo to 

jest taki nakaz z Orlen Ligi czyli głównego sponsora. Cieszy mnie troska 

Państwa Radnych o poszukiwanie sponsorów. Ja uważam, że skoro cały czas 

Gmina Ostrowiec Świętokrzyski szczyci się tym, że wszystkie kluby, które nas 

reprezentują, korzystają z obiektów nieodpłatnie, nie możemy robić żadnego 

wyjątku. I uważam, że skoro tak jest, niech tak zostanie i wobec tej tylko 

formalności. Zarząd jest od tego, żeby pozyskiwać sponsorów i z tego, co ja 

znam, założenia budżetu, to około trzydzieści parę procent to są od sponsorów 

prywatnych środki, to jest i tak całkiem nieźle, jak na mizerię Ostrowca, bo Pan 

Radny akurat doskonale się orientuje, mieliśmy okrągłe stoły, spotkania, 

próbowaliśmy do piłki zaciągnąć sponsorów, nie mogę szczerze powiedzieć  

po 8 latach pracy na stanowisku prezydenta, wcześniej jako wiceprezydent,  

nie spotkałem się z nadmierną hojnością naszych przedsiębiorców, odnoście 

społeczna odpowiedzialność biznesu czyli angażowanie swoich środków 

wypracowanych w sport. Nie zauważyłem takiej hojności nadmiernej, żeby tych 

środków zbywało. Podanie przykładu Kielc jako miasta które, gdzie się sport 

opiera na środkach pozabudżetowych, jest akurat nietrafionym przykładem, 

dlatego, że z budżetu Kielc idą gigantyczne miliony złotych na różnego rodzaju 

sport. Nasze wydatki procentowo, czy coś, to – przepraszam za kolokwializm – 

to taki „pikuś” w porównaniu z tym, co dają Kielce. I tak widzicie Państwo,  

że jest to przedmiotem populistycznych wystąpień osobników, których nazwiska 

nie będę przytaczał. Jeżeli chodzi o Galaktikos, to mam nadzieję, ze Pan Radny 

zrozumie, że to nie ja jako Prezydent Miasta mam prawo do zwalniania kogoś, 

tylko Szanowna Rada. Pan mówi, że się do kogoś do Gminy zwrócili. Jako 

organ wykonawczy Gminy, ja takiego pismo nie widziałem, co Pana Radnego 

informowałem poprzednio i jeżeli dobrze pamiętam, to sieć Galaktikos, bo to 

jest chyba sieciówka, to działa we franszyzie i to jest prowadzenie działalności 

gospodarczej przez niektórych trenerów i zupełnie jest inna funkcja niż tu mamy 

tutaj do czynienia. To jest działalność komercyjna, na ten temat rozmawiałem  

z działaczem PZPN – u, którego nazwiska nie wymienię i mi mówił, że to nie 

jest do końca tak, jak Pan Radny mi mówi. To jest działalność bardziej 

komercyjna. My użyczamy obiekty, jest – nie wiem ile – tych grup 

młodzieżowych z dawnego MKS, które przejął Klub KSZO 1929. Te obiekty 

pracują, utrzymujemy obiekty, powinniśmy być z tego dumni, a jeżeli chodzi  

o Galaktikos, to dopiero jest firma, którą – zobaczcie, jaką kampanie reklamową 

Pan im zrobił – która wchodzi na rynek, tak, wchodzi na rynek, pozyskuje 
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klientów, a rodzice płacą za te zajęcia i dajmy im się wykazać, niech popracują 

rok, dwa, trzy i zobaczymy jaki ich będzie wkład w społeczny rozwój chociażby 

tej dyscypliny, tej młodzieży, jak oni pracują, bo ja dzisiaj nie wiem, z kim mam 

do czynienia. Poznajmy się, a później niech ktoś podejmuje decyzje. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy to jest 

wystarczające dla Pana Radnego? 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! Niech Pan nie 

myśli, że ja jestem wrogiem jakiegoś, cokolwiek sportu, bo to ja jestem  

za sportem, ale to tylko pytanie, żeby Pan mi odpowiedział i z satysfakcją to 

przyjąłem. Dziękuję.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Czy są jeszcze jakieś? Pan 

Radny Henryk Rożnowski prosi o głos. Bardzo proszę. 

Radny H. Rożnowski – Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! Wysoka 

Rado! Ja bym chciał tylko do tego, co Pan Prezydent powiedział, bo tutaj się 

wielokrotnie dyskutuje na temat sponsorowania sportu czy finansowania sportu 

przez gminę. Samo utrzymanie obiektów, podsumowując to, są to duże 

pieniądze, które normalnie, kluby gdyby musiały płacić za wynajem obiektów, 

nie byłoby ich na to stać. I tu trzeba przychylić się nad tą uchwałą z 1995 roku – 

ja tutaj wtedy z kolegą Ryśkiem miałem przyjemność być w Radzie – wtedy 

Huta się pozbywała niechcianego majątku, jakim były także obiekty sportowe. 

Wtedy Rada podjęła decyzję o tym, że miasto przyjmuje obiekty i użycza je 

nieodpłatnie, żeby nie zamienić boiska piłkarskiego KSZO na hodowlę buraka 

cukrowego, czy pomidorów i Zakładowego Domu Kultury na bank jakiś. Także 

tutaj od 1995 roku to funkcjonuje, ale nad tym to trzeba cały czas przypominać, 

że miasto jest sponsorem wszystkich dyscyplin sportowych, udostępniając 

obiekty sportowe za darmo. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Kto z Państwa 

Radnych jeszcze?  Pan Prezydent. 

Prezydent J. Wilczyński – Jeszcze tylko dopowiem, że tak, jak już mówimy  

o sporcie, to dostałem opracowanie. Pamiętacie Państwo Puchar Polski  

w siatkówce, mam opracowanie ze Związku Piłki Siatkowej i wartość 

marketingowa, medialna tego wydarzenia to kilkaset tysięcy złotych. 

Organizowaliśmy, byliśmy, o nas mówiono w telewizjach w takim czasie 

antenowym, gdzie gmina nigdy by nie wykupiła. Wartość medialna tego 

wydarzenia to ponad 300 tys. zł – mam to udowodnione przez fachowców, 

podpisali się pod tym, ja tylko przeczytałem, nie znam się za bardzo, nie wiem, 
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jak to się liczy nawet, ale wartość medialną pokazali całego tego wydarzenia,  

ile razy słowo, nazwa naszego miasta została wypowiedziana w mediach  

w różnym czasie plus do tego media pisane, naprawdę sport na tym poziomie 

bardziej, lepiej utrzymywać niż na poziomie takim niższym,  

gdzie marketingowo on, oj, chyba coś tak, chyba trochę przegiąłem, ale to niech 

decydują radni. Dziękuję.   

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy Państwo Radni 

jeszcze mają jakieś uwagi w tej sprawie? Jeżeli nie, zamykam debatę wokół 

projektu uchwały i przechodzimy do głosowania. Kto jest za przyjęciem 

uchwały w sprawie użyczenia miejskich obiektów sportowych 

administrowanych przez MOSiR w Ostrowcu na rzecz KSZO OSTROWIEC 

S.A.? Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam, że uchwała została 

przyjęta jednogłośnie. 

 

Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie użyczenia miejskich 

obiektów sportowych administrowanych przez Miejski Ośrodek Sportu  

i Rekreacji w Ostrowcu Świętokrzyskim na rzecz KSZO OSTROWIEC SA. 

 

Patrz uchwała nr LVII/89/2014 – załącznik nr 19 do protokołu. 

 

7) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Przechodzimy do uchwały numer 7. 

Są – Szanowni Państwo Radni – tutaj jest alternatywna, są dwie uchwały, jest 7a 

i 7b, chciałem tylko przypomnieć, że w  § 103 pkt 4 mówi tak: „W przypadku 

zgłoszenia dwóch alternatywnych projektów uchwał dotyczących tego samego 

przedmiotu, jeśli projekt poddany pod głosowanie jako pierwszy uzyskał 

wymaganą ilość głosów, głosowania nad drugim alternatywnym projektem 

uchwały się nie przeprowadza.” W związku z tym, że pierwszy projekt uchwały 

zgłosił Klub Prawa i Sprawiedliwości, nad tym będziemy debatowali. Niemniej 

jednak chciałem, żeby wypowiedziała się w tej kwestii Komisja Strategii. 

Radny Z. Moskalewicz – Panie  Przewodniczący! Ja przepraszam bardzo, że tak, 

ale z porządku obrad mi wychodzi, że powinniśmy obradować nad uchwałą 

zmieniającą uchwałę w sprawie porozumienia międzygminnego dotyczącego 

powierzenia Gminie Ostrowiec wykonywania zadań polegających  

na prowadzeniu środowiskowego domu samopomocy. Kiedy? Tak? 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Proszę, Panie Radny, Panie Radny, 

bardzo proszę się skupić nad meritum sesji. Nie zauważył Pan Radny, żeśmy 
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głosowali w ogóle. Czy Pan ma coś do powiedzenia w tej kwestii, bo już jest  

po głosowaniu. 

Radny Z. Moskalewicz – Przepraszam bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Proszę Państwa,  

więc wracamy do istoty sprawy. Sprawa dotyczy nadania nazwy ulicy  

oraz zmiany nazwy ulicy. Klub Radnych „Prawa i Sprawiedliwości” złożył 

wniosek o odcinek ulicy, od ulicy, równoległy do ulicy Sandomierskiej – 

Zygmuntówki do przecięcia z ul. Jana Samsonowicza na gruntach stanowiących 

własność Gminy Ostrowiec nadać nazwę „Prezydenta Lecha Kaczyńskiego”. 

Chciałbym może, jako, że to jest w jednym punkcie traktowane, również 

alternatywny projekt jest, ale to za chwilę, to jest sprawa dalsza, ale proszę  

o stanowisko dwóch komisji w tych sprawach: Strategii oraz Samorządowa. 

Proszę bardzo, Komisja Strategii. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński –  

Na Komisji Strategii podpunkt 7a było: 3 – za, 4 – wstrzymało się. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – I dziękuję, zaraz, to następne,  

a przepraszam, proszę tak, proszę. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński –  

Przy podpunkcie 7b było: 4 – za i 3 przeciw. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Tak, bo to się łącznie. Przepraszam 

bardzo Pana Radnego, bo to jest uchwała 7a i 7b więc to się tak nakładają  

na siebie. Bardzo proszę Komisję Samorządową o odniesienie się. 

Przewodniczący Komisji Samorządowej – Z. Moskalewicz – Komisja 

Samorządowa negatywnie zaopiniowała projekt uchwały 7a i pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały 7b. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – To by było na tyle. Bardzo proszę,  

czy są jakieś pytania, uwagi do treści projektu uchwały? Jeżeli nie, wobec tego 

proszę o głosowanie. Kto jest za przyjęciem? Pan Radny Duda głosuje? 

Radny Z. Duda – Nie, chcę zabrać głos. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Bardzo proszę. 

Radny Z. Duda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie!  

Szanowni Goście! W związku z tym, że projekt został przedstawiony przez Klub 

Radnych „Prawa i Sprawiedliwości”, ja chciałem go troszeczkę omówić.  

Jak Państwo dobrze wiedzą, bo większość z Państwa była radnymi  

w poprzedniej kadencji, Komisja Samorządowa w dniu 19 kwiecień 2010 

podjęła jednomyślnie decyzję uhonorowania pamięci Prezydenta Lecha 
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Kaczyńskiego poprzez nadanie nazwy ulicy lub innego obiektu, nadmieniając  

w dyskusji, że gmina oczekuje na oddanie obwodnicy i byłaby to na tyle 

znacząca droga, że mogłaby nosić imię Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej. 

Również na sesji Rady Miasta 29 kwietnia 2010 roku Przewodniczący Rady 

Miasta – Mirosław Zgadzajski poinformował wszystkich publicznie o podjętym 

wniosku. Pragnę jeszcze raz nadmienić – czekano, aż będzie odpowiedniego 

znaczenia ulica, odpowiedniej wielkości dla tego, żeby nazwać ją imieniem tak 

ważnej osoby, jak Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej. My, jako w pełni 

odpowiedzialni radni, patrząc na to, że kontynuacja działań poprzedniej Rady 

Miasta i obecnego również prezydenta powinna być prowadzona przez następne 

Rady Miasta. Jest to zrozumiałe oczywiście dla wszystkich. Wprowadziliśmy 

projekt uchwały, bazując na tym, że nie burzymy porządku, który był przez 

poprzednią Radę Miasta, wprowadzony w innych dziedzinach, chcemy,  

żeby radni, którzy również wtedy byli za, stanęli dzisiaj na wysokości zadania. 

Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Pan Radny Kuszewski, 

proszę uprzejmie. 

Radny M. Kuszewski – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Ponieważ  

te dwie uchwały są nierozerwalnie umieszczone w jednym punkcie, w związku  

z tym chciałbym kilka zdań również przedstawić, w kilku zdaniach przedstawić 

projekt trzech klubów radnych, projekt który powstał z inicjatywy trzech 

klubów radnych Rady Miasta, mianowicie Stowarzyszenia „Twój Ostrowiecki 

Samorząd”, także „Platformy Obywatelskiej” i „Sojuszu Lewicy 

Demokratycznej”. Projekt ten powstał z propozycją nazwy nowo wybudowanej 

ulicy, o której tutaj jest mowa „Aleja 25 – Lecia Wolności”. W naszym 

przekonaniu jest to projekt doskonale wpisujący się w rok obchodów 25 – Lecia 

przywrócenia Polsce demokracji, a więc od 1989 roku mija 25 lat, a tenże rok 

był uroczyście w całym naszym kraju obchodzony jako rocznica uzyskania 

pełnej demokracji. Rok 1989 to także przełomowa data wielkich wydarzeń  

nie tylko w kraju, ale także i w Europie, a więc tworząc ten projekt uchwały 

mieliśmy wszyscy świadomość, wszyscy radni tego, że w tymże właśnie roku – 

1989 odbyły się pierwsze wybory demokratyczne do Sejmu, że w tym roku 

także odbył się Okrągły Stół, który skutkował praworządnością i demokracją  

na kolejne lata, a także wielkie wydarzenie europejskie, które w tym czasie 

nastąpiło m.in. zburzenie muru berlińskiego, a więc kumuluje się w tym roku,  

a w tymże właśnie obecnym roku wydarzenia, kumulacja tych wydarzeń 
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rocznicowych skupia się właśnie na tym bieżącym roku kalendarzowym. 

Wydarzenia te nadały Polsce nowe oblicze i wielu z nas także było uczestnikami 

tychże wydarzeń. Idea wolności jest bliska nam wszystkim bez względu na to, 

czy mamy takie czy inne poglądy i takie czy inne przekonania, a także taką czy 

inną przynależność polityczną. Zwracam się także do wszystkich radnych 

obecnych tutaj na sali o uczczenie tych wydarzeń  i głosowanie za tą uchwałą. 

Natomiast dodatkowo jeszcze pragnę zaznaczyć, że jest to też inicjatywa 

naszego samorządu, może być to także inicjatywa naszego samorządu, która jest 

też odpowiedzią na apel Pana Prezydenta Rzeczypospolitej – Pana Bronisława 

Komorowskiego o zgłaszanie swoich propozycji lokalnych celem upamiętnienia 

tejże rocznicy, także tyle z mojej strony jako przedstawiciel wnioskodawcy  

i dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Kto z Państwa 

Radnych jeszcze zabiera głos w tej sprawie? Pn Radny Kaszuba. 

Radny D. Kaszuba – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panowie 

Prezydenci! Szanowni Państwo! Wysłuchaliśmy przed chwilą słów, które 

mówią o odzyskaniu demokracji w Polsce, chyba tej, która w różnej formie 

istniała w naszym kraju już od lat wielu, więc zastanawiamy się tutaj, 

czy rzeczywiście odzyskujemy demokrację, czy mamy ją w nieco zmienionej 

formie. Sama nazwa, nad którą w drugiej uchwale mamy debatować, dotyczy  

25 – Lecia Wolności i tutaj, jako historyk nie mogę pozostać obojętny wobec 

przypomnienia jednego krótkiego faktu, dlatego, że przez większość ludzi  

w kraju rozumienie wolności dotyczy także pojęcia suwerenności czyli swobody 

podejmowania decyzji przez Polaków w swoim kraju. Zgodnie z wypowiedzią 

udzieloną już parę lat temu byłego Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej – 

Lecha Wałęsy – on przypomniał w swoich wspomnieniach, że ostatnie oddziały 

Armii Czerwonej opuściły nasz kraj w 1993 roku we wrześniu, więc jeżeli 

mamy kojarzyć 25 lat wolności, to ten rachunek troszeczkę się nie zgadza,  

bo 1993 rok, jakby nie patrzeć, nie był 25 lat temu. I generalnie przez 

społeczeństwa pojmowanie tej daty, tego symbolicznego aktu wyjazdu tych 

ostatnich oddziałów okupantów – Armii Czerwonej – bo tak można otwarcie 

powiedzieć, z naszego kraju, powinien być również brany pod uwagę, a był to – 

powtarzam – wrzesień 1993 roku. Aha, przypomnę jeszcze, że tych wojsk 

sojuszniczych, wówczas Armii Czerwonej stacjonowało w naszym kraju między 

innym 300 a 400 tysięcy, więc sama nazwa chyba mogłaby ewaluować  

w kierunku 25 – Lecia odzyskania pełni demokracji, a niekoniecznie wolności. 
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Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Pan Radny 

Martynowski, proszę bardzo, a, Moskalewicz, przepraszam. 

Radny Z. Moskalewicz – Szanowni Państwo! Ja miałem przyjemność być 

członkiem tej komisji w tych tragicznych chwilach, podejmowaliśmy takie 

stanowisko, ale sami wiecie Państwo, jakie to tragiczne chwile były  

dla każdego, bez względu na wyznanie, na polityczną opcję i z tego,  

co pamiętam, to formalnie żadnego takiego, ani intencyjnej uchwały nie było. 

Pochyliliśmy się nad tą tragedią i nad wszystkimi, którzy tam zginęli. Wiem,  

że propozycje padały wtedy różne z różnych klubów o różne uczczenie różnych 

postaci, które tam niestety zginęły wtedy pod Smoleńskiem, czy w Smoleńsku. 

Mnie jest o tyle przykro słuchać, że jakby nie kontynuuję. Kontynuuję, co mogę, 

natomiast ja cały czas byłem świadkiem tutaj, mogliśmy półtorej miesiąca temu 

podjąć decyzję o nadaniu ulicy Lubelskiej, tej części ulicy, obwodnicy.  

I tak chyba uzgadnialiśmy sobie też na Komisji Samorządowej, tutaj  

na posiedzeniu plenarnym, że nie będziemy w tej kadencji politykować 

z nazwami ulic. Ja z pełnym szacunkiem i dla Pana Śp. Prezydenta Lecha 

Kaczyńskiego i dla wszystkich ofiar jestem i absolutnie jestem za tym,  żeby 

upamiętniać ich w każdy sposób, natomiast dla mnie te 25 lat, czyli od 1989 

roku, to jak sama nazwa ogólnopolskich dni, to jest 25 – Lecie Wolności i nikt 

nie wspomina wtedy o tym opuszczeniu przez Armię Czerwoną kraju i nie 

próbuje jakby innej daty wprowadzać, bo to wtedy, w 1989 roku, mieliśmy te 

wybory demokratyczne, może jeszcze nie w pełni, ale już wtedy Solidarność 

zwyciężyła i zaczęliśmy żyć w innym kraju, jak zresztą dzisiejsza dyskusja tego 

dowodzi, także tyle miałem. Dziękuje bardzo. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Zaraz, zaraz, proszę o ciszę. Skończył 

Pan, Panie Radny Moskalewicz? Kto z Państwa Radnych jeszcze zabiera głos  

w tej? Pan Poseł Rusiecki, bardzo proszę. 

Poseł na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej – J. Rusiecki – Teraz podobno działa. 

…ko Dyrektora Urzędu jest tutaj bardzo sprawne i wie, kiedy mikrofon działa, 

kiedy nie działa. Panie Prezydencie! Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! 

Szanowni Państwo! Czuję się młodym człowiekiem jeszcze, ale pamiętam rok 

1989, jak być może wielu z Państwa i chciałbym tutaj powiedzieć takie zdanie, 

które po wystąpieniu Przewodniczącego Klubu „Twój Ostrowiecki Samorząd” – 

w imieniu Klubu SLD i Platformy Obywatelskiej, jest w jednym zdaniu 

obarczone falsyfikatem, czyli błędem. Szanowni Państwo! Wybory w 1989 roku 
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do Sejmu nie były wyborami w pełni wolnymi, były wynikiem kontraktu 

politycznego, natomiast tylko tzw. opozycji demokratycznej zapewniono 35% 

miejsc w Sejmie. Co więcej, o czym się zapomina, tzw. lista krajowa niesionego 

entuzjazmem społeczeństwa, idei solidarności spowodowało, że ta lista została 

w całości skreślona i powstał ogromny problem – co zrobić. I wtedy też nie  

na skutek działań demokratycznych,  uprawnionego urzędu, którym mógłby być 

Sejm, wprowadzono zmiany w ordynacji wyborczej, które umożliwiły 

zapewnienie pełnego wypełnienia tych 65% dla tzw. władzy, która dzieliła się  

z urzędami. Tylko tyle w tej sprawie. Dziękuję. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Ja tak się przysłuchuję tej 

dyskusji, chciałbym, żeby tak przy merytorycznych dyskusjach, tematach, które 

dotyczą samorządu, bo to jest wielka polityka, ja bym chciał żeby,  

gdy rozmawiamy o sprawach tutaj, bliższych ludziom, takie dyskusje, takie 

emocje były. Dla mnie jest to mimo wszystko 25 lat wolności i szanuję postać 

Lecha Kaczyńskiego, a ulica powinna się nazywać Lubelska. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Bardzo proszę, Pan Poseł jeszcze głos 

zabierze. 

Poseł na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej – J. Rusiecki – Szanowni Państwo!  

Ja też bym chciał, żeby każda instytucja w Polsce merytorycznie dyskutowała  

i jestem daleki – bo to Państwo za chwilę zdecydujecie, natomiast mówienie  

o wyborach, jakie były, wymaga prawdy. To jest istota, historia jest nauką,  

która wymaga prawdy a mówienie o historii Polski to jest dbanie o tożsamość 

Polski i nie można jej fałszować. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Kto z Państwa 

Radnych zabiera jeszcze głos w tej sprawie? Jeżeli nie, przystępujemy  

do głosowania. Kto z Państwa jest za nadaniem nazwy ulicy wymienionej  

w załączniku uchwały – imienia Prezydenta Lecha Kaczyńskiego. Kto jest za?  

7 głosów jest za? Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam,  

że uchwała nie przeszła – 7 głosów było za, 14 głosów przeciwnych? 

 

Radni RM stosunkiem głosów: za – 7, przy 14 glosach przeciwnych i braku 

głosów wstrzymujących się – odrzucili projekt uchwały w sprawie nadania 

nazwy ulicy oraz zmiany nazwy ulicy, zgłoszony przez Klub Radnych „Prawa  

i Sprawiedliwości” (projekt uchwały stanowi załącznik nr 20 do protokołu) 

 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Przystępujemy do projektu uchwały  
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w sprawie nazwania ulicy wymienionej w projekcie uchwały – Aleją 25 – Lecia 

Wolności. Kto jest za przyjęciem tej uchwały? Kto jest przeciwny? Kto się 

wstrzymał? Stwierdzam, że uchwała została przyjęta 14 głosami, przy 7 głosach 

przeciwnych. 

 

Radni RM stosunkiem głosów: za – 14, przy 7 głosach przeciwnych i braku 

głosów wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie nadania nazwy ulicy  

i zmiany nazwy ulicy. 

 

Patrz uchwała nr LVII/90/2014 – załącznik nr 21 do protokołu. 

 

8) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Przechodzimy do uchwały nr 8 – 

sprzedaż działek gruntu. Dotyczy to – za chwileczkę zrobimy przerwę –  

w rejonie ul. Żabiej i Onufrego Zagłoby. Proszę bardzo w tej sprawie Komisję 

Strategii o stanowisko. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – Panie 

Przewodniczący! Panie Prezydencie! Wysoka Rado! Komisja Strategii 

pozytywnie zaopiniowała w/w uchwałę. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy Państwo Radni 

mają jakieś uwagi, zapytania co do projektu uchwały? Nie. Proszę o głosowanie. 

Kto jest za przyjęciem uchwały? Kto jest jej przeciwny? Kto się wstrzymał? 

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta 20 głosami obecnych na sali radnych. 

 

 Radni RM jednogłośnie – 20 głosami za – podjęli uchwałę w sprawie sprzedaży 

działek gruntu. 

 

Patrz uchwała nr LVII/91/2014 – załącznik nr 22 do protokołu. 

 

9) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – I jeszcze następna, żebyśmy 

przynajmniej do połowy dojechali tego programu, proszę Państwa – w sprawie 

sprzedaży lokalu użytkowego położonego w Ostrowcu Świętokrzyskim  

przy ul. Iłżeckiej 38. Proszę Komisję Strategii o stanowisko. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała w/w uchwałę. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Są pytania do projektu 

uchwały? 
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Sekretarz Miasta – M. Dębniak – Panie Przewodniczący! Państwo Radni! 

Jeszcze taka drobna autopoprawka, tam w podstawie prawnej w nawiasie 

powinno być „Dz. U. z 2013 r. poz. 594, poz. 645, poz. 1318 oraz z 2014 r.  

poz. 379”. Zmienia się tylko podstawa. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Zmienia się podstawa prawna i inne są 

odwołania, tak? Dziękuję. Czy ktoś z Państwa jeszcze ma jakieś uwagi, 

zapytania do projektu? Proszę bardzo, Pan Radny Rożnowski. 

Radny H. Rożnowski – Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! Wysoka 

Rado! Ja mam takie pytanie natury ekonomicznej, można powiedzieć.  

Czy sprzedając lokal nie pozbawiamy się stałych wpływów za wynajem tego 

lokalu, bo weźmiemy pieniądze raz a potem już będzie inny właściciel,  

nie będzie żadnych wpływów, bo wydaje mi się, że tutaj w uzasadnieniu, jak się 

pisze, że najemca ma wykonać dodatkowe prace adaptacyjne, to z tego,  

co wiem, w tych lokalach wynajmowanych też można adaptację do swoich 

potrzeb przeprowadzić. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Pan Radny Sajda. 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie! 

Właśnie to, co kolega radny Henryk Rożnowski powiedział i w uzasadnieniu  

w każdym, w każdym takim projekcie uchwały pisze się tak: „ponadto Gmina 

Ostrowiec Świętokrzyski pozyska wpływy do budżetu ze zbycia działek,  

jak również w latach następnych nastąpi wzrost do budżetu należności 

podatkowych.” To jak to się ma, jak to się ma do browaru, który nie przynosi 

gminie ani zysku, ani nie ma podatku? Jak to się ma? Za tyle milionów, browar. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Bardzo proszę o odpowiedź na to 

pytanie Pana Radnego, udzielam głosu. 

Naczelnik Wydziału Mienia Komunalnego – A. Targowska – W tym momencie 

odpowiem tutaj, jeśli chodzi o pytanie Pana Radnego Rożnowskiego, tak?  

Czy nie pozbawiamy się? Oczywiście, że pozbawiamy się wpływów z tytułu 

najmu, natomiast uzyskujemy jednorazowe wpływy do budżetu z tytułu 

sprzedaży lokalu. Ponadto, przyznanie tego pierwszeństwa, przede wszystkim 

przewiduje taką możliwość ustawa o gospodarce nieruchomościami – 

przyznanie pierwszeństwa na rzecz najemcy, a skierowanie tego projektu 

podyktowane było właśnie wnioskiem najemcy i chęcią adaptacji lokalu, 

poniesienia dużych nakładów inwestycyjnych, zapewnienia jakiejś stabilności 

tej działalności gospodarczej, natomiast podatek od nieruchomości oczywiście 

wszyscy właściciele płacą. To tyle w tej kwestii.  
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Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Pan Prezydent jeszcze 

słowo. 

Prezydent J. Wilczyński – Ja odpowiem na tą drugą, bardziej polityczną część 

pytania Pana Radnego. Panie Radny! Ten sam doradca co zwykle Panu 

podpowiada te pytania. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Proszę, niech Prezydent na razie mówi, 

za chwilę Panu udzielę głosu. 

Prezydent J. Wilczyński – Chciałem Panu powiedzieć tak – jeżeli sięgamy  

do tematu Browaru, to myślę, że taką konkretną odpowiedź Pan usłyszy  

na koniec dzisiaj, na prezentacji, ale mówiliśmy tutaj, że wypłaciliśmy 

odszkodowanie –o tym trzeba pamiętać, że Państwo Polskie – jakie by ono nie 

było, ale zrobiło coś źle, niezgodnie z prawem bo weszło i zabrało ludziom 

pieniądze. Później „upasztetowana” w to wszystko została gmina, była brzydka 

sytuacja, że siedzieliśmy w cudzym, to tak, jak gdyby ktoś, nie wiem, Panu  

do mieszkania, jeden pokój zajął, siedział i nie chciał zapłacić. To mieliśmy 

takie relacje z właścicielem. To o tym trzeba pamiętać. Zainwestowaliśmy tam 

własne środki, umiejscowiliśmy jednostki kultury i uważam, że to ciągłość 

historyczna była taka, że trzeba było dojść do porozumienia z właścicielami,  

a że jest to teren dobry pod kulturę, myślę, że Państwo poczekacie do końca 

wszyscy, jak będziemy rozmawiać o przyszłości kultury w mieście. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Panu Prezydentowi.  

Ad vocem Pan Włodzimierz Sajda. 

Radny Wł. Sajda – Ad vocem, Panie Przewodniczący! Panie Przewodniczący! 

Panie Prezydencie! To, co Pan mówi, nie odpowiem Panu, bo może bym Pana 

obraził, że mnie ktoś doradza, mi nikt nie doradza, tylko ja jeżdżę i interesuję 

się, a nie chcę skończyć, żeby Pana nie obrazić. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. 

Prezydent J. Wilczyński – Przepraszam, ale ja musze ad vocem. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Panie Prezydencie! Bardzo proszę,  

na tym zamknę debatę, bardzo proszę. 

Prezydent J. Wilczyński – Ad vocem, Pan Radny sam kiedyś mi odpowiedział 

na pytanie, kto Panu doradzał pytania odnośnie budowy hali, które były przy 

zadawaniu oparte o nieprawdziwe informacje. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Panie Radny! Bardzo proszę, 

zachowajmy pewien porządek obrad, bo tak, zamienimy się, prawda. Jeżeli są 

jeszcze jakieś uwagi, zapytania do projektu tejże uchwały, bardzo proszę,  
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a jeżeli nie, zamykam debatę i proszę, głosujemy. Kto jest za przyjęciem tej 

uchwały? Kto jest jej przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam, że uchwała 

została przyjęta 19 głosami, 18  głosami za, przy 1 wstrzymującym się 

 

 

Radni RM stosunkiem głosów: za – 18, przy 1 głosie wstrzymującym się   

i braku głosów przeciwnych – podjęli uchwałę w sprawie sprzedaży lokalu 

użytkowego. 

 

Patrz uchwała nr LVII/92/2014 – załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Szanowni Państwo Radni! Dwie i pół 

godziny siedzimy. Ogłaszam przerwę 15 – minutową. 

 

Przerwa trwała od godz. 14.20 do godz. 14.43 

 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – przystępujemy do kontynuowania 

obrad.  

 

10) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Szanowni Państwo! Przechodzimy 

do punktu 10 – tj. oddania gruntu w użytkowanie wieczyste. Dotyczy to gruntu 

przy ul. H. Sienkiewicza w Ostrowcu, Państwo Radni mają to w uchwale. 

Komisję Strategii proszę o stanowisko w tej sprawie.  

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – Panie 

Przewodniczący! Panie Prezydencie! Komisja Strategii pozytywnie 

zaopiniowała wyżej wymienioną uchwałę.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo, czy są pytania  

ze strony państwa radnych? Nie ma. Proszę o głosowanie. Kto jest  

za przyjęciem uchwały? Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam,  

że uchwała została przyjęta 16 głosami obecnych na sali radnych.  

 

Radni RM w głosowaniu – stosunkiem głosów: 16 – głosami za, przy braku 

głosów przeciwnych i wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie oddania 

gruntu w użytkowanie wieczyste. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/93/2014 - załącznik nr 24 do protokołu.  
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11) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Punkt 11, pozycja 11 – 

udostępnienie lokalu użytkowego bez przeprowadzania przetargu, proszę także 

w tej kwestii Komisję Strategii. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała wyżej wymienioną uchwałę.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – dziękuję bardzo. Czy Państwo Radni 

mają pytania? Nie widzę. W związku z tym proszę o głosowanie. Kto jest za 

przyjęciem tej uchwały? Kto przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam,  

że uchwała została przyjęta 18 głosami obecnych na sali radnych. 

 

Radni RM w głosowaniu – stosunkiem głosów: 18 głosami za, przy braku 

głosów przeciwnych i wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie 

udostępnienia lokali użytkowych bez przeprowadzania przetargu. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/94/2014 - załącznik nr 25 do protokołu.  

 

12) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Teraz mamy uchwałę z pozycji 12 – 

w sprawie ujednolicenia terminów użytkowania wieczystego. Także było to 

przedmiotem obrad Komisji Strategii i Rozwoju Miasta, proszę o stanowisko. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała wyżej wymienioną uchwałę. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Kto z Państwa Radnych ma uwagi, 

pytania do projektu uchwały? Nikt. Proszę o głosowanie. Kto jest za przyjęciem 

tej uchwały? Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam, że uchwała 

została przyjęta jednogłośnie – 18 głosami obecnych na sali radnych. 

 

Radni RM jednogłośnie – 18 głosami – podjęli uchwałę w sprawie ujednolicenia 

terminów użytkowania wieczystego. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/95/2014 - załącznik nr 26 do protokołu.  

 

13) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – I pozycja nr 13 – w sprawie 

wyrażenia zgody na przekształcenie prawa użytkowania wieczystego w prawo 

własności nieruchomości. Proszę Komisję Strategii. 
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Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii również pozytywnie zaopiniowała wyżej wymienioną 

uchwałę. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Kto jest… Kto z Państwa Radnych  

ma uwagi, zapytania do treści uchwały? Nie widzę. W związku z tym 

głosujemy. Kto jest za przyjęciem uchwały? Kto jest jej przeciwny? Kto się 

wstrzymał? Stwierdzam, że została uchwała przyjęta jednogłośnie – 19 głosami 

obecnych na sali radnych. 

 

Radni RM jednogłośnie – 19 głosami za – podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia 

zgody na przekształcenie prawa użytkowania wieczystego w prawo własności 

nieruchomości. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/96/2014 - załącznik nr 27 do protokołu.  

 

14) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Pozycja 14 – w sprawie ustalenia 

wysokości opłat za świadczenia udzielane przez przedszkola prowadzone przez 

Gminę Ostrowiec Świętokrzyski. Bardzo proszę w tym wypadku Komisję 

Edukacji…. Pan Prezydent, proszę bardzo Panie Prezydencie. 

Prezydent Miasta – J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo 

Radni! W projekcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat  

za świadczenia udzielane przez przedszkola prowadzone przez Gminę 

Ostrowiec Świętokrzyski – w § 2 ust. 2 otrzymuje brzmienie: „W przypadku 

uczęszczania do przedszkoli prowadzonych przez Gminę Ostrowiec 

Świętokrzyski więcej niż jednego dziecka z rodziny, pozostałe dzieci zwalnia się 

z opłaty, o której mowa w ust. 1”.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję, to jest autopoprawka?  

Prezydent Miasta – J. Wilczyński – To jest autopoprawka, ja chciałem 

powiedzieć od razu, jak jestem przy głosie, że to jest ten element tej karty dużej 

rodziny, to nie jest jakaś zmiana ustawowa, nic nas do tego nie zmusza. W taki 

sposób chciałbym, żeby te dokumenty, te zmiany zostały wdrażane, a nie jakaś 

tam sztuczna karta, wielka karta wielkiej rodziny i tak dalej będziemy nazywać, 

a nic nie będzie szło. Ja uważam, że takie zmiany sukcesywnie dokonywane – 

chyba o to wszystkim chodzi, żeby ta pomoc była realna, rzeczywista, a nie 

ładnie oprawiona, a pusta w środku. Dziękuję.  
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Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję, kto z Państwa Radnych  

ma uwagi, zapytania do projektu uchwały poprawionej już uchwały przez ten 

zapis, który zgłosił Pan Prezydent?  

Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu –  

M. Kuszewski – Ja chciałem tylko, Panie Przewodniczący, nadmienić,  

że Komisja Edukacji opiniowała ten projekt uchwały i zaopiniowała  

go pozytywnie. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – dziękuję. 

Przewodniczący Komisji Samorządowej – Z. Moskalewicz - Komisja 

Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała projekt tej uchwały. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Komisja Budżetu? 

Przewodniczący Komisji Budżetu – H. Rożnowski – Komisja Budżetu 

pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Więc mamy jasność sytuacji, wobec 

tego, czy są jeszcze uwagi, zapytania do projektu uchwały? Jeżeli nie, proszę  

o głosowanie z naniesioną przez Pana Prezydenta autopoprawką w § 2 pkt 2. 

Kto jest za przyjęciem projektu uchwały w takim brzmieniu? Dziękuję. Kto jest 

przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam, że uchwała została przyjęta 

jednogłośnie, 19 głosami.  

 

Radni RM jednogłośnie – 19 głosami za – podjęli uchwałę w sprawie ustalenia 

wysokości opłat za świadczenia udzielane przez przedszkola prowadzone  

przez Gminę Ostrowiec Świętokrzyski. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/97/2014 - załącznik nr 28 do protokołu.  

 

15) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Przechodzimy do pozycji 15 –  

w sprawie określenia zasad systemu taryfowego i opłat za przejazdy, uprawnień 

do samorządowych ulgowych i bezpłatnych przejazdów oraz cen urzędowych  

za usługi w zakresie publicznego transportu zbiorowego w granicach 

administracyjnych miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. Proszę o opinię komisji: 

Strategii, Samorządowej oraz Budżetu. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D.Wierzbiński – Panie 

Przewodniczący! Panie Prezydencie! Komisja Strategii pozytywnie 

zaopiniowała wyżej wymienioną uchwałę, również 15, 16, 17… 
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Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Nie, nie, spokojnie, każda uchwała 

musi mieć oddzielne stanowisko. Proszę bardzo Komisję Samorządową. 

Przewodniczący Komisji Samorządowej – Z. Moskalewicz  - Komisja 

Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Komisja Budżetowa? 

Przewodniczący Komisji Budżetu - H. Rożnowski – Komisja Budżetu także 

pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy są pytania 

państwa radnych do projektu uchwały? Nie widzę. Proszę o głosowanie. Kto jest  

za przyjęciem projektu uchwały w tym brzmieniu, które państwo otrzymali? 

Dziękuję. Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam, że uchwała 

została przyjęta 19 głosami obecnych na sali radnych.  

 

Radni RM w głosowaniu: 19 głosami za, przy braku głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie określenia zasad systemu 

taryfowego i opłat za przejazdy, uprawnień do samorządowych ulgowych  

i bezpłatnych przejazdów oraz cen urzędowych za usługi w zakresie 

publicznego transportu zbiorowego w granicach administracyjnych miasta 

Ostrowca Świętokrzyskiego. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/98/2014 - załącznik nr 29 do protokołu.  

 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Ja chciałem jeszcze dodać, że do tejże 

uchwały – ale to już post factum, czy nie – są również opinie dwóch związków 

zawodowych: OPZZ i Niezależnego Związku (załączniki nr 30 i nr 31  

do protokołu) – to państwo znają? Jedziemy dalej, wobec tego. 

 

16) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Pozycja nr 16 – w sprawie 

wprowadzenia przepisów porządkowych przy przewozie osób i bagażu ręcznego 

autobusami komunikacji miejskiej w gminnych przewozach pasażerskich  

na terenie  Gminy Ostrowiec Świętokrzyski wykonywanych przez Miejskie 

Przedsiębiorstwo Komunikacji Sp. z o.o. Gminy Ostrowiec Świętokrzyski. 

Bardzo proszę Pana Prezydenta o głos. 

Prezydent Miasta – J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo 

Radni! Autopoprawki: w załączniku do w/w uchwały w § 7 ust. 3 wykreśla się 

pkt 2 „plecak ze stelażem”, co oznacza, że punkt 3 staje się punktem 2 i punkt 1 
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precyzuje, że bagażowej opłacie podlegają przedmioty przekraczające wymiary 

określone w załączniku do w/w uchwały, w § 7 pkt 1. W ust. 6, w pkt 2 –  

po przecinku, po wyrazach „palenia tytoniu” dodaje się wyrazy „używania  

e-papierosów”. W załączniku do w/w uchwały w § 10 przed wyrazami 

„donośnym głosem” skreśla się wyrazy „w miarę”. Myślę, że to jest właśnie 

demokracja.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – „W miarę” się skreśla, tak? Donośnym 

głosem, rozumiem. Czy Państwo Radni te zmiany, które Pan Prezydent 

zaproponował w załączniku do uchwały, są jasne i zrozumiałe dla wszystkich 

państwa? Dobrze. Wobec tego proszę o stanowiska Komisji Strategii i Komisji 

Samorządowej. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała w/w uchwałę.  

Przewodniczący Komisji Samorządowej – Z. Moskalewicz – Komisja 

Samorządowa dziękuje Panu Prezydentowi za zgłoszone przez członków 

komisji uwagi i uznanie ich jako autopoprawki, oczywiście pozytywnie 

zaopiniowała ten projekt uchwały.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy są uwagi  

od Państwa Radnych dotyczące projektu uchwały lub załącznika? Bardzo 

proszę, pan radny Edward Kunat. 

Radny J.E. Kunat – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie! 

Przydałyby tu nam, jako radnym miasta, mniej więcej wiedzieć, jakie będą te 

linie, numery i gdzie jakie trasy poszczególnych linii, jakie będą od września,  

bo to już od września wchodzi w życie. Więc uważam – słyszałem, nie wiem, 

czy to prawda jest – jeżeli ma być tylko 10 linii na terenie miasta chodzić,  

czy tam inna jakaś liczba… 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Panu Radnemu,  

czy już? 

Radny J.E. Kunat – Ktoś mi tu przeszkadza, Panie Przewodniczący… 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Ja nie przeszkadzam… 

Radny J. E. Kunat – Ja słyszę, że ktoś mi tu przeszkadza. 

Przewodniczący RM – J . W. Kotasiak – Bardzo proszę kontynuować 

Radny J. E. Kunat – Więc ja tylko o to chciałem zapytać się. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Proszę bardzo, Pan Prezydent. 

Prezydent Miasta – J. Wilczyński – Ja wiem, że to nie jest na temat, ale mimo 

tego, że pan radny odbiegł trochę od tematu, ja chciałem wyjaśnić.  
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Na Zgromadzeniu Wspólników, które mieliśmy w ubiegłym tygodniu,  

ja zobowiązałem zarząd spółki do tego, aby rozpocząć od 1 sierpnia, czyli  

za miesiąc, szeroką kampanię informacyjną na temat nowych linii, jak to będzie 

oznakowane, jak będą przebiegać trasy, rozkłady jazdy – i to będzie widoczne 

za kilka tygodni, proszę się uzbroić w cierpliwość. Tam, z tego, co wiem, to są 

szlifowane ostatnie dogrywanie tych  rozkładów, ale to nie jest przedmiotem 

dzisiejszych obrad. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo, dziękuję serdecznie. 

Szanowni Państwo Radni! Stanowisko Komisji Strategii i Rozwoju  

oraz Samorządowej znamy, wobec tego, czy są jeszcze jakieś uwagi ze strony 

Państwa Radnych do projektu tej uchwały? A jeżeli nie ma, proszę  

o głosowanie. Kto jest za przyjęciem uchwały? Dziękuję. Kto jest jej 

przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam, że uchwała została przyjęta  

19 głosami. 

 

Radni RM – 19 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących 

się – podjęli uchwałę w sprawie wprowadzenia przepisów porządkowych  

przy przewozie osób i bagażu ręcznego autobusami komunikacji miejskiej  

w gminnych przewozach pasażerskich na terenie  Gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski wykonywanych przez Miejskie Przedsiębiorstwo Komunikacji 

Sp. z o.o. Gminy Ostrowiec Świętokrzyski. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/99/2014 - załącznik nr 32 do protokołu.  

 

17) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – I projekt uchwały z pozycji 17 –  

w sprawie udzielenia dotacji z budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski  

z przeznaczeniem na realizowane w roku 2014 prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru 

zabytków, położonym na obszarze Gminy Ostrowiec Świętokrzyski,  

nie stanowiącym jej własności – dla jasności dodam, że chodzi o kolegiatę  

Św. Michała w Ostrowcu. Proszę uprzejmie po kolei Komisję Strategii, 

Edukacji, Wychowania oraz Budżetu. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała w/w uchwałę. 

Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu –  

M. Kuszewski – Komisja Edukacji także pozytywnie zaopiniowała ten projekt. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu – H. Rożnowski – Komisja Budżetu także 

pozytywnie zaopiniowała ten projekt.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Czy państwo radni mają jakieś 

zapytania do projektu tej uchwały? Nie ma. Proszę o głosowanie. Kto jest  

za przyjęciem uchwały? Kto jest jej przeciwny? Kto się wstrzymał? Nie widzę. 

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta jednogłośnie, 19 głosami obecnych  

na sali radnych.  

 

Radni RM jednogłośnie – 19 głosami za, przy braku głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się –  podjęli uchwałę w sprawie udzielenia dotacji z budżetu 

Gminy Ostrowiec Świętokrzyski z przeznaczeniem na realizowane w roku 2014 

prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytku 

wpisanym do rejestru zabytków, położonym na obszarze Gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski, nie stanowiącym jej własności. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/100/2014 - załącznik nr 33 do protokołu.  

 

18) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Pozycja 18 – zmieniająca uchwałę  

w sprawie ustalenia wysokości stawek opłaty za zajęci 1 m
2
 pasa drogowego dla 

dróg gminnych – i w tym wypadku także proszę Komisje Strategii i Budżetu,  

no niestety, taką przyjęliśmy procedurę, Panie protokołują i są zapisywane 

elektroniczne, dlatego proszę oddzielnie tych odpowiedzi udzielać.  

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała wyżej wymienioną uchwałę. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Komisja Budżetu? 

Przewodniczący Komisji Budżetu – H. Rożnowski – Komisja Budżetu także 

pozytywnie zaopiniowała ten projekt. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 

jakieś zapytania do projektu uchwały? Pan radny Włodzimierz Sajda, proszę 

bardzo. 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 

No nareszcie, Panie Prezydencie, że taka uchwała wchodzi w życie, to chodzi 

mi o te ogródki piwne, czy w ogóle, ten handel, bo odbiegnę – bo miałem  

to mówić w sprawach różnych, ale to dotyczy – Panie Prezydencie – handlujący 

na targowicy zwrócili się do mnie, jak kiedyś było, zajmowali kawałek chodnika  

i tam mogli handlować, a teraz nie mogą, to na przykład na to runo leśne,  



58 

 

co handlują, nie artykułami żywnościowymi, ale grzyby, jagody, żeby 

wyznaczyć im linię np. od ogrodzenia metr. No i żeby tamci ludzie mogli 

handlować. Bardzo prosili, żeby o to zapytać Pana Prezydenta. Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Panu Radnemu,  

głos zabierze Pan Prezydent. 

Prezydent Miasta – J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo 

Radni! Tutaj chodzi o to, że chcielibyśmy mieć ładne, estetyczne ogródki piwne, 

nie wiem, stoliki przy ciastkarniach tak, jak to jest w całym cywilizowanym 

świecie. A jeżeli chodzi o handel runem leśnym, to ja uważam, że powinien być 

bardzo ściśle kontrolowany, powinien odbywać się tam, na targowisku 

miejskim, gdzie jest wyznaczony, bo mamy jeszcze kontrolę fitosanitarną,  

czy jak to się tam nazywa, kontrolę tego specjalisty od grzybów, nazwy  

nie pamiętam – i to musimy naprawdę dbać o to, bo różne rzeczy mogą się  

z tym wszystkim przydarzyć. Ja uważam, że tak samo zastanawialiśmy się 

pracując nad tym, nad różnego rodzaju budami, takimi mało estetycznymi,  

nie zależy nam, żeby stały budy szpecące. Chcielibyśmy mieć ładne miasto, 

estetyczne i uważam, że to w tym kierunku idziemy, a trzeba przyznać,  

że te stawki mieliśmy trochę za duże, bo to nie było rozgraniczenia, stąd ten taki 

krok w tym kierunku. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję, czy Państwo Radni mają 

jeszcze jakieś uwagi, czy zapytania? Nie widzę. Proszę o głosowanie. Kto jest 

za przyjęciem tej uchwały? Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? 

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta jednogłośnie – 18 tym razem obecnych 

na sali radnych.  

 

Radni RM jednogłośnie – 18 głosami za, przy braku głosów przeciwnych  

i wstrzymujących się – podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie 

ustalenia wysokości stawek opłaty za zajęcie 1 m
2
 pasa drogowego dla dróg 

gminnych. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/101/2014 - załącznik nr 34 do protokołu.  

 

19) Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Przechodzimy do punktu 19 –  

w sprawie przedłużenia czasu obowiązywania dotychczasowych taryf  

dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania ścieków.  
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W tej sprawie debatowały komisje: Strategii, Samorządowa i Budżetowa. Proszę 

przewodniczących o stanowiska tych komisji. 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – D. Wierzbiński – 

Komisja Strategii pozytywnie zaopiniowała wyżej wymienioną uchwałę. 

Przewodniczący Komisji Samorządowej – Z. Moskalewicz – Komisja 

Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Komisja Budżetu? 

Przewodniczący Komisji Budżetu – H. Rożnowski – Komisja Budżetu także 

pozytywnie zaopiniowała.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 

jakieś uwagi i zapytania do treści projektu uchwały? Nie widzę. W związku  

z tym proszę o głosowanie. Kto jest za przyjęciem tej uchwały? Kto jest jej 

przeciwny? Kto się wstrzymał? Stwierdzam, że uchwała została przyjęta  

13 głosami, przy 5 głosach wstrzymujących się.  

 

Radni RM w głosowaniu – stosunkiem głosów: 13 – za, przy braku głosów 

przeciwnych i 5 głosach wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie 

przedłużenia czasu obowiązywania dotychczasowych taryf dla zbiorowego 

zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania ścieków. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/102/2014 - załącznik nr 35 do protokołu.  

 

20) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – I przechodzimy do uchwały nr 20 – 

zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 

Świętokrzyski na rok 2014. To jest pierwsza z tych dwóch uchwał. Bardzo 

proszę, panie prezydencie. 

Prezydent Miasta - J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 

Autopoprawkę mam w projekcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 2014 r. – w załączniku 

nr 6 „Dotacje celowe w 2014 roku” – dz. 921 rozdz. 92120 „Ochrona zabytków 

i opieka nad zabytkami” w pozycji „Wykonanie prac remontowych  

i konserwatorskich zabytków” w kolumnie „Jednostka otrzymująca dotację” 

zamiast „podmiot zostanie wyłoniony w drodze konkursu” jest „Parafia 

Rzymskokatolicka pw. Św. Michała Archanioła w Ostrowcu 

Świętokrzyskim”. Dziękuję.  
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Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję. Czy są jakieś pytania Państwa 

Radnych? Pan Radny Duda Zbigniew, bardzo proszę. 

Radny Z. Duda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 

Szanowni Goście! Tak, jak tutaj już wcześniej mówiliśmy, miasto duże 

pieniądze przeznacza na sport. Ja bym chciał się odnieść – będzie to strona 18 - 

§ 3 ppkt 2  rozdz. 75075 „Promocja jednostek samorządu terytorialnego” – 

proponuje się zwiększyć o kwotę 777 tys., planowane wydatki na promocję 

gminy poprzez sport. Pan prezydent już częściowo już na moje pytanie 

odpowiedział wcześniej, ale ja chciałbym dokładnie to wiedzieć. Chcemy 

zwiększyć te plany, to chciałbym poznać, jakie zakładamy efekty? Co my z tej 

promocji uzyskamy, czy były takie analizy robione, jakie efekty zostały 

osiągnięte w roku poprzednim? I skąd i dlaczego wzięła się suma 777 tysięcy,  

a nie na przykład 881? Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Pan Prezydent wyjaśni tę sprawę? 

Bardzo proszę. 

Prezydent Miasta – J. Wilczyński – Znaczy, ja powiem, jak jest, a czy zostanie 

to przyjęte ze zrozumieniem, trudno mi ocenić. Szanowni Państwo! Skąd się 

wzięło 777 tysięcy? Bo na tą chwilę więcej nie mogliśmy wyasygnować  

z budżetu – potrzeby zgłoszone do mnie były znacznie większe. Przypomnę,  

że mamy tutaj do czynienia z trzema dyscyplinami sportu, bodajże trzy takie 

główne, to będzie siatkówka – nie pamiętam, jaki ten podział, zaraz sobie 

przypomnę – 200 tysięcy na piłkę nożną, to jest na trzecioligowy klub seniorski 

i drugą drużynę, i juniorskie kluby. Drugi klub to jest piłka ręczna mężczyzn, 

która awansowała do I ligi – jest 177 tys. I pozostała kwota – 300 tysięcy – jest 

na wsparcie klubu piłki siatkowej – 400, przepraszam – ale to na piłkę siatkową 

kobiet. I jakbym, szanowni państwo, jakbyście spotkali się z zapotrzebowaniem, 

jak się rozmawia ze środowiskami sportowymi, to te środowiska sportowe 

wnioskują o kwotę, które wydawaliśmy w dobrych czasach, kiedy nie było 

kryzysu. Pamiętacie, że z budżetu miasta wydawaliśmy grubo ponad miliony na 

samą piłkę nożną. I to był dobry czas dla budżetu miasta, stać nas było na to. 

Dzisiaj praktycznie nie możemy sobie na to pozwolić, stąd też uważam, że to 

jest takie absolutne minimum, wydajemy mniej niż Sandomierz, Ożarów,  

czy inne ośrodki dużo mniejsze – co nam jest wypominane. Nie będę 

przypominał, jakie środki idą na Kielce. Co chcemy osiągnąć? Przede 

wszystkim jeżeli chodzi o rozliczenie tych dotacji, to wszystko jest później 

szczegółowo analizowane, po uprzejmych donosach itd., jest kontrolowane 
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przez różne służby. Mieliśmy kontrolę NIK-u kilka lat temu, bodajże dwa lata 

temu, bardzo szczegółową, każda umowa, każdy grosz i ta kontrola wyszła 

pozytywnie tak, że wszelkie reguły są zachowane. Co byśmy chcieli osiągnąć? 

Ja bym chciał, żeby się nazwa Ostrowiec Świętokrzyski utrwaliła mieszkańcom 

i żeby poszedł – nie tylko mieszkańcom, mieszkańcom kraju – i żeby poszedł 

pozytywny sygnał dla mieszkańców Ostrowca, bo jak się czasami słucha 

naszych jałowych dyskusji, bo czasami się do tego sprowadzają te dyskusje,  

to wygląda to tak, że jest źle, tragicznie, tu się nic nie może udać itd. Więcej 

optymizmu i uważam, że sukces jest każdemu potrzebny i dobry wizerunek,  

a promocja przez sport jest czymś pozytywnym. Naprawdę jak ostatnio 

dyskutowaliśmy gdzieś, gdzie zostałem przez jednego z radnych posądzony,  

że jestem grabarzem ostrowieckiej piłki nożnej, do czego się nie przyznaję,  

a to było akurat w tym dniu, kiedy zostałem wyróżniony listem od Prezesa 

PZPN-u – Zbigniewa Bońka i dostałem nagrodę za wsparcie i tworzenie dobrej 

atmosfery wokół piłki. I takie są, tak jest oceniany człowiek tutaj w środku,  

a z zewnątrz to troszkę inaczej wygląda. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, 

jeszcze raz Pan Radny Duda, potem Pan Radny Włodzimierz Sajda.  

Radny Z. Duda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panie Prezydencie! 

Szanowni Goście! Panie Prezydencie! Ja chciałem uzyskać odpowiedź  

na pytanie, sam pan mówił, że takie rzeczy, jak promocja są mierzalne.  

Są metody, którymi to można zmierzyć. I chciałbym zapytać po prostu,  

że robimy założenie, że w związku z tym, że dajemy na siatkówkę, no to 

poprzez promocję zyskamy tyle i tyle. Czy takie badania są robione? I czy takie 

analizy są robione do roku ubiegłego? Bo ja wiem, że to jest tylko plan.  

A w zeszłym roku też dawaliśmy na promocję, nikt nie neguje tutaj potrzeby 

inwestowania w sport, tylko jeżeli promujemy miasto, to chcemy wiedzieć, jakie 

również z tego są efekty. I suma wydana, czy 200, czy 170 tysięcy, jak nam się 

zamienia, jaki zwrot jest z tej inwestycji? Dziękuję.  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję. Jeszcze pan radny Sajda 

prosił o głos. Bardzo proszę. Potem pana prezydenta poprosimy o wyjaśnienie. 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 

Panie Prezydencie! Ja mam takie pytanie, już kilka razy zadawałem, czy teraz 

będzie zrealizowany i dostosowany do warunków istniejących monitoring 

stadionu i to nagłośnienie – czy będzie zrobione? Bo było, jeżeli pamiętam,  

w budżecie do trzynastego roku, w zeszłej kadencji i w tym, było chyba 70 
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tysięcy na zrealizowanie tego i nie zostało zrealizowane. A teraz tutaj widzę,  

że jest 50 tysięcy, czy to będzie zrealizowane i kiedy? Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, panie 

prezydencie odpowiedzieć panom radnym na te pytania. 

Prezydent Miasta – J. Wilczyński – Zacznę od drugiego pytania, dlatego że po 

co teraz wprowadziliśmy projekt tego monitoringu stadionu, aby zrealizować  

w tym roku, a w przyszłym roku zgłosić do środków Ministerstwa Sportu, bo na 

ten rok zgłosili remont podbasenia, czy jak tam się to nazywa, na pływalni  

i wymianę tablicy na pływalni. Załatwimy kompleksowo pływalnię przez 

miniony rok i ten, i na przyszły rok jest bardzo duża szansa, że zrealizowany 

zostanie monitoring na stadionie, który wreszcie zakończy pewien spór.  

Ja podtrzymuję, co twierdzę w tej sprawie: uważam, że jest dużo złej woli  

u różnych decydentów z Kielc odnośnie naszego stadionu. Pozwala się –  

i musimy głośno o tym mówić – radni wojewódzcy, nie ma ich, pozwala się,  

że gdzieś się gra na łąkach i może wejść 5 tys. ludzi, a u nas na stadion,  

który jest naprawdę dobrym, bezpiecznym obiektem, nie wpuszcza się ludzi, 

powoduje się traktowanie kibiców ostrowieckich gorzej niż innych. Ja tego nie 

mogę zrozumieć, pisałem skargi na wojewodę do MSW, odwoływałem się, 

niestety, moje argumenty nie trafiają. Lepiej, jak przyjadą kibice Cracovii,  

żeby się ganiali po mieście, niż byli bezpieczni i obejrzeli mecz na stadionie.  

I tutaj mogę tyle powiedzieć. 

Odnośnie badania promocji, efektywności – akurat to jest tak, że nikt  

nie wymyślił jakiegoś złotego środka, jeżeli możemy wnioskować, że coś 

będziemy mieć z Orlen Ligi, dlatego że samo badanie, czy coś, co robią 

pracownie, to jest bardzo drogie, czyli od siatkarek, że dostaniemy materiał  

w raportach, gdzie nam w przybliżeniu powiedzą, ile ludzi transmisję 

telewizyjną oglądało, a czasami mogą określić wartość, bo jest określona 

wartość medialna ligi, to od nich możemy coś dostać, to nie możemy się tego 

spodziewać od I ligi piłki ręcznej, czy od III ligi piłki nożnej. Bo na tym 

poziomie rozgrywek możemy powiedzieć, że jest to śledzone w skali kraju,  

bo ja np. należę do tych ludzi, którzy gazetę zaczynają od sportu czytać,  

od wielu, wielu lat – nie wiem, skąd mi się to wzięło. Ale patrzę, sprawdzam, 

jakie wyniki. I masa ludzi interesuje się rozgrywkami, najbardziej medialnym 

sportem jest piłka nożna bezsprzecznie, piłka ręczna mężczyzn jest gdzieś  

na 4 miejscu, a siatkówka kobiet na piątym w naszym kraju. Czyli mamy tutaj 

dofinansowania z trzema z pięciu najbardziej medialne dyscypliny. Wiadomo, 
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że poziom przekazu ligi siatkówki kobiet, z I ligi, gdzie transmitowane są mecze 

przez Polsat i na otwartych kanałach i na kanałach zamkniętych, praktycznie 

mecze lecą i tysiące ludzi je ogląda. Boks – to myślę, że państwa nie trzeba 

przekonywać, pan jest tutaj po tej stronie, boks też dostał odpowiednie środki, 

ma zabezpieczone, staramy się – może byśmy wsparli jeszcze turniej, który 

będzie na jesieni, bo to jest kawał dobrej promocji Ostrowca. I nie wszystko da 

się zwymiarować, zapisy umowy obligują później do przedstawienia raportu, 

raporty są w Biurze Prezydenta i nie ma tam klauzuli tajne. Można sięgnąć  

do raportów, nawet jako organ kontroli, popatrzeć, w jaki sposób jest  

to przedstawiane. Nie mam nic do ukrycia. Dziękuję.  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Pytanie do państwa 

radnych – są jeszcze jakieś uwagi do treści projektu uchwały? Jeżeli nie ma,  

to proszę o głosowanie. Kto jest za przyjęciem uchwały w sprawie zmiany 

budżetu – pierwszej? Dziękuję. Kto jest przeciwny? Kto się wstrzymał? 

Stwierdzam, że uchwała przyjęta została jednogłośnie – 16 obecnych na sali 

radnych.  

 

Radni RM jednogłośnie – 16 głosami za – podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę 

w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 2014 r.  

 

Patrz uchwała Nr LVII/103/2014 - załącznik nr 36 do protokołu.  

 

21) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Przechodzimy do uchwały drugiej – 

zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu… Proszę państwa, jest to 

pozycja 21 w tej chwili – zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 2014 r. I nim rozpoczniemy debatę,  

to proszę Przewodniczącego Komisji Budżetu o stanowisko komisji.  

Przewodniczący Komisji Budżetu - H. Rożnowski – Panie Przewodniczący! 

Panie Prezydencie! Projekt tej uchwały uzyskał pozytywną opinię Komisji 

Budżetu. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję. Czy państwo radni mają 

jakieś uwagi, czy zapytania do projektu tej uchwały? Drugiej uchwały – zmiany 

budżetowej? Nie widzę. Proszę wobec tego o głosowanie. Kto jest  

za przyjęciem tej uchwały? Kto jest jej przeciwny? Kto się wstrzymał? 

Stwierdzam, że 16 głosami, czyli jednogłośnie, obecnych na sali radnych 

uchwała została przyjęta.  
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Radni RM jednogłośnie – 16 głosami za – podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę 

w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na 2014 r.  

 

Patrz uchwała Nr LVII/104/2014 - załącznik nr 37 do protokołu.  

 

22) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – I uchwała teraz jest 22, numer 

porządkowy – zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2014 – 2023. Komisja 

Budżetowa – co na ten temat powiedziała, proszę? 

Przewodniczący Komisji Budżetu - H. Rożnowski – Komisja Budżetowa 

pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Czy państwo radni 

mają pytania do projektu uchwały? Jeżeli nie, to proszę o głosowanie. Kto jest 

za przyjęciem tej uchwały? Kto jest jej przeciwny? Kto się wstrzymał? 

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta jednogłośnie – 16 głosami obecnych  

na sali radnych. 

 

Radni RM jednogłośnie – 16 głosami za – podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę 

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski 

na lata 2014 – 2023. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/105/2014 - załącznik nr 38 do protokołu.  

 

23) Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – I przechodzimy do uchwały 

ostatniej już w dniu dzisiejszym – w sprawie wzniesienia pomnika ku czci 

Żydów z Ostrowca Świętokrzyskiego i okolicy zamordowanych przez Niemców  

w latach 1939 – 1945. Proszę uprzejmie komisje: Strategii, Edukacji  

i Samorządową. Ale przedtem, zanim panowie się wypowiedzą… 

Prezydent Miasta - J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Ja chciałem 

autopoprawkę nanieść zgodnie z tym, co ustaliliśmy na Komisji i żeby nie było 

niejasności – w uzasadnieniu dopisać zdanie: „Przewidywany koszt realizacji 

zadania do 20 tysięcy złotych. Pomnik będzie sfinansowany z budżetu miasta – 

pozycja „Budowa pomnika pamięci Żydów z Ostrowca Świętokrzyskiego  

i okolicy zamordowanych przez Niemców w latach 1939 – 1945 dz. 921  

rozdz. 92195 § 605-0”. Dziękuję.  
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Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Stanowisko 

poszczególnych komisji proszę, czyli Samorządową: 

Przewodniczący Komisji Samorządowej - Z. Moskalewicz – Komisja 

Samorządowa pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Komisja Strategii? 

Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta - D.Wierzbiński – Komisja 

Strategii również pozytywnie zaopiniowała ten projekt. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – I Komisja Edukacji? Zastępca  

jest na sali? Nie mamy stanowiska Komisji Edukacji.  

Zastępca Przewodniczącego Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu -  

R.Binensztok – Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała tę uchwałę. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo, proszę o pytania  

i uwagi państwa radnych. Pan radny Włodzimierz Sajda, pan radny Kunat 

następny, pan… 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! Wysoka Rado! 

Szanowni Goście! Ja mam takie pytanie do pana. Pamiętam pan, jak złożyłem 

projekt uchwały na dofinansowanie – to był zakup przez starostwo, przez szpital 

– to był zakup tomografu do szpitala. Nie rezonansu, tylko tomografu. Jaki to 

był szum, jak pan grzmiał, że nie ma pieniędzy – proszę wskazać – tej drugiej 

osoby nie będę wymieniał, proszę wskazać, skąd te pieniądze wziąć i wskazać,  

z jakiego działu. Tu pieniądze się znalazły, nie jestem antysemitą, ani nic,  

ale panie prezydencie, Izrael jest bogate państwo, bogate. I oni powinni wziąć  

i sfinansować. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Bardzo proszę, pan radny Edward Kunat 

teraz, potem pan radny Dariusz Kaszuba się zgłasza, tak? 

Radny J.E. Kunat – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Ja chciałem państwu 

przypomnieć taką sprawę, może niektórzy z państwa pamiętają, jeżeli byli  

w pierwszej kadencji. Więc w tym czasie złożyli, zgłosili się społeczność 

żydowska, była w Ostrowcu i zgłosiła się do Rady Miasta po to, żeby miasto 

ufundowało im pomnik, jak również cmentarz żydowski, prawda,  

żeby uporządkować itd. itd. No w tym czasie Rada – chce powiedzieć Państwu – 

że jednak się nie przychyliła do tego, tylko powiedziała wyraźnie:  

jak najbardziej jesteśmy za tym, tylko proszę sobie znaleźć lokalizację,  

jak również z własnych pieniędzy ten pomnik sfinansować. Tak było  

w pierwszej kadencji. Teraz ja jestem też zdania, że jest to na gruncie, jak jest 

napisane w uchwale – jest to na gruncie naszej gminy, po pierwsze, a po drugie 
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– robiliśmy tu wiele pomników na terenie miasta i tam jednak powiedziano nam, 

że komitet jeżeli jest budowy jakiegoś pomnika, to niech się sam stara o te 

pieniążki. Tu nawet w uchwale, dopiero dziś Pan Prezydent zrobił taką 

adnotację, że w tej uchwale należy zanotować, że będzie to ok. 20 tysięcy,  

ale to jest zanotowane, przy okazji w uchwale, z budżetu gminy, prawda,  

to punkt 20 był i w uzasadnieniu  wyraźnie napisane tu jest, że jest 20 tysięcy 

przeznaczenie na tę kwotę, odpowiednio, tak, 20 tysięcy zł. Tak, że dla mnie  

to jest wszystko dziwne, proszę Państwa, uważam, że jeżeli komuś się mówi: 

nie – i starajcie się własnym sumptem, a jak tu już powiedział kolega radny, 

państwo bogate, powinni się o to postarać sami, dziękuję. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo, Pan Radny Kaszuba. 

Radny D. Kaszuba – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 

Świadomość historyczną własnego miasta, małej ojczyzny, należy budować 

uwzględniając wszystkie możliwe jej punkty, również punkt dotyczący 

upamiętnienia ludności pochodzenia żydowskiego, zamieszkującej Ostrowiec 

przed wojną. Niemniej jednak pragnę przypomnieć, że w momencie kiedy dużo, 

dużo wcześniej prosiłem o to, aby upamiętnić miejsce związane z historią 

naszego miasta w postaci chociażby tablic informacyjnych, poświęconych 

zaznaczeniu, aby ta tożsamość miejsca była zachowana, zaznaczeniu miejsc, 

które dotyczą Powstania Styczniowego, czy II wojny światowej, właśnie 

oznaczenia losu ludności żydowskiej w naszym mieście, wówczas 

otrzymywałem odpowiedź, że tych środków nie ma i nie planuje się. Troszkę to 

było dziwne tym bardziej, że czy społeczność żydowska, czy władze miasta 

powinny poczuć się do tego, aby zaznaczyć miejsce spoczynku ponad 1000 

Żydów w zbiorowej mogile, pochowanych na zboczu Kirkutu. Wydaje mi,  

że to miejsce zasługuje na upamiętnienie – to raz, dwa – że można byłoby ten 

pomnik tam właśnie zlokalizować. Dlatego że to miejsce do dzisiaj porasta 

trawą i nikt sobie nie zdaje sprawy z tego, że ono powoli tam zanika. Wydaje mi 

się, że te dwie inicjatywy można było połączyć. Dziękuję.  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję Panu Radnemu, kto z Państwa 

Radnych zabiera głos w tej sprawie? Czy Pan Prezydent będzie odpowiadał  

na to? 

Prezydent Miasta - J. Wilczyński – Szanowni Państwo! Co mam powiedzieć? 

Nie powiem, co myślę, bo nie chcę. Ja powiem tak: ja uważam, że jesteśmy 

winni to. Taka była historia Ostrowca, tego nikt nie zmieni, dwadzieścia parę lat 

to wystarczająco dużo czasu wolnej Polski, żebyśmy sobie ukształtowali jakąś 
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myśl, czy to zrobimy, czy nie. Mieszanie szpitala do tego i wydatków, kto ma 

inwestować w szpital, to uważam, że jest temat na inną dyskusję. Nie w tym 

punkcie akurat, bo państwo polskie jest tak skonstruowane, że jest trzy organy 

samorządowe, każdy organ samorządowy ma swoje zadania. Proszę przejrzeć 

budżety innych instytucji, na co są wydatkowane środki. Ja dzisiaj podkreślę,  

że każdy wydatek, który jest z naszego budżetu – możecie się ze mną nie 

zgadzać, lub zgadzać – jest przemyślany i on jest przemyślany w ten sposób,  

że uważam, że 6 lat, czy 7 lat negocjacji ze stroną izraelską, to wystarczy dużo, 

aby Rada Miasta określiła. Dostaliście propozycję i możecie głosować:  

za lub przeciw. W świat pójdzie wynik głosowania. Ja tylko powiem jedno:  

nie stawiamy pomnika dla państwa Izraela, tylko dla Ostrowczan narodowości 

żydowskiej, zamordowanych podczas II wojny światowej, od Ostrowczan  

dla Ostrowczan. Dziękuję. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Pan Radny Sajda 

jeszcze raz i będziemy głosowali. 

Radny Wł. Sajda – Ja ad vocem. Panie Prezydencie! Ja nie mieszam szpitala  

do tego, że Pan daje 20 tysięcy, ok. 20 tysięcy – absolutnie! Tylko daję 

przykład, jak została uchwała potraktowana ta, co ja napisałem. To tylko tyle. 

Panie prezydencie, jeżeli dbamy – ja już na komisji panu mówiłem – dbamy  

o historię naszego miasta, to Panie Prezydencie, grób pierwszego burmistrza 

Zapałowskiego jest godny uszanowania. To dzięki, że miasto zrobiło tablicę, 

posprzątało, bo nawet tam nie było wiadomo, kto tam leży, Panie Prezydencie. 

Nie było wiadomo, kto tam leży. Ale cały czas robimy, ale to ja tam chodzę raz 

w tygodniu, może dwa razy w miesiącu i jak się robi, to mogę zdjęcia pokazać, 

jak to teraz wygląda. Tam, jak wygląda w ogóle grób pierwszego burmistrza 

pana Zapałowskiego i tam trzeba dbać. Proszę jechać nawet do Rzeszowa,  

jak wyglądają takie pomniki zacnych ludzi miasta. Dziękuję. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Panu Radnemu,  

czy jeszcze ktoś z Państwa Radnych zabiera głos? Wobec tego proszę  

o głosowanie. Kto jest za przyjęciem uchwały? Kto jest przeciwnych? Kto się 

wstrzymał? Jedenaście głosów za, przy 5 głosach wstrzymujących się –  

na obecnych 16 radnych,  czyli głosów przeciwnych nie było. 

 

Radni RM w głosowaniu – stosunkiem głosów: 11 – za, przy braku głosów 

przeciwnych  i 5 głosów wstrzymujących się – podjęli uchwałę w sprawie 
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wzniesienia pomnika ku czci Żydów z Ostrowca Świętokrzyskiego  

i okolicy zamordowanych przez Niemców w latach 1939 – 1945. 

 

Patrz uchwała Nr LVII/106/2014 - załącznik nr 39 do protokołu.  

 

 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Szanowni Państwo! Wyczerpaliśmy 

punkt V, przechodzimy do punktu VI – „Funkcjonowanie i rozwój kultury  

w mieście”. 

 

Ad. VI/Funkcjonowanie i rozwój kultury w mieście:  

 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Prosiłbym o prezentację projektanta.  

Szanowni Państwo! Ja mam taką propozycję, żeby na tej prezentacji otworzyć 

dyskusję, debatę. Bo materiały (załączniki nr 40, 41, i 42 do protokołu),  

które Panie Dyrektorki przygotowały, są w materiałach na sesję przygotowane, 

więc myślę, że ten materiał został przez Państwa Radnych przestudiowany. 

Proszę Pana o podstawową sprawę, którą jest kwestia browaru. 

Prezydent Miasta - J. Wilczyński –Troszkę się chyba program wywrócił,  

bo najpierw miały Panie Dyrektorki po parę zdań powiedzieć na temat 

placówek. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – O to mi chodzi, na wszelki wypadek 

uprzedziłem, może coś powiedzą? 

Prezydent Miasta - J. Wilczyński – No ja bym chciał, żeby coś powiedziały.  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dobrze, może bez prezentacji,  

tylko opinie swoje. 

Prezydent Miasta - J. Wilczyński – A prezentację jeżeli obejrzymy, to co nam 

się stanie? Dziękuję.  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Nie mam nic przeciw takiemu 

postawieniu sprawy. 

Przedstawiciel firmy Investment Support – p. Kacper Kozłowski – Panie 

Przewodniczący, czyli mam się wycofać? Czyli mam pierwszy mówić? Dobrze. 

Dzień dobry Państwu! Nazywam się Kacper Kozłowski, reprezentuję firmę 

doradczą Investment Support. Nasza firma zajmuje się doradztwem  

przy projektach inwestycyjnych… 
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Prezydent Miasta - J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Może inaczej,  

Panie Prezydencie, bo mnie to rozwala całą koncepcję, dlatego przepraszam, 

mogę? Ja bym chciał, żeby to miało logiczną całość. Mówimy o tak bardzo 

poważnych sprawach, że bym chciał – mimo zmęczenia – abyśmy się wszyscy 

skoncentrowali. Bo zaraz będzie, co to jest za gościu, co on chce? Przepraszam, 

panie Kacprze, ja bym chciał, żeby było wprowadzenie. Panie Dyrektorki  

po parę zdań na temat tego, jak dzisiaj pracują, co robią itd. Bo mówimy  

o kulturze w mieście, tak? Chciałem, żeby przedstawiły, a później Pan Kacper – 

bo to jest ciąg logiczny – co trzeba zrobić, żeby było lepiej, niż jest.  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Konstrukcja tego punktu nie była przez 

nas zdefiniowana, więc jest otwarta możliwość regulowania. Bardzo proszę. 

Prezydent Miasta - J. Wilczyński – Ja bym chciał, żeby Pani Dyrektor Baran 

najpierw powiedziała, później pani Dyrektor Biblioteki, Pani Dyrektor Chwałek. 

Niekoniecznie muszą się rozgadywać, ale żeby to był ciąg logiczny, dziękuję. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Bardzo proszę. Aha, są prezenterki,  

Pani dyrektor biblioteki, pani Pomiankiewicz pierwsza. Bardzo proszę. 

Dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej – Elżbieta Pomiankiewicz – Panie 

Przewodniczący! Szanowni Państwo! Żeby nie przedłużać, to ja tak w dużym 

skrócie powiem o tym, jak w tej chwili wygląda funkcjonowanie Miejskiej 

Biblioteki Publicznej. W tej chwili Miejska Biblioteka Publiczna działa poprzez 

7 filii i jedną czytelnię główną, które to placówki znajdują się w 5 lokalizacjach. 

Przy ul. Wardyńskiego mieści się centrala Miejskiej Biblioteki Publicznej, tutaj 

na zdjęciach mają państwo (prezentacja o MPB – załącznik nr 8 do protokołu) 

od razu możliwość, w jakich warunkach poszczególne placówki pracują.  

I tak, jak mówię, na Wardyńskiego – gwoli przypomnienia – oprócz 

administracji, zlokalizowane są dwie placówki, to jest filia nr 10,  

która obsługuje wszystkie grupy użytkowników i czytelnia główna. Druga 

lokalizacja to jest lokalizacja przy ul. Sienkiewicza – tutaj na parterze bloku 

również znajdują się dwie filie, to jest filia nr 1, która obsługuje czytelników 

dorosłych, tam jest wypożyczalnia i czytelnia, i filia nr 5 – to jest filia,  

która obsługuje dzieci. Kolejna lokalizacja to są filie nr 6 i 11, które znajdują się 

również na parterze bloku mieszkalnego przy ul. Kilińskiego12. I tu podobnie, 

jak w poprzednim przypadku mieści się pod jednym dachem filia dla dorosłych  

i filia dla dzieci i młodzieży. Kolejna lokalizacja to jest filia nr 2, która mieści 

się w budynku Osiedlowego Domu Społecznego na Osiedlu Stawki. I tutaj jest 

jednoizbowa filia, zajmuje lokal o powierzchni 70 m
2
. I ostatnia lokalizacja to 
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filia nr 7, która mieści się w pomieszczeniu znajdującym się w Publicznej 

Szkole Podstawowej Nr 9, tam również zajmujemy jedną salę lekcyjną  

o powierzchni ok. 50 m
2
. Na koniec 2013 r. Miejska Biblioteka Publiczna 

posiadała w swoich zbiorach ponad 216 tysięcy woluminów, głównie są to 

książki w wersji papierowej, niewielka ilość audiobooków, ponieważ tych  

nie bardzo mamy gdzie gromadzić, ale o tym dalej. Tu Państwo mają wydatki  

na zakup książek, tak dla porównania za ostatnie 5 lat, więc widać, że dzięki 

Państwa przychylności ta dotacja na zakup zbiorów od kilku lat niezmiennie 

wzrasta. Dzięki temu udaje nam kupić taką ilość książek, która na potrzeby 

naszych mieszkańców wystarcza, w zależności tutaj kwoty rosną,  

ale w zależności od tego, co kupujemy, jakie są ceny, więc ta ilość kształtuje się 

w granicach powiedzmy 5 tysięcy z kawałkiem do 7 tysięcy woluminów 

rocznie. Struktura księgozbiorów – wiadomo – najwięcej mamy literatury  

dla dorosłych, literatury pięknej dla dorosłych – tak w bibliotekach publicznych 

bywa – potem księgozbiór dla dzieci, ok. 30% i pozostała część księgozbioru,  

to jest księgozbiór popularno-naukowy. W 2013 r. tutaj mamy te wskaźniki 

statystyczne, jakie udało nam się zanotować, blisko 8,5 tysiąca czytelników 

zarejestrowanych, do domu wypożyczono 167 tys. książek, zanotowano również 

w wypożyczalniach blisko 75 tys. odwiedzin i w czytelniach ponad 25 tysięcy 

odwiedzin, z czego blisko 14 tysięcy odwiedzin w czytelniach to są osoby 

korzystające z Internetu i na miejscu udostępniono ponad 43 tysiące książek  

i ponad 120 tysięcy czasopism nieoprawnych. Tu państwo mają strukturę 

czytelników, jak to wygląda w rozbiciu na wiek, dalej jest struktura czytelników 

– to są oczywiście dane za 2013 r. – według zajęcia, jak to wygląda. Ilość 

czytelników, jak Państwo widzą, co roku nieznacznie wzrasta, my nie mamy 

tego problemu, że maleje nam ilość czytelników. To, że w 2009 r. było trochę 

więcej wynika z tego, że w 2010 r. wszystkie placówki przeszły  

na komputerowy system wypożyczania, w związku z tym jest tak,  

że w większości rodzin już jest jedna karta czytelnicza, a tu są rejestrowane 

wydane karty czytelnicze, które często służą do tego, że cała rodzina z niej 

korzysta. Stąd też jak Państwo widzą, mimo tego, że ta ilość czytelników jest  

od 2009 r. trochę mniejsza, to jednak ilość wypożyczonych książek, czy dalej 

widzimy – ilość odwiedzin po prostu rośnie. Więc dzięki Bogu nie mamy tego 

problemu, który jest w innych miastach, cały czas powoli pniemy się do góry.  

Chcę powiedzieć, że wszystkie placówki są skomputeryzowane w takim sensie, 

że jak powiedziałam, od 2010 r. we wszystkich placówkach obsługujemy 
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czytelników poprzez system biblioteczny SOWA, wszystkie procesy 

biblioteczne są skomputeryzowane, we wszystkich lokalizacjach mieszkańcy 

mają możliwość bezpłatnego dostępu do Internetu, a w czytelni głównej jest 

również możliwość korzystania z Internetu bezprzewodowego. Czytelnicy mają 

również możliwość korzystania z katalogu online i drogą internetową 

zamawiania i rezerwowania książek.  

Działalność biblioteki to oczywiście, nie tylko wypożyczanie książek,  

ale również szeroko pojęta edukacja kulturalna. Stąd też od lat organizujemy 

różnego rodzaju imprezy skierowane zarówno dla dzieci, bierzemy udział  

w akcjach ogólnopolskich, jak też dla czytelników dorosłych, stąd też  

w ostatnich latach mieliśmy możliwość goszczenia w bibliotece znanych osób, 

poczytnych autorów, osób znanych z telewizji.  

Proszę Państwa, biblioteka, pracownicy biblioteki mają wiele pomysłów na to, 

jak ta działalność mogłaby wyglądać, nowe formy pracy – ja nie będę o tym,  

bo za chwilę będzie o tym mowa, ale chcę powiedzieć tylko tak, że w tej chwili 

naszą największą, właściwie jedyną bolączką to są warunki lokalowe, dlatego  

że chwała Państwu za to, że my nie mamy problemów finansowych. Ta dotacja, 

którą Państwo przyznają od lat dla biblioteki, starcza absolutnie na wszystkie 

potrzeby, stąd i nakłady na zakupy książek są wystarczające. Natomiast  

nie mamy tak naprawdę fizycznie, gdzie tych nowych książek kłaść. Doszliśmy 

do ściany i dlatego nie bardzo wiemy tak naprawdę, co dalej. Naprawdę pilną 

potrzebą jest to, aby biblioteka pozyskała nowy lokal, chcemy tutaj –  wzorem 

innych miejskich bibliotek publicznych – stać się takim trzecim miejscem, ja już 

tu nie będę państwu opowiadać o koncepcji trzeciego miejsca, to jest  

w materiałach, które myśmy na piśmie złożyli, ale chcemy, aby biblioteka była 

takim miejscem, gdzie można całymi rodzinami spędzać wolny czas, a do tego 

potrzebne nam są odpowiednie warunki lokalowe. Stąd potrzeba lokalu i tutaj 

dwa warianty, ewentualnie: albo powstaje centrum biblioteczne w środku miasta 

i wtedy likwidujemy filie, albo ta koncepcja, o której zaraz nasz gość będzie 

mówił, czyli na bazie budynku browaru biblioteka dostanie taką powierzchnię, 

która spowoduje, że będziemy tam mogli utworzyć takie centrum biblioteczne, 

jakie teraz jest udziałem, to nie są proszę Państwa obrazki z Londynu,  

czy Waszyngtonu, to są obrazki, fotografie bibliotek, które w ostatnich latach 

powstały w Polsce: Jaworzno, Włodawa, Chrzanów. Ja już nie wybierałam 

miast wojewódzkich, tylko miasta, czy miejscowości niewielkie – tak wyglądają 

tam biblioteki nowo wybudowane, po liftingu. Tak wyglądają nasze biblioteki, 
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nasze magazyny, proszę sobie porównać. I tu są – jak mówię – dwa warianty: 

czyli zostawiamy, powstaje nowe centrum biblioteczne, zostawiamy filie. Ja nie 

mówię, że zostawiamy te filie w takim kształcie i w takich miejscach, jak w tej 

chwili, ale powiedzmy – może nie w pięciu lokalizacjach, może w trzech 

odpowiednio przemyślanych, w takiej organizacji by te filie funkcjonowały, 

żeby to było z pożytkiem dla czytelników. Natomiast jaka jest koncepcja 

ewentualnych tych nowych rozwiązań funkcjonalnych dla biblioteki, to już  

za chwilę będzie w prezentacji pana Kozłowskiego. Ja tyle, chyba że są jakieś 

pytania. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję. Bardzo proszę Panią Dyrektor 

BWA. 

Dyrektor Biura Wystaw Artystycznych – Jolanta Chwałek – Witam Państwa 

serdecznie! Szanowni Państwo! Moja prezentacja powinna być z głosem, jeżeli 

nam się uda odtworzyć, to ja nie będę musiała mówić chyba, że będą później 

jakieś pytania.  

 

Radni Rady Miasta obejrzeli film o działalności Biura Wystaw Artystycznych  

w Ostrowcu Świętokrzyskim (załącznik nr 8 do protokołu). 

 

Dyrektor Biura Wystaw Artystycznych – Jolanta Chwałek – Dziękuję bardzo,  

ja tylko uzupełnię, bo od początku tego Państwo nie słyszeliście, najważniejsze, 

że co jest bezdyskusyjne to to, że mamy jedne z najpiękniejszych sal  

w województwie i w regionie, nawet i w Polsce – bym powiedziała. I to,  

że nasza galeria jest znana i ceniona w Polsce, i to, że w roku 2012  Minister 

Kultury i Dziedzictwa Narodowego wpisał ostrowieckie Biuro Wystaw 

Artystycznych na listę instytucji ważnych dla kultury polskiej. To, co jest 

absolutnym sukcesem tej galerii – uważam – to jej bywalcy, przeszło 10 tysięcy 

rocznie. Warsztaty dla dzieci i młodzieży z świetlic socjoterapeutycznych, 

szkoły specjalnej, przedszkolaków, ale również dla dorosłych, których bierze 

udział przeciętnie ok. 7 tysięcy osób. I to wszystko, dziękuję bardzo. To, czego 

nie mamy, to magazynów, nie mamy pomieszczeń na zbiory, a w tej chwili te 

zbiory – jak państwo widzieli – liczą 150 prac zarówno malarskich,  

jak i rzeźbiarskich, na łączną kwotę ponad milion złotych. O tyle zwiększyliśmy 

majątek galerii, bardzo dziękuję.  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo Pani Dyrektor, bardzo 

proszę panią Dyrektor Elżbietę Baran o pokazanie swojej prezentacji. 
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Dyrektor Miejskiego Centrum Kultury – Elżbieta Baran – Miejskie Centrum 

Kultury – poproszę o puszczenie, bo ta prezentacja (załącznik nr 8 do 

protokołu) jest tak przygotowana, żeby ograniczała moje gadanie – w związku  

z tym to ja się mam dostosować do zmieniających się obrazków, nie one  

do mnie.  

Miejskie Centrum Kultury w Ostrowcu Świętokrzyskim obchodzi w tym roku 

jubileusz 30-lecia. Celem działalności jest tworzenie warunków do rozwoju 

twórczości artystycznej, zainteresowań, również skupianie społeczności lokalnej 

wokół projektów i planów realizowanych przez Miejskie Centrum Kultury. Stan 

posiadania: mieścimy się, mamy swoje pomieszczenia w browarze Saskich,  

w Zakładowym Domu Kultury, mamy również dwie kamienice przy 

Świętokrzyskiej 6 i 6a. Miejskie Centrum Kultury działa jakby w dwóch 

nurtach, dwóch najważniejszych nurtach. I pierwszy to jest działalność sekcji, 

kół i zespołów zainteresowań. Tutaj przewijać się będą zdjęcia 17 sekcji,  

w których na co dzień pracuje ponad 400 osób. Do tego wspólnie  

ze stowarzyszeniem „Krzywa Kultury” realizujemy projekt Młodzieżowej 

Akademii Kultury – to są cztery kolejne sekcje i kolejne 80 osób. Ta działalność 

jest dla nas niezwykle ważna i można powiedzieć, że najistotniejsza. Choćby 

dlatego, że tutaj, z tych sekcji po upływie kilku czy kilkunastu lat młodzież 

wychodzi z wiedzą i umiejętnościami, i może startować do szkół artystycznych, 

do szkół teatralnych, muzycznych, jak i plastycznych ze specjalizacją 

fotograficzną. To z sekcji ludzie zdają do Związku Literatów Polskich,  

bo wydajemy tomiki poetyckie, czy książki pisane prozą. To wreszcie z tych 

sekcji mogą startować do Związku Polskich Artystów Fotografików, bo prężnie 

działa sekcja FOTO Klub i wydajemy również katalogi do wystaw, katalogi  

z twórczością poszczególnych artystów.  

Tutaj już mamy prezentację imprez – czyli tego drugiego nurtu naszej 

działalności, wśród nich z najbardziej zakorzenioną imprezą, to Dni Ostrowca, 

w tym roku jak Państwo pamiętają, przeniesione z maja na koniec sierpnia, 

mamy Dni Muzyki, przed nami Festiwal Bluesowo-Rockowy, niezwykle ważny, 

bo składa się z części również konkursowej, do części konkursowej zgłosiło się 

w tym roku 45 zespołów, przyjęliśmy do zespołów 15. Barwy Reggae będą  

w samej końcówce sierpnia i już mamy działalność Kina „Etiuda” – od 2010 r. 

mamy projektor 3D i większość – 90% filmów – w technice 3D, tutaj 

wspomniane przeze mnie wydawnictwa fotograficzne, jest ich dużo, to pewien 

wyróżnik naszej instytucji, jakby na tle instytucji na terenie kraju. Wydajemy 
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również płyty, ostatnio zespołu „Pod Wiatr”, w przygotowaniu są również dwie 

płyty chóru CORO CANTORUM. To ostatnia z narad, myślimy strategicznie, 

zaczęliśmy cykl spotkań zmierzających do napisania strategii Miejskiego 

Centrum Kultury. Te wykresy przedstawiają dotacje gminy plus dochody własne 

i przeznaczenie tych dochodów. Dotacja ma tendencję, niestety, odrobinę 

zniżkową. Ja dziękuję Państwu za uwagę, chcę oddać mikrofon i głos panu 

Kacprowi Kozłowskiemu z firmy Investment Support, który będzie mówić  

na temat rozwoju kultury w naszym mieście. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję Pani Dyrektor, bardzo proszę 

pana Kozłowskiego. 

Przedstawiciel firmy Investment Support – p. Kacper Kozłowski – Dzień dobry 

Państwu! Jak my się tu znaleźliśmy? Miejskie Centrum Kultury ogłosiło 

postępowanie na opracowanie wstępnego studium wykonalności i weryfikacji 

koncepcji, która była i jest w posiadaniu miasta i MCK, dotyczącej realizacji 

Ostrowieckiego Browaru Kultury i opracowania propozycji alternatywnej 

koncepcji dla tego przedsięwzięcia, jakim miało być OBK. W ramach naszych 

prac, jednym z elementów naszych prac, była kwestia diagnozy stanu, w którym 

Państwo się znajdujecie i jaka kwestia zarządzania i realizacją podstawowych 

funkcji, jeżeli chodzi o te cele kulturalne.  

Podstawowym problemem, z którym musieliśmy się zmierzyć, jest fakt,  

że w Państwa mieście istnieją trzy instytucje kultury. Nie jest to rzecz, która  

w jakikolwiek sposób odbiega od standardów w innych miastach  

o porównywalnej wielkości. W związku z tym, my analizowaliśmy te trzy 

instytucje, ich zakres, sposób oddziaływania na miasto i na zewnątrz. 

Jak Państwo pamiętacie, Ostrowiecki Browar Kultury od początku miał 

założenie, że nie będzie tylko nastawiony na klienta wewnętrznego,  

czyli na mieszkańców miasta Ostrowca, ale także będzie służył promocji kultury  

w mieście i promocji samego miasta. Wcześniej była bardzo gorąco dyskusja  

na temat promocji miasta poprzez sport, ja mogę powiedzieć, że te dwa obszary: 

promocja miasta przez sport i promocja miasta przez kulturę, to są obszary,  

w których my pracujemy dość dużo i generalnie możemy wykazać,  

że rzeczywiście, jeżeli to jest dobrze realizowane i zarządzane, wówczas ta 

promocja przekłada się na faktyczne liczby, a w przypadku instytucji kultury 

może się to przekładać na odpowiedni wzrost gospodarczy poprzez rozwój 

sektora usług.  
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Dlaczego o tym mówię? Analizowaliśmy chociażby atrakcyjność Ostrowca  

pod kątem turystycznym na tle regionu i państwa. Patrzyliśmy również na to,  

jak ta misja jest wykonywana i czy można w jakiś sposób tę misję instytucji 

kultury w Ostrowcu realizować. A na końcu przygotowaliśmy tę alternatywną 

koncepcję, koncepcję browaru i zastanowiliśmy się nad sposobem finansowania 

i zarządzania także tym browarem.  

To, co jest istotne, to to, że macie Państwo trzy instytucje, to one są wobec 

siebie komplementarne. Zadaliśmy sobie pytanie, czy można by połączyć te trzy 

instytucje? Są takie miasta w Polsce, które łączyły te instytucje, skutek był taki, 

że z budżetu – inaczej: z dotacji, które były przeznaczane, stworzono jedną dużą 

dotację, którą potem – jak salami – co roku obcinano tę dotację. Konsekwencja 

była taka, że mimo oszczędności, które udało się osiągnąć, jakość tych usług 

spadła w czasie. No bo stworzono jeden duży budżet, wydawało się, że to będą 

oszczędności. One z Państwa punktu widzenia, z punktu widzenia 

funkcjonowania instytucji kultury, ich celów i ich misji, tego typu działania  

nie będą skuteczne. Krótko mówiąc: przy takim zróżnicowaniu i podziale 

budżetu, jak dzisiaj jest, czyli BWA, MCK i MBP – macie Państwo bardzo 

dobrą alokację kosztów, z punktu widzenia miasto – instytucja i z punktu 

widzenia instytucji, jest przejrzystość, co jest i jak wydawane. Warto zwrócić 

uwagę, że w budżecie BWA dotacja to jest 89% w przychodach, jeżeli chodzi  

o MCK, to jest 69, a jeżeli chodzi o bibliotekę, to 98%. Tak to wygląda.  

W związku z tym warto dodać, że te instytucje mają niewielkie obszary,  

w których wobec siebie konkurują. Praktycznie one siebie uzupełniają,  

jeżeli chodzi o ofertę.  

Analizowaliśmy również potrzeby lokalowe tych trzech instytucji i tak,  

jak powiedziała Pani Dyrektor z BWA: BWA jako instytucja ma bardzo dobry 

rozkład sal z punktu widzenia wystawowego, tylko brakuje jej sali sprzedażnej, 

czy sali, która umożliwiłaby wzrost pozycji „dochody własne” poprzez sprzedaż 

prac artystycznych. Po prostu nie ma tego jak prezentować. Nie ma też 

magazynu, nie ma też zaplecza, nie mówiąc o pracy koncepcyjnej,  

żeby pracować koncepcyjnie, trzeba pracować na salach wystawowych.  

To, czego brakuje z kolei bibliotece, jak powiedziała Pani Dyrektor, a ja to 

bardzo wyraźnie podkreślę: w obecnym stanie Miejska Biblioteka Publiczna 

funkcjonuje w 5 lokalizacjach, w 7 filiach. Te 5 filii analizowaliśmy pod kątem 

dostępności pieszych dla mieszkańca. Zwykle przyjmuje się, że taka filia, 

biblioteka powinna być dostępna w ciągu 15 minut piechotą. Dlatego 15? 
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Dlatego, że osoba starsza, matka z dzieckiem, która siedzi w domu, z wózkiem, 

wychowuje na urlopie, nie będzie maszerowała dłużej niż 15 minut w jedną 

stronę. Nie ma takiej możliwości. Zadacie Państwo pytanie, jak daleko byliby 

skłonni piesi dojść do galerii handlowej? Odpowiedź będzie taka: do 15 minut.  

I dokładnie tak rozumowaliśmy. 

Tu pojawia się jeszcze jedna rzecz. Z tego punktu widzenia można powiedzieć, 

że obecnie te filie są w sumie dość dobrze rozlokowane, jeżeli chodzi o tę 

dostępność i to pokrycie miasta. Niemniej jednak warunki lokalowe –  

to, co było widać  ze zdjęć – są urągające możliwości realizacji misji przez tą 

instytucję w dłuższej perspektywie. Analizowaliśmy to pod kątem 

przekrojowym przez miasta tej samej wielkości i nieco mniejsze jak Ostrowiec. 

Także pod kątem budżetu i liczby odwiedzających. Około 30 miast 

wyróżniliśmy, które plus minus są zbliżone do Ostrowca. Można powiedzieć  

w ten sposób: karkołomnym przedsięwzięciem byłoby – w naszej opinii – 

zlikwidowanie, połączenie tych filii i stworzenie jednego centralnego punktu. 

Dotychczas w Polsce to powstało w jednym miejscu: w Oświęcimiu,  

gdzie mamy 39 tysięcy mieszkańców. A nie 72. W związku z tym o połowę 

mniej. Co oznaczałoby – w przypadku Ostrowca, gdyby była tylko jedna 

lokalizacja – że ponad połowa mieszkańców nie miałaby w ciągu 15 minut 

dojścia. Taka opcja nie wchodzi w grę. To nie wchodzi w grę. W naszym 

przekonaniu MBP powinno mieć bibliotekę centralną, która będzie wizytówką 

miasta i która będzie obsługiwała zasadniczą część mieszkańców i 3 peryferyjne 

– powiedzmy to w sensie – lokalizacyjne filie, które będą obsługiwały 

mieszkańców mieszkających dalej. Nie oznacza to, że dzisiejsze lokale są 

lokalami właściwymi z punktu widzenia realizacji misji, celów MBP. Na pewno 

nie są, są po prostu za małe i są niefunkcjonalne z punktu widzenia działalności 

MCK, bo np. jedna z bibliotek, która została zrealizowana z ogromnym 

rozmachem, niż przeciętne biblioteki w przeciętnym mieście brytyjskim 

Brighton  tzw. Jubilee Library, tam jest 8 filii i jedna biblioteka centralna, u nich 

wzrosło czytelnictwo po otwarciu głównej centrali dziesięciokrotnie. Jest to  

w tej chwili piąta co do liczby odwiedzin biblioteka w całej Wielkiej Brytanii. 

To pokazuje tylko skala, że w przypadku przemyślanej inwestycji i właściwie 

sprofilowanej pod kątem usług oczekiwanych przez klienta można zwiększyć 

czytelnictwo.  

Te statystyki, które Pani Dyrektor pokazała, odbiegają od tego, co się dzieje  

w Polsce, dlatego, że tam, gdzie nie ma inwestycji, czytelnictwo spada.  
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Tam, gdzie są inwestycje, w zakresie majątków trwałych biblioteki, w zakresie 

organizacji przestrzeni, którą biblioteka dysponuje, czytelnictwo wzrasta. I ten 

wzrost czytelnictwa powinien być główna troską, jeżeli chodzi o dostarczanie  

i zapewnienie tej usługi dla klienta zewnętrznego. Jeżeli chodzi o MBP, można 

powiedzieć, że to jest ten główny klient docelowy MBP – mieszkaniec 

Ostrowca, Ostrowczanin. Jeżeli chodzi o BWA czy MCK, mamy dwa obszary – 

zarówno klientów wewnętrznych, jak i zewnętrznych. To, co Pani Dyrektor  

z BWA powiedziała, do MCK jeszcze przejdę, w tej chwili mamy taką sytuację, 

że promujemy, pokazujemy sztukę mieszkańcom Ostrowca, tych wielkich 

artystów, jak również lokalnych artystów na zewnątrz. Problem polega na tym, 

że te możliwości oddziaływania BWA na zewnątrz, czyli pokazywania  

i promocji samego Ostrowca są dość ograniczone bazą lokalową, a dokładnie 

tym, że sam budynek, w którym są, to jak Państwo pamiętacie, po tych wielu 

przebudowach i tak jak on tam był sztukowany, ze tak powiem, no nie jest 

atrakcyjny. Prawdę mówiąc, sama oferta BWA jest atrakcyjna i należy ją 

rozwijać w celu promocji miasta, natomiast w miejscu, w którym jest,  

z organizacji tego miejsc, tego się dłużej nie da utrzymywać. Trzeba dokonać 

zmian inwestycji. Jeżeli chodzi o MCK, można powiedzieć w ten sposób – 

MCK u Państwa mieście ma wiodącą rolę, co jest typowe dla centrum kultury  

w zakresie promocji krzewienia kultury, zarówno do wewnątrz jak  

i na zewnątrz. To się bierze z uwagi funkcjonowania sekcji poszczególnych, 

które MCK ma i które służą właśnie przy obsłudze mieszkańców, młodzieży,  

ale także osób starszych i musimy pamiętać tutaj o tym obszarze usług  

dla seniorów, który trzeba rozwijać i można rozwijać w obszarze właśnie 

działalności i sekcji MCK, a drugi obszar to jest promocja samego miasta  

na zewnątrz, czyli wszystkie imprezy, które są kulturalne, cykliczne 

organizowane w mieście, czy nagrania – tego typu elementy służą promocji 

miasta na zewnątrz, ale znowuż pojawia się ograniczenie w postaci, bazy 

lokalowe, którym miasto dysponuje i dysponuje na cele MCK. Dlaczego to jest 

istotne? Potrzeby lokalowe tych trzech instytucji zostały już dawno temu –  

w 2010 roku, pewnie Państwo pamiętacie, do poprzedniego konkursu 

architektonicznego i można powiedzieć, że od tego czasu one się w zasadzie nie 

zmieniły, poza jedną rzeczą – w zakresie MCK – u. Otóż, jak Państwo wiecie,  

w Starachowicach powstaje kino wielosalowe prywatne Helios przy galerii 

handlowej. Konsekwencją funkcjonowania kin wielowatowych dla kin 

zlokalizowanych w centrach kultury, z reguły kin jednosalowych jest to,  
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że spadając drastycznie liczba wyświetleń i liczba widzów na seans, krótko 

mówiąc, spadają dochody własne centrów kultury. Można pokazać wiele, wiele 

takich przykładów miast, że tak to się stało. Dopiero dobudowanie jednej  

a przynajmniej dwóch sal kinowych, małych sal kinowych bo ta sala jest dość 

duża u Państwa, umożliwia uelastycznienie oferty i zwiększenie liczby seansów. 

Oczywiście, przekłada się też na spadek liczby widzów na jeden seans, niemniej 

jednak pokazuje to, że jest zapotrzebowanie. Biorąc proste porównanie tego,  

co jest w Ostrowcu, chociażby do Piły czy Siedlec, można powiedzieć, że gdyby 

MCK miał 3 sale, miałby 3 i półraza więcej – lekko licząc – seansów i widzów  

z tej samej liczby klientów, która dzisiaj jest, mieszkańców, do wyciśnięcia,  

bo takie byłoby realne zapotrzebowanie i możliwość zaspokojenia tego popytu, 

tak, jak ma to miejsce w Pile czy w Siedlcach, gdzie naokoło jest podobna 

sytuacja, a może nawet gorsza pod względem liczby ludności niż tutaj. W takich 

Siedlcach kino działa oddzielnie, nie działa w ramach MCK tylko w ramach 

spółki prowadzonej przez Marszałka Struzika, w związku z tym jest oddzielna 

historia. Nie było sensu, żeby miasto się angażowało w tego typu działalność. 

Tam miasto ma dwie własne sale – salę projekcyjno – teatralną i salę teatralną, 

gdzie działa odrębna jednostka kultury. To, co jest istotne – w naszej opinii, 

biorąc pod uwagę wszystkie badania, po otwarciu kina w Starachowicach, liczba 

widzów i przychody MCK – u z tego tytułu, z tytułu seansów, spadną 

dramatycznie.  W konsekwencji trzeba będzie zwiększyć dotację dla tego, dla tej 

instytucji. Żeby tego, żeby przed tym się uchronić – a, pośrednim skutkiem tego 

będzie także odpływ liczby osób korzystających z oferty MCK – u, bo skoro idę 

do kina to nie widzę innej też oferty, muszę celowo po nią przyjść. Nie ma, traci 

się ten efekt synergii w tym miejscu, krótko mówiąc klient odpływa nam  

do Starachowic. To co jest istotne, zastanawialiśmy się w takim razie, w jaki 

sposób to wszystko połączyć. Dotychczasowe realizacje w Polsce, chociażby 

Centrum Kultury w Grodzisku, które Państwo macie w materiałach 

wymienione, w Łomiankach, w Błoniu, ale także w takich Siedlcach wskazują, 

że jeżeli mamy pod jednym dachem kilka instytucji kultury i jeszcze dodatkowo 

gastronomię z reguły, która jest niezbędnym elementem wspierającym, 

kawiarnię chociażby w Centrum Kultury w Grodzisku, możemy wytworzyć 

efekt synergii. Krótko mówiąc, osoba przychodząca do biblioteki z małymi 

dziećmi może również skorzystać z oferty MCK i inaczej organizujemy sobie 

czas. Mamy coś w rodzaju galerii handlowej, ale galerii kultury. Mamy wiele 

różnych aspektów i szeroką ofertę w jednym miejscu. I tak to wygląda  
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w większości obecnie realizowanych obecnych obiektów, że pod jednym 

dachem mamy te zróżnicowane formy, czego najlepszym przykładem jest 

właśnie Grodzisk, Błonie, gdzie po otwarciu tych instytucji, bo w materiałach 

macie Państwo wzrost liczby seansów i wzrost liczby czytelnictwa w Grodzisku 

ale w Błoniu i Łomianki pokazują to samom, w stosunku do tego, jak była 

wcześniej stara baza lokalowa. Istotnym elementem jest – można powiedzieć – 

istotnym elementem, na który trzeba zwrócić uwagę jest to, że w jaki sposób 

zaspokoić potrzeby lokalowe tych instytucji. Tak, jak Pani Dyrektor z MBP 

wskazała, można pozyskać np. nowe lokale dla poszczególnych filii  

i dla centrali li tylko – w  naszym przekonani – i tak pozostawić sobie bibliotekę 

samą sobie. W naszym przekonaniu sfinansowanie tego z budżetu miasta 

Ostrowca będzie niemożliwe. Potrzeby lokalowe – gdybyśmy zlikwidowali 

wszystkie filie w mieście i połączyli to w jedną funkcjonalną, w jeden obiekt, 

potrzeba od 2 do 3,4 tys. metrów powierzchni użytkowej, przepraszam 2.800  

do 3.100 powierzchni użytkowej ze wszystkimi pomieszczeniami technicznymi, 

zapleczem biblioteki, no i właściwie funkcjonowanie. Ja Państwo policzycie,  

to za średni koszt budowy i dostarczenia pod klucz, to mamy ładnych paręnaście 

milionów złotych. Nie ma takich pieniędzy w budżecie i analizowaliśmy to,  

pod kątem RPO i różnego rodzaju programów w nowej perspektywie będzie 

trudno sfinansować to w nadchodzącej perspektywie z tego prostego powodu,  

że Biblioteka Publiczna w ograniczonym stopniu odpowiada za ochronę 

dziedzictwa kulturowego, natomiast gdyby taka biblioteka jeszcze 

funkcjonowała w szerszym ujęciu, np. z innymi instytucjami, można obiekt 

dla takiej biblioteki już współfinansować, jakby można ten dom dla biblioteki 

zrealizować już z innych źródeł, ze środków unijnych. Pod tym kątem 

analizowaliśmy jakby tą opcję. Pytanie jest czy można by zrealizować nowy 

obiekt dla MCK? Tak, technicznie taka opcja by istniała, jednak oznaczałoby  

to nie realizację, brak realizacji Ostrowieckiego Browaru Kultury w tym 

miejscu. Ostrowiecki Browar Kultury ma kilka aspektów. Po pierwsze u was,  

u Państwa w Ostrowcu, bardzo fajnym mieście zbudowanym na przemyśle, 

jednoznacznie identyfikowanym jako miasto poprzemysłowe, nie ma zbyt wielu 

obiektów budowlanych, obiektów zabytkowych w obszarze właśnie 

industrialnym.  

W związku z tym brak jest możliwości rozwoju właściwego turystyki. Browar, 

stary Browar Saskich jest takim obiektem, gdzie w przypadku jego 

zrewitalizowania, zaliczałby się do obiektów rzadkich w Polsce,  
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które w obszarze obiektów poprzemysłowych na podstawie którego oferty 

można zbudować ofertę turystyki poprzemysłowej, obecnie silnie rozwijającej 

się w Polsce, głownie w oparciu o obiekty komercyjne, jak Browar  

w Czarnkowie, Browar w Starej Kościerzynie, czy Stary Garnizon w Gdańsku, 

czy Centrum Kultury „Koneser” w Warszawie, to wszystko to są obiekty  

z reguły prywatne, gdzie na podstawie osi tych starych murów z czerwonej 

cegły, murów poprzemysłowych, oparto ofertę kulturalną, a wokół niej 

wybudowano komercję. Nie oznacza to, że w przypadku OBK w Ostrowcu 

Świętokrzyskim można wybudować szeroką ofertę komercyjną. Po pierwsze – 

miejscowy  plan tego nie dopuszcza, po drugie – nie ma na to miejsca,  

a po trzecie – potrzeby lokalowe tych trzech instytucji są na tyle duże,  

że praktycznie OBK jest w dużej mierze zapełnione. I tu się pojawia pewien, 

który zaistniał w pierwszej koncepcji, którą Państwo mieliście. W tamtej 

koncepcji nie dopuszczono do właściwej identyfikacji elementów, które są 

istotne jeżeli mówimy o Browarze. Jeżeli mówimy o Browarze, Browarze 

Kultury , fakt, że tu był browar, należy nawiązywać także do faktu tego,  

że tu był browar, można tu było nabyć piwo i to nadal można tutaj osiągnąć.  

Na terenie województwa świętokrzyskiego są tylko 2 browary – jeden 

restauracyjny i jeden przemysłowy w Jędrzejowie. To jest rzadkość, jeśli chodzi 

o Polskę, bo w większości województwa mają po kilka browarów 

restauracyjnych, rzemieślniczych czy przemysłowych. Obecnie w Polsce 

rozwija się bardzo silnie turystyka kulturowa w dwóch obszarach – szeroko 

rozumianym kulinarnym, gdzie mamy enoturystykę – turystykę winną wokół 

Sandomierza i turystykę piwną, która się rozwija jakby oddzielnymi szlakami  

i to są fakty – turystyka poprzemysłowa i turystyka wokół tematyki kulinarnej. 

Tego, w żaden sposób nie mając obiektu zrewitalizowanego, nie da się dla siebie 

tego strumienia turystów, tych strumieni turystów dla siebie pozyskać. Czy jest 

o co toczyć grę. Jaką ofertę dzisiaj ma Ostrowiec w stosunku do sąsiadujących  

z Ostrowcem Krzemionek czy Bałtowa? Będąc wielokrotnie klientem Bałtowa, 

nigdy nie czułem potrzeby i nie wiedziałem, co mogę zobaczyć w Ostrowcu. 

Nie było czegoś specyficznego, czegoś, co by pozwalało mi przyjechać,  

co kazałoby mi przyjechać do Ostrowca. W Bałtowie co roku jest ponad 300 tys. 

zwiedzających, z czego możemy przyjąć, że ¼ to są opiekunowie, bo pozostali 

to są dzieci. Czyli mamy 100 tys. ludzi, którzy przyjeżdżają do Bałtowa i mijają 

Ostrowiec, nie zostawiają nawet złotówki w Ostrowcu. To powoduje, ze należy 

postawić pytanie, czy realizując obiekty turystyczne i sięgnąć po portfele – 
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krótko mówiąc – osób przyjeżdżających do regionu i obsłużyć i zaproponować 

im ciekawą ofertę spędzenia czasu. Jeżeli będziemy mieli tylko instytucje 

kultury w ramach OBK, będzie to mało realne. Gdybyśmy tam przywrócili 

funkcję browarniczą, przynajmniej w ograniczonym aspekcie, byłoby to 

możliwe. I wracając do starej koncepcji – w starej koncepcji funkcje 

restauracyjne wokół mini browaru były „wciśnięte w kąt” – nie dało się ich  

w żaden sposób przedstawić, nasza propozycja była taka, żeby Stary Młyn, jako 

wydzielony obiekt, który by nie zagrażał funkcjonowaniu OBK, to jest inna 

kultura, sami Państwo rozumiecie, October Fest, ja nie mówię, tańce, hulanki, 

swawole, ale mamy kulturę piwną, to jest inna, nie licuje z kulturą 

funkcjonowania biblioteki czy BWA. To nie znaczy, że nie mogą być obok 

siebie, bo są na tyle daleko i na tyle daleko od obiektów szkolnych, że mogłyby 

funkcjonować, mając na względzie, że obok mamy obiekty biurowe typu 

Prokuraturę, Sądy, Banki, Ubezpieczenia, po drugiej stronie mamy strażaków, 

każdy chce mieć gdzieś spędzić wolny czas i tu mamy efekt synergii. 

Dodatkowo trzeba powiedzieć jeszcze jedną ważną rzecz – taki browar daje 

możliwość, taka konstrukcja, w której mielibyśmy MCK z typową ofertą 

kulturalną centrum kultury, czyli z tym, co robi MCK, ze wzmocnioną ofertą  

w zakresie sal kinowych, co jest niezbędne, niezależnie gdzie to zrobimy,  

z uwagi na to, że inaczej nam się posypie budżet MCK, wsparciem MBP  

w zakresie powierzchni, bo tak, jak MBP funkcjonuje, dłużej nie może 

funkcjonować. Mamy jeszcze BWA i dobrze by było to połączyć z elementami 

komercyjnymi wokół gastronomii i wokół tematu piwa, dlatego, że mamy taką 

tradycję miejsca. Biorąc pod uwagę fakt, że mamy obiekt, który wymaga 

rewitalizacji w tej perspektywie 2014 – 2017 Ochrona dziedzictwa naturalnego  

i kulturowego w ramach Programu Operacyjnego „Infrastruktura i Środowisko” 

jest premiowana, w szczególności w obszarze takich projektów, które mogą być 

współfinansowane, które mogą współtworzyć ten efekt turystycznej promocji 

kulturalnej danego obszaru, należy ten dokument wykorzystać. Ja, proszę 

Państwa nie będę mówił o samej koncepcji, rysował, pokazywał Państwu 

rysunków, bo to nie ma sensu. To jest dostępne w MCK, te poszczególne 

rysunki, niemniej jednak idea jest taka, że wszystkie ter funkcje, które były 

wcześniej zaproponowane, one się mieszczą, co więcej, mieści się również 

odpowiednio zorganizowana przestrzeń gastronomiczna, komercyjna, którą 

można oddzielnie wynająć i która jednocześnie w związku z tym przynosi 

wpływy, a może swobodnie funkcjonować bez rzutowania w sposób negatywny 
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dla pozostałych trzech instytucji, a wręcz nawet ich wspierać w przypadku 

poszczególnych elementów, chociażby organizacji czy benefisów. Jak to można 

zrealizować?  

Po pierwsze, wydawałoby się, że można to zrealizować w taki oto sposób,  

że miasto Ostrowiec pozyskuje dotację unijną. Oczywiście może tak być  

w nowej perspektywie. Może też być tak, ze MCK jest inwestorem, jako dotacja 

unijna.  Dlaczego MCK? Przeprowadziliśmy analizę zdolności funkcjonalnych 

trzech instytucji kultury. Okazało się, że największe zróżnicowanie w zakresie 

zamówień publicznych organizowanych ma MCK. Nie mówimy tu o liczbie,  

bo liczba, bezwzględna liczba zamówień jest największa w Bibliotece 

Publicznej, jest najwięcej zamówień powtarzalnych, mamy najbardziej 

zróżnicowaną strukturę zatrudnienia w zakresie doświadczenia i – co więcej – 

mamy, zgodnie z Państwa danymi z audytów, audytu wewnętrznego, Państwo 

możecie to sprawdzić na stronie miejskiej za ostatnie lata, struktura dochodów 

tych trzech instytucji wykazuje największe zróżnicowanie w MCK,  

a to oznacza, że ta organizacja z natury rzeczy jest predysponowana do tego, 

żeby sobie poradzić z trudnym tematem organizacyjnym, oczywiście, gdyby 

była możliwość takiej dotacji. I co jest barierą, oczywiście, jeżeli o to chodzi. 

Gdybyśmy mieli zrobić taki browar, to mówimy łącznie o potrzebie powierzchni 

użytkowej na poziomie 12 tysięcy metrów kwadratowych. Proszę to sobie 

przeliczyć – 12 tys. metrów kwadratowych razy 4.200 – 4.800 netto za metr,  

bo taki jest mniej więcej koszt pozyskania powierzchni użytkowej pod klucz  

dla inwestycji kultury przeciętnie w Polsce, a to oznacza, że mamy koszt rzędu  

50 mln zł i z tego koszty się nie da zejść. To jest ten poziom inwestycji, 50 mln. 

To jest ten poziom inwestycji. Pytanie jest zatem takie, czy można  

to sfinansować z budżetu miasta ze środkami unijnymi. Mówiąc o programie 

operacyjnym, mówiąc o osi priorytetowej szóstej – ochrona i rozwój 

dziedzictwa naturalnego, programu operacyjnego na 2014 - 2020, my mówimy  

o 6.3 Promocja, ochrona i rozwój dziedzictwa naturalnego i kulturowego.  

W zakresie poza tym programem my mamy jeszcze projekt, oś tutaj gotową 

czwartą, jeżeli chodzi o RPO dla Województwa Świętokrzyskiego. I dla tego 

typu projektu, zgodnie z umową partnerstwa, przewiduje się poziom 

dofinansowania do 85% i gdyby taki poziom osiągnąć, to wówczas MCK,  

czy miasto Ostrowiec teoretycznie mogłoby to zrobić – być inwestorem. 

Problem polega na innej rzeczy, mianowicie na tym, ze w przypadku realizacji 

projektów przez stronę publiczną, jak Państwo mieliście do czynienia, najpierw 
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mamy konkurs architektoniczny albo przetarg na projekt budowlany a potem 

przetarg na generalnego wykonawcę. Statystycznie rzecz ujmując, mamy 

przekroczenia budżetu i terminów, krótko mówiąc, jak przetarg za przetargiem 

poukładamy, będziemy mieli 2020 rok. Powiem szczerze, Państwa instytucje 

kultury, w szczególności Biblioteka i MCK nie mogą czekać dlatego,  

że za chwilę będą kina w Starachowicach i za chwilę Pani Dyrektor z Biblioteki 

już nie będzie mogła powiedzieć „dajcie mi pieniądze na książki” tylko „dajcie 

mi nowy lokal bo nie jesteśmy w stanie zrealizować swojej misji”. Tak to może 

w skrócie za chwilę wyglądać. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Można Pana prosić o troszeczkę 

skrócenie tematu, bo zaczynamy się już… 

Przedstawiciel firmy Investment Support – Kacper Kozłowski – Poszczególne 

elementy, wszystkie te rzeczy, które Państwo znajdziecie także w materiałach, 

także tylko powiem, o co chodzi. Oczywiście możecie Państwo pozyskać środki 

unijne i to zrealizować w ten sposób. Niemniej jednak, problem polega na tym, 

że w takich sytuacjach będzie większość samorządów w tym regionie i w całej 

Polsce. Jedyną alternatywą, żeby zyskać w tym wyścigu jest zrobienie tego 

przedsięwzięcia jako tzw. PPP hybrydowe, czyli połączenie partnerstwa 

publiczno – prywatnego ze środkami unijnymi. Krótko mówiąc, wkład własny 

podmiotu publicznego jest zastąpiony pieniędzmi partnera prywatnego, dotację 

może pozyskać zarówno gmina, a później to scedować na partnera prywatnego, 

bo takie są przepisy rozporządzenia wprowadzającego te programy operacyjne 

w nową perspektywę, albo może to zrobić w ten sposób, że pozyska to już 

partner w nowej perspektywie. I tylko w tej strukturze w ogóle to 

przedsięwzięcie jest wykonalne, a brak jego realizacji za skutkuje tym,  

że będziecie musieli wyłożyć pieniądze na realizacje nowych obiektów,  

które utracą efekt i wartość dodaną z rewitalizacji. Krótko mówiąc, rewitalizacja 

jest niezbędna, to można zrobić tylko w PPP w trybie PZP ze środkami unijnymi 

czyli jako projekt hybrydowy. Nie będziecie pierwsi, którzy coś takiego 

będziecie robili, ale robiąc ten projekt w tej strukturze, uzyskacie handicap  

z tego tytułu, że ta struktura jest proponowana obecnie przez Komisję 

Europejską, MIR, PARP i inne instytucje, w tym Urząd Marszałkowski 

Województwa, jeżeli chodzi o projekty w nowej perspektywie, czyli łączenia 

środków unijnych i prywatnego. Dzięki temu, że prowadząc szkolenia  

dla ŚCITT – u w ramach programu takiego pilotażowego, jest to jedyny taki 

program w całej Polsce, Urząd Marszałkowski zatrudnił doradcę,  
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my wygraliśmy ten przetarg w celu przeanalizowania, które projekty można 

zrobić w PPP, których sens jest zrobienie i ewentualne wdrożenie ich w ramach 

partnerstwa i za to płaci ŚCITT, czyli ze środków unijnych. Tak to wygląda.  

Jest to jedyny program w całej Polsce, żaden inny Urząd Marszałkowski tego 

nie zrobił, co wyraźnie pokazuje nastawienie obecnego Urzędu 

Marszałkowskiego do tej perspektywy. Cóż mogę powiedzieć jeszcze więcej? 

Struktura takiego projektu. Korzyści, które Państwo, znaczy partner prywatny 

jest w takim projekcie jest odpowiedzialny za zaplanowanie, zbudowanie, 

sfinansowanie i utrzymanie obiektu i udostępnianie go partnerom publicznym  

w taki sposób, żeby mogli oni zrealizować swoją misję zgodnie ze standardem, 

na który się umówili, czyli co do ogrzewania, sprzątnięcia, jakości wyposażenia, 

oświetlenia itd., itd. Oczywiście ta umowa musi być monitorowana  

i przestrzegana przez użytkownika – stronę publiczną i tego dostawcę – stronę 

prywatną. W zasadzie można powiedzieć, że jest to złożone zamówienie 

publiczne obejmujące dostarczenie obiektu i dostarczenie jego funkcjonowania 

na odpowiednim poziomie. I to dostarczenie może być współfinansowane  

ze środków unijnych i ze środków publicznych, jak też i prywatnych,  

czyli z najmu powierzchni w dużo mniejszej części niż ta część publiczna. Jeżeli 

chodzi o strukturę, w projekcie zarówno beneficjentem, jak i podmiotem 

publicznym powinno być miasto Ostrowiec, bo ma największe zdolności 

operacyjne ze wszystkich wspomnianych instytucji, poza tym jest też realnym 

partnerem, bo pobiera podatki, zarówno dla instytucji zarządzającej w ramach 

programu operacyjnego czy dla partnera prywatnego i instytucji finansowych, 

które pożyczą mu pieniądze na tą realizacje. Nie będę tłumaczył Państwu 

struktur, ale generalnie pozyskanie dotacji unijnej, co do zasady, w takim  

przedsięwzięciu jak PPP, PPP hybrydowego, po prostu poprawia efektywność 

realizacji projektu na dwóch poziomach – operacyjnym czyli poza kontrolą 

strony publicznej, czy wszystko jest OK, zgodnie z omówionym standardem, 

pojawia się strona zarządzająca, która sprawdza i weryfikuje, czy to, co partner 

prywatny dostarcza, jest tym, na co się strony umówiły. Jest to jakby podwójna 

kontrola. Trochę zabiera to więcej czasu, ale co do zasady oba procesy 

pozyskania środków unijnych i wyboru partnera przebiegają równolegle. Takie 

projekty zrobiły: Solec – Zdrój – baseny termalne i drugi projekt to jest 

spalarnia śmieci w Poznaniu. Projekty, które mają środki unijne zaangażowane 

w swojej realizacji to są projekty, które są z obszaru rewitalizacji w pomorskim  

i wielkopolskim województwie, które te środki miały z programu „Jessica” –  
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to  jest nisko oprocentowana pożyczka, którego u was niestety nie ma. Gdyby 

była, to też można by to policzyć. Szkoda, że jej nie ma, swoją drogą. Jeżeli 

chodzi o harmonogram, nie jest specjalnie długi, dłuższy, niż jeżeli weźmiemy 

go pod uwagę realizację z zamówieniem na projekt budowlany, na inżyniera 

kontraktu, na bank finansujący i potem jeszcze na generalnego wykonawcę,  

bo takie przetargi trzeba będzie zrobić w przypadku projektu sfinansowanego  

ze środków unijnych i jeszcze przetarg na doradcę, który opracuje studium 

wykonalności, złoży, opracuje wniosek o dofinansowanie. W przypadku PPP  

są takie dwa – ten na doradcę i potem ten na partnera prywatnego. Tak to 

wygląda. W czasie wygląda to w zasadzie bez różnicy bo to zależy od sposobu 

realizacji. Negocjacje w PPP mogą być przeprowadzone w dwa miesiące,  

ale mogą też trwać i 2 lata, jeżeli podmiot publiczny nie wie, czego chce. 

Podsumowują, powiem Państwu tak – nie zrobienie Ostrowieckiego Browaru 

Kultury w Browarze Saskich nie pozwoli Państwu uzyskać obiektu, który jest 

obiektem poprzemysłowym i który mógłby być kolejną atrakcją, których jest 

niewiele w mieście, do przyciągnięcia turystów spoza regionu, turystów, którzy 

zwiedzają ciekawe i unikalne miejsca. Jeżeli nie będziemy mieć zaspokojonych 

potrzeb lokalowych, ucierpi na tym misja zarówno MBP, jak i MCK  

w pierwszej kolejności. Misja BWA nie będzie mogła być w sposób, może 

inaczej, nie będzie mogła rozwinąć BWA skrzydeł w taki sposób,  

jak by mogłoby to zrobić, bo nie będzie mogło prezentować zbiorów własnych.  

Co więcej, będzie się ograniczało w nabywaniu tych zbiorów. To jest trochę tak, 

że inwestycja w sztukę czasami się zwraca w najmniej oczekiwanym momencie, 

czego Państwo możecie zobaczyć, jak wyglądają poszczególne aukcje dzieł i jak 

warto o te prawa do tych dzieł, także nagrań, pielęgnować bo takie możliwości 

również są. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Bardzo Pana przepraszam, chodzi o to, 

że mamy swój limit czasu i jeszcze kilka punktów do rozstrzygnięcia,  

także bardzo proszę. 

Przedstawiciel firmy Investment Support – Kacper Kozłowski – Ja bardzo 

Państwu dziękuję, Panie Przewodniczący, mogę powiedzieć, że starałem się 

streścić ponad 350 stron materiału i dlatego to nie jest możliwe. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Przepraszam, że Panu przerywam – 

widzę, że Państwo Radni są zasłuchani – tylko, że my w tym momencie już 

tracimy po prostu kontakt z harmonogramem i dlatego Panu przerwałem, 

przepraszam najmocniej. Bardzo proszę, czy Państwo mają jakieś debatę na ten 
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temat? Widzę, że pierwszy jak zwykle Pan Radny Sajda – proszę Państwa –  

to jest rzecz niesłychanie skomplikowana, Pan nam przedstawił wszystkie 

aspekty, prawda, od strony teoretyczno – formalno – organizacyjnej, sądzę,  

że jest nad czym dyskutować, tylko gdybyśmy chcieli teraz zrobić egzegezę 

tego, co usłyszeliśmy, trwalibyśmy tutaj do rana. Nie sądzę, żeby to było naszą 

intencją w tym momencie, więc dlatego proszę uprzejmie o bardzo krótkie, 

lakoniczne opinie, czy wnioski czy głosy w tej sprawie. 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Już niech sobie Pan „da siana” z tymi 

„Wysoka Rado”, szkoda czasu. 

Radny Wł. Sajda – Ja  mam takie pytanie do Pana. To, co Pan przedstawił,  

to „piękności”, że tak się wyrażę, ale to, co Pan przedstawił to jest dobre –  

ale powiem Panu szczerze – dla miasta Wrocławia, które jest rozwojowe. Na tą 

biedę, co tu jest w Ostrowcu to samo to nikt nie pójdzie, zamożni ludzie na to 

pójdą, ale to, co Pan mówił, te 50 mln to jest ¼ budżetu naszej gminy  

i – przy  całym szacunku – ja bym chciał, żeby tak było. I ja jeszcze do Pani 

Dyrektor Chwałek mam pytanie – może źle usłyszałem, bo za późno 

przyszedłem, ale Pani mówi, że pomieszczenia browaru, gdzie tam się odbywają 

wystawy to mamy najładniejsze, najlepsze w Polsce. To tam, gdzie ja byłem,  

to to jest nieporównanie, bo np. mnie – powiem Pani szczerze, nie ma się  

z czego śmiać, bo ja jak tu jestem, jak np. artysta jakiś przyjeżdża czy spotkania, 

to mi to przypomina, jak kiedyś było kino objazdowe, kino objazdowe kiedyś 

było i była, ludzie przychodzili na salę, krzesełka stawiane i była łaźnia, i to tam 

nie ma klimatyzacji żadnej – no ale ja nie mówię, ale ja nie mówię, Pani 

Dyrektor, to, co Pani mi zarzuca, czy ja powiedziałem, że jest Pani wina?  

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Bardzo proszę Pana Radnego  

o skonkretyzowanie sprawy bo będziemy się tutaj „wozili”.  

Radny Wł. Sajda – Jak chodzę, jestem nieraz na wystawie, no na sznurkach 

obraz wisi, nie ma stelażu, to jest dla mnie, dla mnie to jest szokiem. Na rurkach 

wisi obraz? 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Bo tak wiszą, Szanowny Panie Radny  

i taka jest zasada ekspozycji, chociaż można zastosować inną. 

Radny Wł. Sajda – No, na sznurkach. No bo na gwoździu wbitym w ścianę? 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Proszę Państwa! O czym my 

rozmawiamy? Pan nam przedstawił koncepcję pewnej formy funkcjonowania 

kultury, a my się rozwodzimy, czy na gwoździu, czy na sznurku ma wisieć 
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obraz. Panie Prezydencie! Bardzo proszę o głos. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Ja muszę odpowiedzieć  

na ten głos i mieszkańców, którzy może zamożni nie są, ale nie muszą być 

ubodzy, ubodzy duchem. A chodzi o to, że mówimy tutaj o realnym projekcie, 

który jest szyty na miarę naszego miasta i jeszcze powiem tak – braliśmy  

pod uwagę tutaj wspólnie z firmą, aby nawet perspektywicznie oszacować  

to dla miasta do 60 tys. mieszkańców, nie 70 ponad tysięcy, tylko braliśmy 

perspektywę Ostrowca roku 2030, bo mówimy o budynku, który jest na lat 30 

na pewni do przodu, a mamy prognozy statystyczne takie, że w 2032 roku 

będziemy mieć 56 tys. mieszkańców. Na szczęście te prognozy się na dzień 

dzisiejszy nie sprawdzają i rzeczywistość jest dużo łaskawsza niż te dane  

GUS – u i powiem tak – ja uważam, że to, co tutaj zaproponowaliśmy,  

to jest największa szansa na spełnienie tych marzeń – połączenie Unii 

Europejskiej, kapitałów prywatnych, kapitału publicznego, bo próbowaliśmy  

i rozmawialiśmy w Ministerstwie Kultury, mieliśmy rozbudzone nadzieje  

co do Centrum Tradycji Hutnictwa, wiemy, jakie są priorytety ze strony 

Ministerstwa Kultury, kto by tym Ministrem Kultury nie był, przede wszystkim 

będą ładować pieniądze w jednostki kultury – te, które są podległe ministerstwu 

kultury. Jeżeli chodzi o region, również wiemy, że nie możemy liczyć  

na realizację projektu, którego budżet sięga 50 mln zł, że dostaniemy 85%. 

Dostaniemy może propozycję „na otarcie łez” – róbcie za 50 mln, ale 50/50.  

Ja już takie propozycje dostawałem, żeby na Muzeum Kultury, na Centrum 

Tradycji Hutnictwa Marszalek dawał mi 25% do moich 75%, co jest bezsensem, 

dlatego ja tak, ta prezentacja była po to, żeby rozbudzić dyskusję, dobrze,  

że są takie głosy. Szanowni Państwo! Naprawdę nie róbmy z Ostrowca 

Świętokrzyskiego jakiegoś miasta, jakiegoś grajdołu, które nie powinno mieć 

biblioteki, nie powinno mieć sal kinowych, tylko sięgajmy wyżej, bo mamy  

dla kogo tą pracę wykonywać. To jest wszystko realne, to jest jak najbardziej 

realne, żeby to zadanie zrealizować. Ja będę dalej pracował w tym kierunku, 

żeby Państwu przedstawić wszelkie uchwały intencyjne i wdrażał ten temat 

również w rozmowach z władzami regionu, bo uważam, że to jest jedyna 

szansa, to co żeśmy tutaj zaproponowali, aby to zadanie, to marzenie kilku 

działaczy kultury zrealizować. Dziękuję. 

Przedstawiciel firmy Investment Support – Kacper Kozłowski – Ja chciałem 

jeszcze powiedzieć to, odnieść się do tego, co Pan Radny powiedział.  

Po pierwsze, tak, miasto Ostrowiec, przy tej populacji, którą dzisiaj ma, wydaje 
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połowę tego, co miasto Siedlce, które jest raptem o 3 tysiące ludniejsze. Miasto 

Siedlce ma 3 instytucje kultury gminne i jeszcze działa spółka – tak,  

jak powiedziałem – Marszałka, 3 instytucje, gdzie jest sala teatralna,  

gdzie mamy centrum, miejski ośrodek kultury i mamy bibliotekę publiczną. 

Biblioteka publiczna jest w zrewitalizowanym obiekcie i wszystkie obiekty  

są zrewitalizowane ze środków unijnych. Tylko, że nie pozyskali tam 

partnerstwa publiczno – prywatnego, że w tamtym okresie, w którym oni 

aplikowali o te środki, nie aplikowali np. na środki w zakresie sportu i rekreacji. 

Było to inaczej ułożone u nich i niespecjalnie było to wiadomo, jak łączyć jedno 

z drugim. Teraz jest to unormowane – to raz, a dwa – jest to premiowane,  

jeżeli się łączy jedno z drugim. I te dwa elementy trzeba jeszcze wykorzystać  

na swoją korzyść, jeżeli na poziomie Urzędów Marszałkowskich i na poziomie 

centralnym i na poziomie komisji jest to promowane od Portugalii po Finlandię, 

czy przez całą Unię Europejską wzdłuż i wszerz, jak byśmy na to nie patrzyli. 

To tylko tyle. Biblioteki musicie zrobić i musicie też zrobić MCK – nie ma 

wyboru. Możecie zrobić nowy obiekt albo zrewitalizować stary i mieć więcej 

efektów – to tyle. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Bardzo proszę, Panie Prezydencie. 

Prezydent J. Wilczyński – Ja tylko króciutko, żebyśmy nie sprowadzili dyskusji 

tylko do obiektu, bo wiadomo – baza, bez bazy nie ma kultury, ale tu przyszli 

ludzie, którzy czują się działaczami kultury itd., może oni coś powiedzą  

na temat ich perspektywy, no ja uważam, że te obiekty powinny służyć 

wszystkim, powinny być katalizatorem. Oprócz tych jednostek, powinny tam 

działać organizacje pozarządowe itd., itd., a w przyszłości za lat „x” Miejskie 

Centrum Kultury powinno dużo środków przeznaczać na sekcje, na organizacje 

pozarządowe, ogłaszać konkursy na realizacje części działań, które dzisiaj są 

scentralizowane, ale to naprawdę trzeba troszkę czasu, żebyśmy na ten temat 

pogadali. Na pewno takie wizje tutaj nie są obce niektórym na tej sali. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Pan Poseł Rusiecki 

prosił o głos, bardzo proszę, zaraz, chwileczkę, spokojnie. 

Poseł na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej – Jarosław Rusiecki – Panie 

Przewodniczący, Panie Prezydencie, Szanowni Państwo Radni, którzy chcecie 

zrozumieć kulturę, Drodzy Goście! Ja na początek chciałbym powiedzieć tak, 

jak zostało to w scenariuszu ułożonym i to bardzo dobra koncepcja była,  

by najpierw wypowiedzieli się szefowie poszczególnych instytucji, co jest 
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robione w Ostrowcu, mieście, które z pewnością przeżywa swoje problemy,  

ale również ma swój potencjał, ma utalentowanych ludzi młodszego pokolenia  

i tych dojrzałych w całym aspekcie kultury, począwszy od mojej koleżanki, 

która tutaj była na fotografii, koleżanki z matury rocznik 1952, a skończywszy 

na tych wszystkich ludziach kultury w Ostrowcu, którzy mają pasję, ale również 

mają swoje marzenia, wszyscy chcielibyśmy, żeby w Ostrowcu ulice były 

dobre, chodniki czyste, dostępność do lekarza, dostępność do różnych usług, 

mamy również świadomość, że to rodzi się w miejscu, gdzie pracujemy, bo tam 

rodzi się pewien kapitał, który pozwala nam wszystkie usługi zrealizować, 

również te usługi kultury. Potrzebny nam jest dom jako to pierwsze czy drugie 

miejsce, żeby tam szczęśliwie żyć, ale potrzebne jest nam również to trzecie 

miejsce. Tym trzecim miejscem jest funkcjonowanie w obszarze kultury, można 

powiedzieć, powołane, niezależnie od tego, czy jest artystą, czy jest frezerem, 

czy jest człowiekiem, który – wydawać by się mogło – nie partycypuje  

w kulturze. To jest nieprawda – każdy, w mniejszy czy większy sposób 

partycypuje w kulturze. Ja na początek chciałbym – jako człowiek w pewnym 

sensie też kultury, pracujący w Komisji Sejmowej Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego – wszystkim pracownikom, wszystkim artystom, wszystkim 

twórcom, wszystkim pasjonatom kultury podziękować za to, co robią.  

Bo doprawdy, Szanowni Państwo, w Miejskiej Bibliotece Publicznej,  

gdzie mamy spotkanie ze słowem, ze słowem pisanym, rodzi się wszystko, rodzi 

się wiedza, rodzą się rozwijane talenty i to jest jakby podstawowym zadaniem 

również samorządu, aby umożliwić rozwój każdemu człowiekowi. I aspiracje 

kultury wyższej, które są realizowane w Biurze Wystaw Artystycznych są 

ewenementem na skalę kraju. Ja, gdy rozmawiam w Ministerstwie Kultury,  

to nazwisko Śp. Tadeusza Maja otwiera drzwi i od razu jest konotacja,  

że to miejsce jest tutaj nad Kamienną w Ostrowcu Świętokrzyskim,  

więc naprawdę mamy się czym pochwalić. To, że mieliśmy tutaj wystawy 

wybitnych artystów współczesnych, przypomina się definicja Pana Profesora  

z Łodzi – jeśli Pani Dyrektor mi przypomni – który miał na początku, zimą tego 

roku wystawę – Pan Profesor Fijałkowski, powiedział bardzo prostą definicję 

rozumienia sztuki współczesnej: „Trzeba przyjść do galerii, stanąć przed 

obrazem i poddać się refleksji” – i  każdy, każdy zrozumie, więc taką możliwość 

musimy stworzyć każdemu mieszkańcowi Ostrowca, a przede wszystkim –  

tutaj myślę, że nie możemy z oczu spuścić ludzi młodych, bo to jest  

we współczesnym czasie – widzę, ze Pan Przewodniczący spogląda na zegarek  
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i daje mi tutaj do zrozumienia, ale my – Szanowni Państwo – dobrze,  

że rozpoczynamy dzisiaj tą dyskusję. Ale wrócę do tych młodych ludzi. To jest 

możliwość stworzenia dla nich tego, żeby tu, w Ostrowcu rozpoczynać swoje 

kariery, swoją wiedzę, swoje przywiązanie do miasta i to jest niezwykle ważna 

sprawa i ta dyskusja dobrze, ze się dzisiaj zaczyna, bo ona będzie musiała trwać, 

te różne pomysły, różne projekty muszą się dotrzeć, bo prędzej, czy później 

miasto stanie przed faktem takim – bez sensu będzie wydawanie pieniędzy  

na zakupienie książek ponieważ tych książek nie będzie gdzie można 

przechować i udostępnić. W tym miejscu chciałem Pani Dyrektor – Elżbiecie 

Pomiankiewicz – pogratulować genialnego pomysłu stworzenia tzw. skrzynki 

dostępności do książek, która znajduje się od kilku dni na Rynku naszego 

miasta. To samo dotyczy Biura Wystaw Artystycznych, a w Miejskim Centrum 

Kultury, które być może dla wielu, którzy patrzą powierzchownie na kulturę 

sprowadza się do uczestniczeniu w jakimś koncercie artysty, który przybył  

do Ostrowca, to proszę pamiętać o tych artystach, o tych talentach, którzy tam są 

pielęgnowani – te diamenty, które są szlifowane w postaci zespołów:  

„Pod Wiatr”, czy Ryszarda Góry itd., itd. My musimy te talenty, te znaki 

firmowe Ostrowca, potrafić zaprezentować szerzej. Nie stanie się to we 

współczesnym świecie bez bazy. Tą bazą musi być ta propozycja,  

którą zaprezentował tutaj Pan – pozwolę sobie – Pan Kacper, Pan Dyrektor – 

zaprezentować, żebyśmy nad nią zaczęli  dyskutować. Ja nie mówię, że my się 

tutaj musimy ze wszystkim zgadzać, my musimy szukać rozwiązania  

i finansowego, i technicznego, i organizacyjnego. Ja tylko chciałem swój na tym 

etapie dyskusji dołożyć wniosek, żeby to centrum – jakby go nie nazwać – 

również ogarnęło obszar nauki, bo biblioteka to być może to biblioteka 

rozumiana na wiek XXI, musi być uzupełniona w takim ośrodku jak Ostrowiec 

Świętokrzyski, o cały aspekt – oczywiście w miarę możliwości – nauki, 

ponieważ, jak sobie ktoś wyobrazi w tej chwili, jak wygląda np. lekcja fizyki, 

czy lekcja chemii, to być może lepiej takie środki zgromadzić do takiego 

centrum naukowo – kulturalnego i próbować organizować w przyszłości jakieś 

imprezy, które zachęcają do skierowania swojej, swojego zainteresowania  

ku chemii, ku fizyce, czy ku królowej nauk, jaką jest matematyka – z całym 

szacunkiem dla historyków, filozofów i innych uczonych, ale tam musi się  

to wszystko spotkać i dobrze, żeby się spotkało w takim, powiedziałbym, 

rodzinnym kształcie, żeby ojciec z matką przyszedł z dzieckiem, żeby mógł 

spędzić trochę czasu wolnego w tym trzecim właśnie miejscu – to nie jest 
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przypadek, żeby tutaj móc żyć, bo bez tego – Szanowni Państwo – no cóż, 

przyjdzie nam budować mury warowne i zamykać, i od czasu do czasu 

pozwalać na wyjazd tych, którzy będą chcieli pozostawać, a oni i tak będą 

wyjeżdżali. My musimy – ta Rada, przyszła Rada, bardzo poważnie zastanowić 

się nad całym obszarem kultury, który jest początkiem wszelkiej aktywności 

człowieka, również mieszkańca Ostrowca. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo! 

Panie Pośle! Wprowadzając do planu pracy Rady Miasta temat kultura, bardziej 

optowałem za zorganizowaniem zupełnie oddzielnej sesji temu tematowi 

poświęconej. Sądzę, że wówczas byłoby więcej miejsca do takiego panelu 

dyskusyjnego, żeby wypracować jakiś teoretyczny, perspektywiczny moment 

kształtowania kultury, to, cośmy usłyszeli tu. Dziękuję bardzo Panu, Panie 

Pośle, za te słowa poparcia dla całej koncepcji. Myślę, że – Szanowni Państwo – 

nieszczęśliwy ten moment jest, bo tyle było uchwał i tyle było problemów, 

zwłaszcza z absolutorium, że nie wiem, czy kontynuować dalej czy też 

przenieść na jakieś tam obszary panelowe tej dyskusji lub też jakieś rozwiązanie 

znaleźć, bo szkoda przejść do porządku dziennego bez żadnego – powiedzmy 

sobie – podkreślenia czy sygnału, akcentu, który by to zakończył. Bardzo 

proszę, Panie Prezydencie. Panie Radny, sekundeczkę. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Ja bym proponował może tak 

– w związku że tak – tu jest coraz większe zmęczenie a temat jest naprawdę 

fajny, ja uważam,  że możemy może nie w ramach sesji tylko w ramach 

spotkania, na które nas zaproszą trzy Panie Dyrektorki, ucieszymy się z tego 

zaproszenia, dostaniemy jako działacze społeczni takie zaproszenia, 

przedyskutować, co, czego dzisiaj nie widzieliśmy, bo już jest gotowy projekt, 

jak to ma wyglądać – od tego cichego, od tej cichej biblioteki do głośnego tego 

browaru itd., bo ja bym chciał, żebyśmy wrócili jeszcze może w miesiącu lipcu 

na salę obrad i wrócili również do tematu Ostrowieckiego Browaru Kultury. 

Dlaczego? To muszę, winny jestem wyjaśnienie. Dlatego, że widzę szansę – 

może to zabrzmi dziwnie, ale kto będzie pierwszy z partnerstwem publiczno – 

prywatnym, które jest trudne, skomplikowane, kto weźmie na siebie to ryzyko, 

ten będzie realnym partnerem czy obecnych, czy przyszłych władz 

regionalnych. W związku z tym, że ja nie mam głowy nabitej wyborami, ja biorę 

na siebie to, że popracujemy przez te 4 miesiące po to, żeby zrealizować projekt, 

który jest marzeniem kilku – można powiedzieć – pokoleń Ostrowca. A to jest, 

troszkę siedzę w tych projektach, 10 lat czy kilkanaście lat, najlepsza szansa, 
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którą dzisiaj mamy, żeby spiąć to wszystko. Dlatego, że znamy projekcję 

budżetu na najbliższe lata, cudów się nie możemy spodziewać i dlatego – żeby 

nie przyblokować innych działań, bo gdybyśmy chcieli wyłożyć własne środki 

itd., to byśmy przyblokowali inne działania na kilka lat. To możemy to wszystko 

pospinać – a szczegóły – myślę, że takie spotkanie Pani Dyrektor, Panie 

Dyrektor zorganizują, nie wiem, w ciągu najbliższego tygodnia, fajnie by było, 

żebyśmy mogli to przenieść, bo dzisiaj zapoznaliśmy się z tematem, jest do 

przemyśleń, materiały są w MCK, można sobie pójść, podejrzeć, porozmawiać, 

dyskutować w swoich środowiskach i wrócić na spotkanie takie może mniej 

zobowiązujące, może przy kawie, takie w BWA czy w Miejskim Centrum 

Kultury, bo temat jest naprawdę strategiczny, bo gdybyśmy patrzyli w ten 

sposób, to zobaczcie Państwo, gdzie mamy bazę sportu, a bazę kultury. Dzisiaj 

miałem tu interpelacje, czy tam zapytania, dotyczące remontu monitoringu. 

Praktycznie jak wyremontujemy w tym roku podbasenie, w przyszłym roku 

zrobimy monitoring, to mamy bazę sportu na miarę XXI wieku. Nic więcej  

w najbliższych dziesiątkach lat nie musimy się za bardzo starać, chyba, że ktoś 

wymyśli sztuczny tor kolarski, ale po co, czy sztuczne lodowisko – już to było. 

Dlatego uważam, na najbliższe 5 lat strategicznym celem to nie są drogi, bo one 

są ważne, ale to jest kultura, musimy ją podnie4ść, bazę kultury do poziomu 

bazy sportu, ale jeszcze lepiej by było troszkę wyżej i wtedy by można 

powiedzieć, że będziemy mieć, że tak powiem, zrównoważony rozwój  

w zakresie tych spraw społecznych. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję, Panie Prezydencie. 

Rozumiem z tego, że dalszą debatę byśmy przenieśli na jakieś spotkanie 

panelowe w najbliższym czasie zorganizowane w obrębie którejś z instytucji 

kultury, żebyśmy się wszyscy mogli wypowiedzieć, a zwłaszcza ja jako 

przewodniczący, który nie może nic powiedzieć, tylko musi moderować to,  

co się dzieje na sali. Więc „jęzor mnie świerzbi” w tym momencie okrutnie, 

żeby się do tej dyskusji włączyć. Forma, która mnie obowiązuje, nie pozwala mi 

na to, w związku z tym mam tu pytanie do Państwa Radnych i do gości,  

którzy zaproszeni zostali i są tu obecni, czy ze swoimi, prawda, kwestiami, 

żebyśmy się spotkali w najbliższym czasie, a to zależy jeszcze wyłącznie  

od trzech gracji – Dyrektorek miejskiego systemu kultury w mieście.  

Ale przecież nie zakończyłaby się sesja, gdyby Pan Radny Włodzimierz Sajda 

nie zabrał głosu w tej sprawie. 

Radny Wł. Sajda – Panie Prezydencie! Ja powiem tylko słowo, że mnie nie 
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chodzi, tylko żeby np. MCK, BWA, żeby były nowoczesne pomieszczenia  

dla nich. I bardzo mi się spodobało, byłem na spotkaniu o bibliotece, jak Pani 

Dyrektor Biblioteki pokazała ten projekt, prospekt Biblioteki i spodobały mi się 

słowa jej, Panie Prezydencie: „żebym doczekała jeszcze tej biblioteki na tym”.  

I bardzo mi się spodobało i apeluję do Pana, żeby Pan na kulturę nie obcinał  

i jeszcze większe pieniądze żeby Pan dawał. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Dam sobie głos, bo Pan  

przez telefon rozmawia. Powiem tak – bardzo chętnie skorzystam, na najbliższej 

sesji parę złotych może przekażę na kulturę, jak znajdę, bo dla mnie to jest miód 

na serce, Pana słowa. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Najmocniej przepraszam Państwa,  

w życiu sesja nie trwała tak długo, w związku z tym muszę w międzyczasie 

takie sprawy załatwiać. Pan Radny Edward Kunat prosi o głos, bardzo proszę  

i koniec. 

Radny J. E. Kunat – Króciutko. Panie Prezydencie! W tej chwili taka sprawa jest 

na dzisiaj ważna. Przychodziłoby do BWA dużo więcej osób, tylko każdy  

nie mieszka w pobliżu, tylko gdzie by zatrzymać pojazd. I czy jest możliwość  

od ul. Siennieńskiej wjechać na dziedziniec, na dziedziniec. Mało tego, jeszcze 

jedno dodam, mało tego i żeby otwarte było wejście od dziedzińca na teren 

BWA bo wiem, że jest takie miejsce, takie schody, przepraszam, przejście  

jest takie. Taką mam prośbę i w imieniu ludzi, co zapytują o to. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Jeszcze Pan 

Kozłowski prosi o głos. Bardzo proszę, dwa słowa, mikrofon. 

Przedstawiciel firmy Investment Support – Kacper Kozłowski – Panu Posłowi  

ja chciałbym jeszcze jedną rzecz – sama biblioteka jako biblioteka, jaką Państwo 

teraz znacie i Pani Dyrektor pokazała, to by było za mało. Tam muszą być sale 

umożliwiające prowadzenie lekcji biblioteczne i spotkań – to raz. Po dwa –  

taki kompleks trzech instytucji, taki dom dla trzech instytucji pozwala 

wykorzystać efektywnie przestrzenie elastycznie w zależności od potrzeb. 

Mamy pewne przestrzenie, które można wykorzystać raz przez MCK, raz przez 

BWA, raz przez Bibliotekę, w zależności od tego, kto ma jakie wydarzenie, 

czyli pewna górka powierzchni ponad to, co na co dzień potrzebujemy,  

bo nie zawsze się wszystko wykorzystuje. I to jest jakby jeden element. 

Natomiast ten element komercyjny moglibyśmy zupełnie pomijać i zostawić 

tylko kawiarnię tylko prawda jest taka – mieliśmy tam browar i to jest istotny 

element, że skoro mamy tylko dwa browary w regionie, a było tych browarów 
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znacznie więcej, tak, w regionie, z uwagi na uprzemysłowienie tego regionu  

i tradycje przemysłowe to jest to właściwy element do włączenia  

w przedsięwzięcie i on musi na siebie po prostu pracować, pracować,  

także całość tego kompleksu na jego promocję. Tutaj, jeżeli chodzi o to 

zaplecze, realizacja OBK, taki, proponowane w tej koncepcji, oczywiście jest w 

MCK – u do wglądu, do zobaczenia, zakłada również obsługę parkingową 

całego kompleksu na poziomie takim, który umożliwia elastyczne korzystanie. 

Oczywiście to nie może być parking sensu stricte, że ktoś przyjdzie, zostawi, 

pójdzie sobie do pracy na 8 godzin, bo zablokuje Bibliotekę, MCK i BWA. 

Dlatego te parkingi są ściśle związane z funkcjonowaniem obiektu i tak to musi 

działać. To jest taki kompleks, który ma oddziaływać, a jest to lokalizacja 

centralna w mieście. Gdybyśmy szukali innej lokalizacji, to powiem szczerze – 

ciężko byłoby znaleźć lokalizację tak dobrze położoną, centralnie umożliwiającą 

jak największe pokrycie o dojście piesze do tego lokalu, a jednocześnie jest to 

ważny element miasto i centro twórczy. Tu na początku była mowa o miastach – 

ogrodach, ja akurat mieszkam w takim mieście – ogrodzie więc ja mogę 

Państwu powiedzieć, że tego typu instalacje, tego typu kompleks musi być 

położony w centrum tak, jak ma to miejsce czy w Błoniu właśnie, czy we 

wspomnianych Łomiankach, czy w Grodzisku, czy w Siedlcach,  

czy w Oświęcimiu. Tylko wtedy to spełni swoją rolę i tylko wtedy wydłuża się 

tą przestrzeń. Ktoś mógłby powiedzieć, że możemy to realizować, no nie wiem, 

koło Parku, koło Amfiteatru. Ja powiem w ten sposób – niespecjalnie, dlatego, 

że największą gęstość zaludnienia mamy w ramach, obok OBK. I to jest istotne 

– duża masa ludzi musi mieszkać dość blisko, Wedy efekt jest większy.  

Jak mamy park, to niespecjalnie kto tam mieszka. Dziękuję. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuje bardzo Panu i okazuje się,  

że debata się nie kończy. Szanowni Państwo! Przyjęliśmy wersję spotkania 

panelowego radnych i ludzi zainteresowanych kulturą i tego się – jak nas 

dyrektorki oczywiście zaproszę. W związku z tym, żeby nie przedłużać dalej, 

dochodzi godzina 17 – jesteśmy, czujemy się zaproszeni i wówczas będzie 

obowiązywała nieco inna formuła, prawda, raczej panelowej dyskusji.  

Czy Państwo Radni się na to zgadzają? A jeżeli tak, to niestety, Panie 

Prezydencie, ostatni, przedostatni punkt – odpowiedzi na interpelacje  

i zapytania.   

 

 



95 

 

Ad. VII./Odpowiedzi na interpelacje i zapytania: 

 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Sądzę, że Pan tu potraktuje sprawę 

merytorycznie i lakonicznie. 

Prezydent J. Wilczyński – Potraktuję tak, jak trzeba, czyli merytorycznie 

oczywiście, krótko postaram się odpowiedzieć, większość odpowiedzi 

otrzymają Państwo na piśmie. 

Odnośnie programu „Miasto dla seniora”, opracować program – ja się chętnie 

zapoznam z Pana propozycją. Uważam, że na pewno powinien być to element 

Strategii Rozwoju Miasta. To, co kiedyś podkreślałem i to z pełną świadomością 

mówię, że dzisiaj martwiliśmy się, znaczy do dzisiaj martwiliśmy się siecią 

szkół. Dzisiaj część szkół musimy zamknąć i przemienić je na domy pomocy 

społecznej, bo taką będziemy mieć potrzebę za lat kilka. Demografii  

nie zmienimy, Wisły kijem nie zawrócimy, żeby płynęła w drugim kierunku. 

Pewne działania już podejmujemy. To, że mamy aktywny Uniwersytet 

Trzeciego Wieku, że organizujemy, współorganizujemy „Senioralnia”,  

że pieniądze z budżetu dajemy, że Pani Dyrektor przyjęła chór, chociażby, 

seniorów pod własne skrzydła w Miejskim Centrum Kultury, to tylko po to, 

żeby te środowiska aktywizować i pokazujemy innym, że można, że się da.  

A że jest potrzeba to pokazuje chociażby zapotrzebowanie na tego typu usługi. 

Tablice na osiedlach – sprawdzimy to, przejrzymy w ramach możliwości 

finansowych, choć te są skromne, ale postaramy się jakoś to zrobić, żeby to 

odnowić. Tak samo, jak sprawdzimy umowę z dzierżawcą. Słupy, co do słupów 

– one tam, reakcja jest od czasu do czasu. Tablic, rzeczywiście w niektórych 

częściach miasta to one wyglądają z lat siedemdziesiątych. 

Miejsca lęgowe jerzyków – uważam, że jest to temat istotny, przekażemy 

właściwemu wydziałowi do przeanalizowania. Ja niekoniecznie jestem 

specjalistą co do jerzyków. 

Mamy później Radnego Kunata. Odnośnie pętli przy ul. Mostowej, pętli  

przy Rudzkiej – przy Rudzkiej nie mamy terenów, przy Mostowej dzisiaj  

Pan mówi, że tam, gdzie planujemy przejście dla pieszych, żeby zrobić przejazd 

kolejowy. No cudów nie ma, nie uzyskamy zgody, mamy, jesteśmy po pomiarze 

trójkąta widoczności, będziemy tam robić przejście dla pieszych. To jest 

wszystko, co Państwu obiecałem i mogę mieszkańcom powiedzieć,  

że dotrzymam obietnicy. 
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Ulica Topolowa, remonty – mamy zgłoszone do Zakładu Usług Miejskich  

i jeżeli tylko się ustabilizuje pogoda, bo niestety nie mamy w tym roku lata  

i odpowiedniej pogody, zostaną wznowione po tym, jak się uspokoją deszcze, 

prace na drogach gruntowych. 

Radny Sajda – schody przy bloku nr 2 na Starokunowskiej nie są własnością 

gminy, żebyśmy mogli tam dokonywać inwestycji, administruje to ZUM, 

administruje, ale bez prawa własności, tylko gdzieś ta kartka z ZUM – u  

mi zaginęła, jakby tutaj kolega mógł mi pomóc, przepraszam, sekundkę, mam. 

Remont schodów w budynku nr 1 i 2 – teren o nieuregulowanym stanie 

prawnym, gmina prowadzi proces komunalizacji tego terenu. Zakład posiada  

go w nieodpłatnym użytkowaniu, jak będzie skomunalizowane, to wtedy będzie 

można te schody zrobić, bo będzie można inwestować. 

Droga wewnętrzna dojazdowa Kilińskiego – jutro mam spotkanie  

z przedstawicielem z jednej z firm, to praktycznie jest spotkanie Naczelnika 

Kowalskiego i przedstawiciela jednej z firm. Do dzisiaj nie dostaliśmy jeszcze 

projektu. Panie Radny – że projekt jest to ja słyszałem i w telefonicznej 

rozmowie jeden z zainteresowanych mnie informował, ale według umowy mają 

projekt dostarczyć do gminy i od momentu dostarczenia gmina się zobowiązała, 

że w ciągu dwóch lat weźmie tą inwestycję i zacznie realizować. Dwa lata  

od momentu dostarczenia, bo takie są realia. Ja uważam, że to jest potrzebna  

ta droga po to, żeby Targowisko chociażby… No tak, jakby były dwa budżety  

to byśmy zrobili, jeszcze później przebili się przez Topolową do Samsonowicza 

tam nawet, ale wszystko musimy w miarę możliwości budżetowych. 

Odnośnie tego, sytuacji przy Świętokrzyskiej, przy Traugutta – mój zastępca 

jedzie pojutrze do Pana Urbanowskiego, również ten temat poruszy,  

że kilkakrotnie już ten temat był w formie interpelacji, żeby potraktowali  

go poważnie, choć rozmowy będą czego innego dotyczyć, ale myślę, że nic się 

nie stanie, że dodatkowo jeden temat poruszą. 

Odnośnie MWiK-u – Szanowni Państwo, nie róbcie czarnowidztwa.  

Po kontrolach ostatnich niestety musiałem znowu tutaj nadszarpnąć swój 

wizerunek, bo jestem tym złym, który „wyjął kija”, Straż Miejska chodzi,  

teraz ponaglamy, straszymy karami, ludzie się zaczęli mobilizować. Inwestycja 

kluczowa czyli podłączenie ul. Siennieńskiej powoduje, że ja jestem spokojny  

i to wszystko dostaniecie na piśmie, a jakbym widział pod koniec roku, że coś 

nie idzie, to wraz ze mną kadencję skończy jeszcze dwóch gości, parę dni 

wcześniej. 
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Gutwin, grzybek, budka – o sprawdzimy, Panie Radny, bo zgodnie z umową 

Gutwin, teren na wyspie, umowa obowiązuje do 30 września. Za zgodą gminy, 

teren wokół pawilonu handlowego jest ogrodzony tymczasowym ogrodzeniem 

drewnianym, które służy do funkcjonowania monitoringu. Uwzględniając Pana 

spostrzeżenia, ze ogrodzenie nie było otwarte w dniu wczorajszym, pracownicy 

wydziału dokonają kontroli wykonywania postanowień kontroli. Zwrócimy 

również uwagę najemcy, aby teren wokół pawilonu pozostawał ogólnie 

dostępny w czasie wypoczynku wakacyjnego, ale biorąc pod uwagę dzisiejszą 

pogodę, aurę, ja uważam, że wystarczająco poza tym ogrodzeniem było dużo 

miejsca, aby mógł Pan plażować. Jeżeli nie, to naprawdę będziemy tutaj ściśle 

przestrzegać warunków zapisów umowy. Dlatego wysyłam kontrolę, bo według 

umowy nie ma prawa zamykać. 

Radny Kaszuba pyta o ZUM, fizyczna likwidacja ośrodka i wysokość strat  

– to mam wyliczone. Razem rocznie, gdy to nie chodzi to jest 57 tysięcy, gdy to 

chodziło, to było o 100 chyba tysięcy więcej, czyli na dzień dzisiejszy również 

dalsze losy – by inwestor z Poznania, który wziął tam bardzo dużo danych 

odnośnie ośrodka, na razie się nie pojawił z powrotem, ale był zainteresowany, 

pytał. Zakład musi brać pod uwagę fizyczną likwidację ośrodka, jeżeli się nie 

znajdzie nikt. Koszty, jakie się ponosi to: dzierżawa od gminy – 16,5, podatek 

od nieruchomości – 2.300, media – półtora tysiąca, to daje 58 tysięcy prawie 

rocznie.  

Teraz dalej – fontanna. Mamy koncepcję usunięcia awarii, projekt,  

który powinien pozwolić uruchomić fontannę na Rynku, tą górna część. Może 

się ktoś zgłosi, bo mamy problem, że nie ma wykonawcy, który by podjął się 

tego. To tak się wydaje, ale mamy środki na to zarezerwowane, będziemy 

próbować. Będziemy również próbować zachęcać różnych potencjalnych 

inwestorów, tylko każdy się boi dotknąć tego. Ta inwestycja nie ma – że tak 

powiem – dobrego PR w Polsce wśród fachowców.  

Plac na Radwana 12,14 – brakuje dla dzieci tam – to jest plac Spółdzielni 

Mieszkaniowej „Krzemionki” – do nich przekażemy to wszystko. Do Powiatu – 

tak, według koncepcji, kompetencji przekażemy. 

ZUM – informacja – aha, odnośnie funduszu świadczeń socjalnych – spłacili 

200 tys. 320 zł. Z pierwotnego zadłużenia blisko 600 tys., na dzień dzisiejszy 

wynosi 399 tys. 260. 200 tysięcy spłacono i spłacają zgodnie z porozumieniem 

zawartym ze związkami zawodowym, także nie ma co wsadzać „kija  

w mrowisko”, jak się dogadali, spłacają jedni i drudzy, to ja nie uważam,  
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że powinniśmy tam za bardzo przeszkadzać, bo ZUM – wiadomo – zagrożony 

jest troszkę przez tą sytuację. 

Odpowiedź dotycząca MWiK o to zagrożenie – ja nie wiem, jak do tego 

podchodzić, Szanowni Państwo – bo jak byśmy powiedzieli, że nie istnieje,  

to by było kłamstwo. Ono zawsze istnieje, ale jak nie ma ryzyka to nie ma 

pracy. Ja nie pamiętam, żebym podejmował jakąkolwiek decyzję nie obarczoną 

ryzykiem. Tu każda decyzja, którą mamy jest obarczona ryzykiem. Każda 

inwestycja, każdy pieniądz jak bierzemy, każda złotówkę, to dopóki nie minie  

5 lat od jej zakończenia, jej realizacji jest ryzyko, że możemy pieniądze 

zwracać, ale tak to wszystko jest skonstruowane. Dopiero jak jest zamknięty 

projekt, program, mija 5 lat, do archiwum odsyłamy dokumenty, możemy być 

pewni, że jest wszystko OK.  

Teraz dalej, termin wymiany, aha, dobrze. Radny Rożnowski – ustawa 

śmieciowa – jak funkcjonuje w mieście. Na wrzesień przygotujemy 

szczegółową informację, ale ja dzisiaj w swoim wystąpieniu mówiłem.  

Ja uważam, Szanowni Państwo, to jest moje zdanie i ja go nie zmienię, dopóki 

jestem samorządowcem, ale w sercu zawsze będę, że decyzje na temat tego,  

jaki koszt śmieci wywozu jest od mieszkańca, ile kosztuje woda, to żaden 

ustawodawca nie powinien Szanownej Radzie dawać, bo to jest ekonomia a nie 

polityka.  

Gdy myśmy wyliczyli realną kwotę, gdyby ona weszła, dzisiaj byśmy nie mieli 

„doła”, a tak dołujemy. A później ci, którzy glosują za tym, żeby to obniżyć, 

wytykają mi, że ja nie realizuję dochodów i to takie troszkę jest nieładnie. 

Dzięki, ale o Wasza propozycja jeszcze bardziej była irracjonalna. Ale była 

propozycja irracjonalna, to w ogóle z ekonomią nie miało nic wspólnego. 

Powiat, ulica – ale na wrzesień szczegółowo na piśmie dostaniecie informację  

i przedyskutujemy, taki punkt wprowadzimy na sesję. 

Powiat – ul. Polna – przejście dla pieszych i ścieżka – to już było – Powiat. 

Pani Radna Adamczyk – Szanowni Państwo! Mnie po prostu ręce opadają.  

Na jakiej podstawie prawnej ja mogę wyremontować dach organizacji 

pozarządowej? To jest mniej więcej tak, jakby ktoś z Państwa powiedział „leje 

się na głowę, Panie Prezydencie, trzeba mi dach naprawić”. To jest osoba 

prawna niezależna. Ja mogę dać na realizację zadań gminnych. Jeżeli  

– ja rozmawiałem przez telefon z Panią Marią – ja nie godzę się jako obywatel 

tego miasta na dalsze takie rozdawanie żywności jak do tej pory. Ja uważam,  

że nikt nie powinien dostać nawet piętki chleba – przepraszam za to, ale ja się 
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radykalizuję na starość – dopóki nie jest zweryfikowany przez MOPS.  

Bo brakuje – można powiedzieć – tym, którym pomoc jest należna, a gdzie 

niegdzie wyrzucają kasze bo się popsuje, bo jak dają to się bierze. Ja widzę  

i słyszę od ludzi, ludzie z emeryturami powyżej 2 tysiące, jeden do drugiego 

mówi „idź bo dają”. To nie jest normalne. Nie, przez organizacje pozarządowe, 

ale ja uważam, że każda organizacja, która idzie rozdawać żywność powinna 

mieć przez MOPS, GOPS zweryfikowaną listę, wtedy będzie normalnie, wtedy 

będzie normalnie, bo dzisiaj jest nienormalnie. Proszę zapisać do protokołu  

i opublikować, to już kolejni będą tutaj przychodzić i mówić, że nie mam racji. 

Ale inaczej być nie może, bo jaki szacunek dla pracy, jaki szacunek dla tych 

ludzi, którzy gdzieś to zbierają, później próbują sprzedać na targu te kasze czy 

coś, jak każdy sobie kupi, ten, którego stać sobie kupi. Od tego tam przejdzie na 

drugą stronę i idzie proponuje 5 zł za konserwę. Tajemnica poliszynela. 

Radny Sajda – rezonans magnetyczny w Szpitalu, kiedy – to nie do mnie. 

Trawa na Świętokrzyskiej – też nie do mnie. 

Radny Duda – Karta Dużej Rodziny to myślę, że na koniec Paweł Górniak 

odpowie. 

No i tutaj ten działacz społeczny Sułek, który przychodzi, gdzie – Szanowni 

Państwo – są pewne granice obłudy. Od 15 lat co roku w miesiącu lipcu co rok 

jest zamykana stołówka MOPS – owska, na cały miesiąc i to jest od 15 lat. 

Gdzie był ten człowiek przez ostatnie 14 lat? Dlaczego nie przychodził z tymi 

ludźmi w zeszłym roku, 2 lata temu, 3 lata temu, 7 lat temu, czy jak był Szostak 

jeszcze 12 lat temu, że w lipcu ci ludzie są głodni? Każdy kto potrzebuje 

pomocy żywnościowej, na ten czas ma dowożone przez pracowników MOPS-u. 

Pozostali mają wyższe, ci którzy mają, wyższe zasiłki biorą. Proszę Państwa!  

Są pewne granice nawet walki politycznej. To, sprawa z tą panią, która tutaj 

mieszka, albo ustalamy reguły – która przyszła w sprawie mieszkania –  

albo ustalamy reguły gry i są jednakowe dla wszystkich albo robimy wyjątki  

w przepisach prawa. Jeżeli Szanowna Rada ustaliła mnie i sobie – komisji,  

która przyznaje, że muszą być dwa kryteria spełnione jednocześnie,  

czyli kryterium metrażu i kryterium dochodowe, to ja mam weryfikować to,  

że albo kogoś lubię albo nie lubię, czy  „jechać” według kryteriów 

wyznaczonych przez radę, bo to jest nic innego tylko po prostu prywatyzacja 

pewnych, no nie wiem, jak to powiedzieć, naciąganie prawa, bo ktoś znajomy 

jest. Ja powiem tak – jestem przeciwnikiem, jak mamy kryteria wyznaczone 

samych przez siebie, mamy reguły, to trzymajmy się tych reguł. I ja będę się 
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trzymał do ostatniego dnia kadencji tych reguł, nie pozwolę, żeby ktoś 

przychodził, obrażał mnie tylko dlatego, że strzegę interesu publicznego. 

Co tam jeszcze było? Wszystko? W tym punkcie wszystko? To dziękuję 

serdecznie. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak  – Odpowiedzi na… Czy Pan ma jeszcze 

coś, Panie Prezydencie? 

Wiceprezydent P. Górniak – Do Karty Wielkiej Rodziny, jeśli można, grubej, 

dużej, różnie. Proszę Państwa! Przede wszystkim chciałem bardzo serdecznie 

podziękować kolegom, którzy zawsze z taką głęboką troską pochylają się nad 

tym, co mi przyszło w gminie robić od pewnego czasu. To widać szczególnie, 

kiedy z głęboką troską pytają, czym jeżdżę, którym samochodem służbowym  

na spotkania służbowe, jakie mam kompetencje do reprezentowania gminy, 

natomiast teraz, po raz kolejny, kiedy mówimy o Karcie Wielkiej Rodziny, 

stwarzając jakby takie mniemanie, czy podejmując jakieś próby 

zdyskredytowania być może tego, co robię, że coś jest za szybko, za wolno albo, 

być może, nie tak, jak trzeba. Natomiast ja może jeszcze raz – proszę Państwa – 

powtórzę, to co mówiłem w różnych gremiach, ja wiem, że być może na sesji 

zadane pytanie smakuje inaczej, dlatego powtórzę to, że wszystko do tej pory 

tak naprawdę robimy, to, co zrobiło Państwo Polskie i rząd tworząc Kartę Dużej 

Rodziny, naprawdę powoli się dzieje. Być może tempo nie jest oszałamiające, 

jak Pan Prezydent mówił, my nie robimy niczego dla fajerwerków, tylko być 

może jest to taka robota może nieco benedyktyńska, ale ona jednak jest.  

Ja o tym mówiłem kilka tygodni temu, że pojawiają się, pojawiały się różnego 

rodzaju propozycje prorodzinne, my ich nigdy nie nazywaliśmy Kartą Wielkiej 

Rodziny, ale takie propozycje były w MOSiRze, takie propozycje pojawiły się 

teraz na tej sesji, co już obiecywałem, prawda, ale może przyjdzie rzeczywiście 

czas i zakładam, że we wrześniu, kiedy my to wszystko zbierzemy i być może 

powstanie wtedy, do tej rządowej Karty Wielkiej Rodziny, którą  

Pan Radny skomentował kilka godzin temu, dorzucimy swój pakiet, który 

powoli już dorzucamy tymi małymi kroczkami. Wtedy te wszystkie uchwały, 

które się pojawiają do tej pory, projektodawcą był Prezydent Miasta, Prezydent 

Miasta, ja wiem, że to być może inaczej by sobie niektórzy wyobrażali, no ale, 

jak powiedziałem – we wrześniu to, co będziemy mogli, dorzucimy do tego,  

co kilka tygodni temu stworzył rząd. Przypomnę i apeluję, że od 16 czerwca  

w MOPS-ie można składać, można się zgłaszać, powinny się zgłaszać rodziny 

wielodzietne po to, żeby złożyć wniosek i żeby karta mogła być wyrobiona.  
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Też się zastanawialiśmy, jak można to technicznie rozwiązać i tutaj przyznaję – 

rzeczywiście zaczekaliśmy chwilę na to, dlatego, że nie warto dublować  

i otwierać jeszcze raz otwartych drzwi. Drzwi zostały otworzone, my do tego 

dorzucimy, dorzucimy to, co Gmina Ostrowiec Świętokrzyski może dać,  

bez fajerwerków. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Przechodzimy do… 

Bardzo proszę, Pan Radny Duda. 

Radny Z. Duda – Panie Przewodniczący! Panowie Radni, którzy jeszcze  

dotrwali do tego czasu! Drodzy goście! Panie Prezydencie! Ja zadałem 

konkretne pytanie. Mnie naprawdę nie interesują Pana wyjazdy, co Pan robi, 

więc ja nie rozumiem w ogóle tego tekstu, co Pan powiedział. On się nie odnosi 

konkretnie do tej sprawy, o którą ja pytałem. Prosiłbym, żeby Pan odpowiadał 

na pytanie zadane przez Radnego, bo ten komentarz jest naprawdę zbyteczny. 

Natomiast nie zmienia to stanu rzeczy, że prace, którymi Pan dowodzi – to Pan 

był wyznaczony przez Pana Prezydenta Wilczyńskiego do zajęcia się tym – 

toczą się naprawdę w ślamazarnym tempie i toczą się od sesji do sesji, na której 

jest poruszany ten temat. Poruszam go albo ja albo radny Moskalewicz i Pan 

wtedy cokolwiek robi. Natomiast w dalszym ciągu nie wyjaśnił mi Pan, co do 

tej pory zostało zrobione, b rozeszliśmy się 12 maja i nie mam żadnej informacji 

i ja chciałem o to dopytać, co zostało zrobione, bo Pan powiedział dokładnie  

to samo, co wtedy: analizujemy, zobaczymy, co się da, może kiedyś. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Proszę, Pan Prezydent. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Ja wyraźnie usłyszałem,  

że będziemy we wrześniu mieli propozycje uchwał w tej sprawie i ja bym  

na tym ten punkt skończył. Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję. Czyżbyśmy na tym 

skończyli? Jeszcze nam został jeden punkt – sprawy różne. A, odpowiedzi  

na sprawozdanie Prezydenta Miasta.  

 

Ad VIII. Odpowiedzi na zapytania z prac Prezydenta Miasta: 

 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Jeden  punkt był, Pan Henryk 

Rożnowski zadawał. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! Odnośnie 

tej zmiany – aneksu numer 14, chodziło o to, że w aneksie mieliśmy 92 tys.  

z groszami – Boże, już nie mogę skoncentrować się – 92 czy 93 tysiące 
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mieliśmy w budżecie zarezerwowane, przetarg nam wyszedł trochę drożej  

na dokumentację czyli nasza ta część, musieliśmy ją zwiększyć, aby można było 

podpisać się pod umową i ten aneks polega na tym, że dzisiaj ta część gminna to 

147.600. Ja uważam, że jeżeli to by były jedyne pieniądze, które wkładamy – 

my i Powiat a resztę środków ma wyjąć Marszałek i zrobić wreszcie tego 

odcinka. Że to jest kluczowy odcinek dla wizerunku tego miasta to nie muszę 

Państwu mówić, jeżeli nam się uda to dopiąć, a już nam się udało, to dzisiaj nie 

ma wyjścia, Marszałek nam musi to zrobić, kto by tym Marszałkiem nie był, 

dlatego, że to jest kilkaset tysięcy złotych z publicznych pieniędzy wyłożone,  

a dokumentacja jest ważna 2 czy 3 lata. Mamy nadzieję, że w ramach remontu 

zrobi to bardzo szybko, a że to jest tam niezbędne, to wystarczy przejść. Widać 

jest, że ten ruch byłby dużo większy jakby właśnie chociażby ten chodnik,  

ta mała architektura była tam troszkę inna bo ona trochę jest archaiczna na Alei. 

Dziękuję. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję, Panie Prezydencie. 

Przechodzimy do spraw różnych, czy jeszcze do debaty wokół wypowiedzi 

Prezydenta? Przechodzimy do punktu dziewiątego – sprawy różne. 

 

A. IX /Sprawy różne: 

 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Oddaję głos Panu Radnemu 

Włodzimierzowi Sajdzie. 

Radny Wł. Sajda – Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! Kiedy będzie 

zrobiona na kostka koło prezydium, żeby to wyglądało tak, jak prawdziwy urząd 

miejski, koło budynku. No przecież to jest tragedia, co tu się, po kostce 

wymienia, zapadnięty tu jest, nie daj Boże, żeby wpadł samochodem w tą 

dziurę, zapadnięty jest na parking, żeby Pan tam wpadł jak na Polnej, jak się 

zrobi taka dziura. 

I następna, Panie Prezydencie! Panie Przewodniczący! Dostaliśmy  

od Stowarzyszenia Kulturotwórcze takie pismo „Nie z tej bajki”, nie wiem, 

dlaczego to nie było poruszane? (pismo Stowarzyszenia Kulturotwórczego  

„Nie z tej bajki” stanowi załącznik nr 43 do protokołu) 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dlatego, żeśmy ustalili i przerywamy 

debatę, w lipcu się spotykamy, Stowarzyszenie Kulturotwórcze też ma prawo 

wnieść jakiś kwit, prawda, ze swoim punktem widzenia. 

Radny Wł. Sajda – Dziękuję. 
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Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Szanowni Państwo Radni! Ja już sobie 

na koniec dam głos, ale niech będzie Pan Radny Duda w tej chwili,  

proszę bardzo. 

Radny Z. Duda – Panie Przewodniczący! Panowie Radni! Pani Radnej  

nie widzę. Jest? O, przepraszam bardzo, jeszcze raz. Nie, nie, nie, dla mnie tam, 

dobrze. Jak mam to powiedzieć? Jest mi przykro, że zostało nas tu tyle osób  

i – proszę Państwa – ja mogę powiedzieć za siebie – z radnymi ode Mie z klubu 

ja sobie przeprowadzę dyscyplinujące rozmowy, natomiast – nie wiem, jak to 

zrobić, jak to powiedzieć – cały szacunek dla Pana Słowika, ale największego 

klubu TOS – u to nawet przewodniczącego nie ma. Jest mi naprawdę wstyd  

za resztę. Dziękuję. 

Przewodniczący RM - J. W. Kotasiak – Dziękuję bardzo. Sześciu radnych się 

zwalniało z powodu jakichś pilnych spraw, za resztę odpowiadać nie mogę.  

Ja bym chciał – Panie Radny Moskalewicz chociaż raz coś odpowiedzieć  

za siebie i proszę mi dać tą szansę i za chwilę Panu to powiem. Jest to pytanie  

w sprawach różnych, niezobowiązujące, nie jest to interpelacja tylko zwykłe 

ludzkie pytanie. Otóż, przy ul. Iłżeckiej, róg Polnej i Mickiewicza powstała 

budowla. Próbowałem dociec, kto jest twórcą tego dzieła, jakiejś wiejskiej 

chaty, która tam stanęła bez żadnego porozumienia się, chociażby  

z Konserwatorem Zabytków Wojewódzkim, jako, że obszar jest w strefie 

ochrony konserwatorskiej. Stoi sobie jakaś stodoła, próbowałem dociec dzisiaj, 

pytałem się i w Starostwie i u Pana Naczelnika Nowaka i nikt nie jest w stanie 

odpowiedzieć: a) kto to projektował? b) dlaczego przyjęło to taką formę?  

c) że „mleko się już rozlało” i ten budynek stoi ze wszystkimi podpisami  

i kwitami, przypominający, prawda, po prostu brakuje jednej rzeczy – ładu 

przestrzennego w tym wszystkim. I dlatego ostatnie moje słowo to jest takie – 

Panie Prezydencie! Wypadałoby się zastanowić, żeby był jakiś architekt, który 

by nadzorował pewien ład przestrzenny. Przy ul. Waryńskiego jest blok, który 

sobie lokatorzy, wspólnota pozwoliła pomalować na kolor zgniłego buraczka, 

który jest bardzo charakterystyczny dla miasta, wystarczy powiedzieć – 

buraczkowy blok. Nikt nie kontroluje tego. Pytanie – nie musi Pan dzisiaj 

odpowiadać na to, po prostu to jest pytanie w wolnych, takich sobie wnioskach 

powiedziałem, później będzie Pan Moskalewicz będzie miał okazję jeszcze 

odpowiedzieć, powiedzieć. Proszę, Panie Prezydencie. 

Prezydent J. Wilczyński – Panie Przewodniczący! Jeżeli chodzi o „bajzel”,  

za przeproszeniem, urbanistyczny w kraju, to jakby tak poszukać, która partia ile 
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zawiniła i kto później, który premier u kogo był w radzie nadzorczej,  

to by można było znaleźć odpowiedź, dlaczego tak się dzieje a nie inaczej,  

bo jak mieliśmy miejscowe plany praktycznie na całe miasto, to w 2004 roku, 

przepraszam, w 2002 roku ktoś podjął głupią decyzję, żeby unieważnić te plany, 

jednym ruchem. Doprowadzono do tego, że miasta się zaczęły rozlewać.  

I tak, jak dzisiaj długo i namiętnie rozmawialiśmy o kulturze, to ja wierzę,  

że przyjdzie czas, że porozmawiamy o ładzie przestrzennym, nie tylko 

Ostrowca, bo to w całym kraju te nierozsądne decyzje powodują, że wydajemy, 

miliardy złotych niepotrzebnie  wydawanych pieniędzy. Bo ktoś nagle buduje 

się w lesie, żąda później, żeby mu dociągnąć kanalizację, wodę, wszystko etc., 

etc. Jeżeli chodzi o pokrycie miasta miejscowymi planami, to daje nam wtedy 

pełną kontrolę, bo wtedy w planie można zapisać kolor taki i taki, ale to też jest 

później problem, bo jak ktoś robi miejscowy plan gdzieś z daleka to mamy 

przygody takie, jak chociażby zmieniamy teraz, na Starym Zakładzie,  

bo po 10 latach się zdezaktualizował, bo ktoś miał za mało wyobraźni żeby 

powiedzieć, że tam inne funkcje niż przemysłowe mogą być, że np. na obrzeżu 

Starego Zakładu ktoś ma działkę i nie może myjki zrobić dla samochodów,  

bo się okazuje, że ktoś wymyślił, że tylko przemysł itd., itd., czyli każdy kij ma 

dwa końce. Ja uważam, że wszędzie tam, gdzie jest dzisiaj wolna przestrzeń 

powinniśmy ładować plany i to robimy, sukcesywnie pokrywamy miasto tam, 

gdzie mogą ludzie nabałaganić, miejscowymi planami, ale tak jak jest tu, 

chociażby obszar śródmiejski, jest wystarczająco zabudowany, te osiedla 

wielkopłytowe, tam za bardzo nic się popsuć nie da, chociaż Polacy potrafią,  

ja widziałem cuda architektury w różny sposób, także powiem tak – ja wiem, 

kto to buduje, ale jest taka instytucja, która się nazywa Nadzór Budowlany,  

jest taka instytucja, która się nazywa Wydział Architektury, który wydaje 

pozwolenie na budowę, i one za to wszystko odpowiadają.  

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Nie doszedłem do tego, Panie 

Prezydencie, z tym, że tylko mówię, że mamy taką chałupę fajną w środku 

miasta zbudowaną i cieszmy się z tego. Dobra, Pan Radny Moskalewicz jeszcze 

miał coś do powiedzenia. 

Radny Z. Moskalewicz – Ja mam do powiedzenia, tylko prośbę mam  

do Pana Prezydenta i do Pana Przewodniczącego, żeby treść moich interpelacji 

dotyczących dróg powiatowych przesłać na ręce Pana Starosty  

z odpowiedziami, jakie przesyła Pan Naczelnik Wydziału Dróg i mostów,  

bo to jest po prostu karygodne, karygodne i żenujące. Henryk zgłosił o śmietniki 
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na drogach powiatowych, to wysłali urzędników i policzyli nasze i wojewódzkie 

kosze na śmieci, przepraszam. No to jeśli tym się zajmuje taki wydział 

Starostwa, taki mądry i elokwentny, to wybaczcie, drodzy Państwo, nie mam 

innej drogi, tylko bardzo bym prosił o przesłanie tego. 

Przewodniczący RM – J. W. Kotasiak – Dziękuję serdecznie. Szanowni 

Państwo! Zamykam LVII, najdłuższą w historii naszej Rady sesję Rady Miasta. 
 

Sesja zakończyła się o godz. 17.26. 
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